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شهردار قم :

آرامستان جدید قم  
باغ مزارمی  شود 
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کمبود آرامستان در شهر قم نگران کننده است 

هیچ  دستگاهی  نمی تواند مخالفتی با آن داشته باشد

کریم بهرامی برکنار شد

معاون گردشگری اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری قم گفت: 
تهدید کرونا برای صنعت گردشگری قم، با تمرکز بر گردشگری مجازی و معرفی 
جاذبه های این استان در فضای مجازی به فرصت تبدیل شد.  علیرضا مرادی بابیان 
اینکه در دو ماه گذشته شیوع کرونا آسیب زیادی به گردشگری قم واردشده است 
، افزود: استفاده از ظرفیت های فضای مجازی برای معرفی جاذبه های گردشگری، 
زیارتی و فرهنگی و مذهبی استان به عنوان یک راه حل قابل اجرا در دستور کار قرار 

گرفت. وی اظهار داشت: به منظور معرفی ظرفیت های گردشگری و زیارتی استان

معاون گردشگری اداره کل میراث فرهنگی استان قم : 

گردشگری مجازی درقم تهدید کرونا را به فرصت تبدیل کرد
مدیرکل راه و شهرسازی استان قم:

۵۶۰۰8 واحد مسکونی جدید  درقم احداث می شود

4

معاون سیاسی،امنیتی واجتماعی استاندار قم با اشاره به تدوین 
سند راهبردی تحول اجتماعی و فرهنگی استان قم  گفت: این 
سند با همکاری اساتید دانشگاهی تدوین و با اقبال روسای سه 
قوه مواجه شد.  بیژن سلیمان پور عصر روزشنبه در جلسه شورای 
برنامه ریزی و توسعه استان در سالن جلسات کرامت استانداری، با 
اشاره به دیدار سالیانه مردم قم با رهبر معظم انقلاب در روز نوزدهم 
دی ماه اظهار داشت: ایشان در سال 97، دغدغه های خود پیرامون 

آسیب های اجتماعی استان را مطرح کردند که بعدازآن قرارگاه

متوجه  که  مواقعی  در  گفت:  یازدهم،  مجلس  منتخب  یک   
تنگناهای موجود در کشور می شویم، تکلیف مالایطاق کردن به 
دولت یا دستگاه قضایی یا هر نهادی در کشور خارج از تدبیر است. 
علیرضا زاکانی منتخب مردم قم در خصوص تعامل مجلس یازدهم 
با دولت و همچنین لزوم پرهیز از تنش زایی در شرایط بحرانی فعلی، 
گفت: مجلس یازدهم اولویت خود را بر تعامل می گذارد نه تقابل و 
توجه اصلی این مجلس هم بر مصالح انقلاب و منافع مردم است، 

اگر بخواهیم در این مسیر حرکت کنیم، طبیعی است که در برخی

معاون سیاسی،امنیتی واجتماعی استاندار قم خبرداد:

تصویب سند راهبردی تحول 
اجتماعی فرهنگی قم 

زاکانی منتخب مردم قم: 

اولویت مجلس یازدهم تعامل با 
دولت است

2

با 10رای مخالف اعضای مجمع هیات فوتبال استان قم؛

8

شرکت مخابرات ایران – منطقه قم

سرپرست فدراسیون فوتبال:
عدم حضورمنعم و بهرامی بی احترامی به اعضای مجمع بود

باید برای هیات فوتبال قم سرپرست انتخاب شود

جناب آقای احمدرضا شفیعی 
مدیرکل محترم پیشگیری ورفع تخلفات شهری شهرداری قم 

بانهایت تاسف وتاثر درگذشت پدرگرامیتان را به شما وخانواده محترمتان 
تسلیت عرض نموده برای آن عزیزسفرکرده علو درجات اخروی وبرای شما 

ودیگربازماندگان صبرو اجرمسئلت داریم.
سید علی جلالی |  روح الله کرمانی 
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معاون کل وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: بشر در دراز مدت 
بر ویروس کرونا غلبه می کند، اما باید در ۱۸ تا ۲۴ ماه که از شروع ویروس کرونا 

می گذرد، بسیاری از مناسبات اجتماعی خود را تغییر بدهیم. 
ایرج حریرچی روز یکشنبه در نشست خبری ویدیو کنفرانس که از وزارت بهداشت 
برگزار شد، افزود: در ۱۸ تا ۲۴ ماه که از شروع ویروس می گذرد، یعنی تا پاییز ۱۴۰۱ 
خیلی از مناسبات خود را باید تغییر بدهیم. این که رفتار اجتماعی این ویروس در دراز 
مدت مثل آنفلوآنزا یا شبیه ترکیبی از ویروس ها شود مشخص نیست. دهه هاست 
که سرخک را می شناسیم و واکسن آن را هم داریم، اما بسیاری از کشورهای اروپای 
غربی موفق به ریشه کن کردن آن نشده اند. در نتیجه یکی از مناسبت ها که باید تغییر 

کند، رفتارهای اجتماعی است.
وی ادامه داد: هیچ کشوری نمی تواند ۱۸ تا ۲۴ ماه همه مشاغل را تعطیل کند. 
معمولا دسته ای که درآمد ثابت دارند این نظر را برای تعطیلی می دهند. باید پرسید 
کدام کشور می تواند ۲۰ تا ۳۰ درصد اقتصاد خود را تعطیل کند؟ حداکثر بازگشایی ها 

که تاثیر اقتصادی دارند برای حفظ معیشت و سلامت مردم می تواند انجام شود.
پیش بینی موج کرونا در پاییز

حریرچی گفت: در دراز مدت بشر می تواند بر ویروس کرونا غلبه کند، اما در ۱۸ تا 
۲۴ ماه آینده به خصوص در کشورهای درگیر با ویروس، اکثر کشورها با این ویروس 
درگیر هستند. در نیم کره شمالی در پاییز با موج های دوباره ای مواجه خواهیم شد 
که شاید شدت آن از اسفند یا فروردین کمتر باشد، اما منجر به قرنطینه یا تعطیلی ها 
می شود. همچنین پیش بینی می شود که با همه گیری آنفلوآنزا، موج دوم کرونا در 
نیم کره شمالی شدیدتر باشد. پیش بینی سوم هم این است که در پاییز موج های 

کرونا خواهیم داشت، اما منجر به تعطیلی نمی شود.
وی ادامه داد: آنچه مهم است این که بسیاری از رفتارهای خود را باید تغییر بدهیم. 
نکته مهم این است که در این ۱۸ تا ۲۴ ماه باید تلاش کنیم هرچه جنبه اقتصادی 
دارد و معیشت مردم را تحت تاثیر قرار می دهد را به حداکثر برسانیم. با دست به دست 
هم دادن می توانیم در برابر ویروس کرونا موفق باشیم. خواهش من این است که در 

تعطیلات پیش رو، سفرها را به حداقل برسانیم.
داروی اختصاصی کرونا کشف نشده است

معاون وزیر بهداشت درباره تاثیر داروها برای کرونا بیان کرد: بحث دارو در مورد کرونا 
موضوع رسانه عمومی نیست. هرچند این موضوع جالب است، اما بحث پزشکی 
است و به درمانی ارتباط دارد که پزشک انتخاب می کند. به طور خلاصه، داروی ضد 
ویروس کووید ۱۹ به طور اختصاصی نداریم. در اسفند ماه انواع گروه ها صد نوع دارو 
کشف کرده بودند. هیچ داروی موثر اختصاصی برای این ویروس هنوز کشف نشده و 
داروهای موجود دو دسته هستند. یک دسته داروهایی هستند که ضد ویروس های 
دیگر بوده و در بازار موجودند. این داروها تاثیر کم تا متوسط دارند. دسته ای هم 
تاثیر بیشتری دارند و به اصطلاح داروهای جانبی یا مراقبتی هستند. کسی که وارد 
مرحله ای از این بیماری می شود که با باکتری درگیر می شود یا با التهاب خاصی 

مواجه شده، این داروها به این بیماران کمک می کند.
سفرها در تعطیلات عید فطر

معاون کل وزارت بهداشت در پاسخ به سوالی درباره سفرهای احتمالی در تعطیلات 
عید فطر گفت: تعطیلات پیش رو متاسفانه طولانی است. از طرفی مردم خسته 
شده اند. درخواست ما همچنان این است که مردم سفرها را به حداقل برسانند. خود 
فعل سفر در مورد انتقال ویروس خطرناک است و موجب افزایش تماس اجتماعی و 
کاهش فاصله گذاری می شود. مردم یا با وسیله عمومی سفر می کنند یا با اتومبیل 
شخصی به سفر می روند. به هر حال بین راه توقف دارند و احتمال انتقال ویروس 

افزایش پیدا می کند.
کاهش ۸۰ درصدی بستری و مرگ و میر ناشی از کرونا

وی در پاسخ به سوالی درباره روند افزایشی ابتلا به کرونا در برخی استان ها اظهار 
کرد: چند معیار وجود دارد. یکی معیار افراد بستری در بیمارستان و یکی معیار مرگ 
و میر ناشی از کرونا و یکی معیار شناسایی افراد جدید است. در مورد بستری در 
بیمارستان و مرگ و میر کرونا حدود ۷۰ تا ۸۰ درصد نسبت به دو ماه گذشته کاهش 

داشتیم. اگر مبتلایان زیاد شود، بستری در بیمارستان و مرگ و میر هم با فاصله زمانی 
بیشتر می شود.

حریرچی افزود: مرگ و میر و بستری در بیمارستان به طور واضحی کاهش یافته، 
اما قدرت بیماریابی هم بالاتر رفته است. از دو هزار تا هزار و ۹۰۰ مورد کشف شده، 
حدود ۷۰ تا ۸۰ درصد ناشی از بیماریابی در افراد کم علامت یا بی علامت و پیگیری 
از افراد با تماس نزدیک است. این یک موفقیت بزرگ است که سیستم توانسته تعداد 
آزمایش و بیماریابی را بالا ببرد. البته نکته مهم این است که آزمایش ها درست انجام 

شود.
معاون وزیر بهداشت ادامه داد: این کار به نظر ما اشتباه است که در خیابان بایستیم 
و هر شخصی که رد شد، از او آزمایش بگیریم. آزمایش باید هدف گیری شده انجام 

شود.
شرایط در خوزستان تحت کنترل است 

وی درباره وضعیت استان خوزستان اظهار کرد: پیک کرونا در خوزستان دیرتر اتفاق 
افتاده است. باید توجه کنیم که شیوع کرونا در این استان نسبت به میلیون نفر، کم 
یا متوسط بوده و در حال نزدیک شدن به متوسط است. یکی از مشکلات استان 
خوزستان این است که اگر استانی پیک کرونا را در اسفند یا فروردین تجربه کرده، 
تعطیلی هایش همراه با سایر کشور بود، اما در حال حاضر بازگشایی ها ایجاد شده 
و این چند استان به پیک رسیده اند. با این حال شرایط در خوزستان تحت کنترل 

است.
تاثیر بازگشایی ها بر روند بستری و مرگ و میر

معاون کل وزارت بهداشت در پاسخ به سوالی درباره تاثیر بازگشایی ها بر روند 
بستری و مرگ و میر ناشی از کرونا در کشور گفت: تاثیر بازگشایی ها صفر نبوده و 
اثرهایی داشته است. عمده بازگشایی ها ۲۳ فروردین در کشور و ۳۰ فروردین در تهران 
انجام شده است. معمولا موارد سرپایی یک هفته بعد اثر خود را نشان می دهد. در 
نتیجه الان باید بستری و فوت را مشاهده می کردیم. با وجود بازگشایی ها در یک ماه 

اخیر در بستری و مرگ و میر روند نزولی داشتیم.
ویروس کرونا ضعیف نشده است

وی در پاسخ به سوالی درباره تغییر رفتار ویروس کرونا بیان کرد: ویروس کرونا تغییر 
چندانی پیدا نکرده، اما از لحاظ تئوری، ویروس ها در انتقال از یک فرد به فرد دیگر، 
چند درجه ای تضعیف می شوند. این درجه ها ممکن است اندک باشد و در طولانی 
مدت خود را نشان می دهد. بسیاری از ویروس ها دهه هاست که وجود دارند و همان 
خصوصیت خود را دارند. ایدز در چند دهه خودش تضعیف شده است. ویروس 
سارس در کمتر از یک سال از بین رفته است. ولی تضعیف قابل توجه در مورد ویروس 

کرونا جدید اتفاق 
حریرچی در پاسخ به سوالی درباره هزینه های درمان و آزمایش کرونا گفت: اگر 
افراد برای هزینه ها مشکلی داشتند ابتدا باید به مددکاری بیمارستان مراجعه کنند و 
اگر به نتیجه نرسیدند با سامانه ۱۹۰ وزارت بهداشت تماس بگیرند تا بر اساس دستور 

وزیر بهداشت مشکل حل شود.

ظریف درتماس تلفنی با اشرف غنی وعبدالله عبدالله: 

حمایت ایران از استمرار همسویی 
همه گروه های افغانستانی 

 وزیر امور خارجه تاکید کرد: جمهوری اسلامی ایران از استمرار همسویی همه 
گروه های افغانستانی حمایت می کند. 

به گزارش روز یکشنبه اداره کل اطلاع رسانی و امور سخنگویی وزارت امور خارجه، 
محمد جواد ظریف به دنبال اعلام توافق سیاسی در افغانستان تلفنی با اشرف غنی 
ملی  مصالحه  عالی  شورای  رییس  عبدالله  عبدالله  و  افغانستان  جمهوری  رییس 
افغانستان گفت وگو و از پیشرفت حاصل شده در روند مصالحه ملی صورت گرفته در 

افغانستان استقبال کرد.
ظریف در این گفت وگو همچنین آمادگی جمهوری اسلامی ایران  را برای حمایت از 

استمرار همسویی همه گروه های افغانستان اعلام کرد.
سید عباس موسوی سخنگوی وزارت امور خارجه کشورمان هم با استقبال و ابراز 
خرسندی از امضای توافق بین دکتر اشرف غنی رئیس جمهور افغانستان و دکتر 
عبدالله عبدالله رئیس شورای عالی مصالحه ملی، آمادگی جمهوری اسلامی ایران را 
برای کمک به روند گفتگوهای سیاسی بین الافغانی و ادامه روند همسویی گروههای 

افغانستان به شمول طالبان اعلام کرد.
پس از چند ماه کشمکش ها و بحران ناشی از انتخابات ریاست جمهوری افغانستان، 
امروز توافق نامه سیاسی بین عبدالله عبدالله رهبر تیم ثبات و همگرایی و محمد اشرف 

غنی رییس جمهوری امضا و بر این بحران نقطه پایان گذاشته شد.
این توافقنامه بعد از ظهر امروز یکشنبه با حضور حامد کرزی رییس جمهوری سابق، 
محمدکریم خلیلی رهبرحزب وحدت اسلامی افغانستان، رسول سیاف از بزرگان سابق 
جهادی، محمدیونس قانونی از اعضای رهبری جمعیت اسلامی افغانستان و نعمت الله 
شهرانی، امضا شد. براساس این توافق نامه عبدالله ریاست شورای عالی مصالحه را که 
دارای پنج معاون، بودجه مستقل و صلاحیت های مشخص است، برعهده گرفته و در 
معرفی ۵۰ درصد کابینه دولت نیز سهم دارد. در این توافقنامه آمده است: استانداران 
۳۴ گانه افغانستان براساس یک قاعده مورد توافق دو طرف معرفی می شوند و تغییر، 

تعدیل و برکناری افراد از پست های مهم دولتی با دلایل موجه انجام خواهد شد.
رییس جمهور غنی که فرمان اعزازی مارشالی برای ژنرال عبدالرشید دوستم معاون 
سابق و رهبر حزب جنبش ملی اسلامی افغانستان را براساس توافقنامه امضا کرده بود، 
بطور رسمی اعلام کرد.  بحران سیاسی ناشی از انتخابات ریاست جمهوری افغانستان 
که در ۳۰ دی ماه، کمیسیون انتخابات این کشور اشرف غنی را رییس جمهوری 
اعلام کرد، از طرف عبدالله مورد پذیرش قرار نگرفت و رد شد، آغاز گردید. در نوزدهم 
اسفندماه اشرف غنی و عبدالله بطور هم زمان مراسم تحلیف را در کاخ های ریاست 
جمهوری و سپیدار با هواداران خود برگزار کردند و با این کار بطور عملی افغانستان 

دارای دو رییس جمهوری شد و دولت موازی باعث ایجاد بحران گردیده بود.
 

معاون قوانین مجلس:

مجلس یازدهم درباره طرح ها و لوایح 
معوق تصمیم گیری می کند

 معاون قوانین مجلس درباره سرانجام طرح ها و لوایح نیمه کاره دوره دهم مجلس 
گفت: طرح ها و لوایح معوق از دستور کار مجلس خارج می شود و در صورت تقاضای 
۲۵ نماینده یا دولت در دستور کار قرار می گیرد البته مجلس یازدهم می تواند طرح و 

لوایح مصوب مجلس که به شورای نگهبان ارسال شده را پیگیری کند. 
حسین میرمحمدصادقی روز یکشنبه در این باره اظهار داشت: طرح یا لایحه ای که 
در کمیسیون های تخصصی مجلس مطرح شده یا نشده باشد با پایان دوره از دستور 

کار خارج می شود و در مجلس جدید مجدد باید مورد بررسی قرار  گیرد.
معاون قوانین مجلس افزود: در صورتی که ۲۵ نفر از نمایندگان یا دولت تقاضای 
رسیدگی به هر  یک از طرح ها و لوایح معوقه را مطرح کنند، طرح یا لایحه مورد نظر 
طبق آیین نامه داخلی مجلس به کمیسیون های مربوطه ارجاع می شود و کمیسیون ها 

طبق قانون رسیدگی به آنها را در دستور کار قرار می دهند.
میرمحمد صادقی یادآور شد: برخی از طرح و لوایح در دستور کار هیات رییسه است 
و در صحن مطرح شده اما بررسی آنها در صحن علنی تمام نشده است. این طرح ها 
و لوایح نیز از دستور کار خارج می شود در واقع اگر طرح یا لایحه ای به تصویب مجلس 

نرسیده باشد باید از ابتدا در دستور کار قرار گیرد و بررسی شود.
وی تصریح کرد: در واقع طرح ها و لوایحی که مجلس تصویب کرده و به شورای 
نگهبان ارجاع شده است اما شورای نگهبان هنوز نظر نهایی را اعلام نکرده، در دستور 
باقی می ماند زیرا مجلس کار خود را انجام داده و مجلس یازدهم می تواند آنها را پیگیری 

کند و در صورت ایراد شورای نگهبان نسبت به اصلاح آنها اقدام کند.
معاون قوانین مجلس با بیان اینکه معاونت قوانین لیستی از طرح ها و لوایح معوق را 
تهیه کرده است، گفت: با اتمام دوره دهم معاونت قوانین لیست طرح و لوایح معوق 
را ارایه می دهد، از سوی دیگر طرح ها و لوایحی که ضرورت پیگیری آنها در مجلس 
یازدهم وجود دارد را پیشنهاد دادیم، آقای لاریجانی هم تایید کرده است اما در نهایت 
مجلس یازدهم باید تصمیم بگیرد که بر چه اساسی می خواهد این طرح ها و لوایح 

معوق را به جریان بیندازد.
 

رئیس مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت بهداشت :

۵۱ نفر دیگر از مبتلایان کرونا در ایران 
جان باختند

 رئیس مرکز اطلاع رسانی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: تاکنون 
۱۲۰ هزار و ۱۹۸ نفر در کشور به طور قطعی به ویروس کرونا مبتلا شده و با فوت ۵۱ نفر 
در ۲۴ ساعت گذشته، تعداد جان باختگان کرونا در کشور به ۶ هزار و ۹۸۸ نفر رسید. 

کیانوش جهانپور روز یکشنبه درباره آخرین آمار ابتلای قطعی به ویروس کرونا و موارد 
فوت ناشی از آن در کشور افزود: در ۲۴ ساعت گذشته تا ظهر امروز )۲۸ اردیبهشت( بر 
اساس گزارش آزمایشگاه ها و دانشگاههای علوم پزشکی هزار و ۸۰۶ بیمار جدید مبتلا 
به کووید-۱۹ در کشور شناسایی شد که از بین مبتلایان جدید، ۳۴۰ مورد بستری )۱۸ 
درصد( و ۱۴۶۶ مورد سرپایی و از افراد در تماس با مبتلایان بودند که شناسایی شدند 
و با در نظر گرفتن موارد جدید، مجموع بیماران مبتلا به کووید- ۱۹ در کشور به  ۱۲۰ 
هزار و ۱۹۸ نفر رسید. رئیس مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت بهداشت ادامه 
داد: روند نزولی فوت ناشی از بیماری کووید-۱۹ ادامه دارد و در طول ۲۴ ساعت 
گذشته ۵۱ بیمار دیگر مبتلا به کووید-۱۹ در کشور جان خود را از دست دادند و از زمان 

شیوع این بیماری در کشور تاکنون ۶ هزار و ۹۸۸ نفر جان خود را از دست داده اند.
جهانپور بیان کرد: بر اساس این گزارش ها تاکنون ۹۴ هزار و ۴۶۴ نفر از بیماران 
مبتلا به کووید- ۱۹ در کشور بهبودیافته و از بیمارستان ترخیص شده اند. ۲۷۰۵ نفر از 
این بیماران نیز در وضعیت شدید این بیماری و به نوعی بحرانی تحت مراقبت قرار دارند 

که امیدواریم شفا پیدا کنند. 
وی گفت: تاکنون ۶۸۶ هزار و ۹۳۵ آزمایش آزمایش تشخیص کووید- ۱۹ در ۱۲۶ 
آزمایشگاه کشور انجام شده است. روزانه حدود ۱۵ تا ۲۰ هزار آزمایش انجام می شود 

که تا ۴۵ هزار تست در روز قابل افزایش است.
 جهانپور افزود: استان خوزستان همچنان در وضعیت قرمز است. لرستان هم در 
وضعیت هشدار است اما بقیه استانها در وضعیت بهتری هستند تا حدودی در مورد 
سیستان و بلوچستان و کرمانشاه هشدار می دهیم از هموطنان می خواهیم رعایت 
بیشتر مراعات فردی را داشته باشند با صبر و آرامش به مسیر کنترل و بعد از آن مهار 

بیماری نائل می شویم.
 

دبیر شورای عالی امنیت ملی :

ایران  در دوران  کرونا از یک امتحان 
سخت، سربلند شد

و  اسلامی  جمهوری  دوران  کرونا  گفت:  در  ملی  امنیت  عالی  شورای  دبیر 
زیرساخت های آن در یک امتحان سخت سربلند شدند.

دریابان علی شمخانی دبیر شورای عالی امنیت ملی در حساب کاربری خود در توئیتر 
نوشت:  در دوران  کرونا جمهوری اسلامی و زیرساخت های آن در یک امتحان سخت 

سربلند شدند.
وی افزود: ملت بزرگ  ایران هم در رزمایش انسانی  همدلی مومنانه چون همیشه 
سرفراز شد. شایسته است مسئولین رده های مختلف کشور برای تداوم این تجربه 

مبارک در دوره  پساکرونا با بضاعت شخصی پیش قدم شوند.
دبیر شورای عالی امنیت ملی در خاتمه بر »تداوم همدلی مومنانه« تاکید کرد.

از تنش زایی آمریکایی تا 
مدارای چینی

از روند پرشتاب رشد اقتصادی  نگرانی واشنگتن 
و  سیاسی  قدرت  تحکیم  به  آن  متعاقب  که  چین 

بین المللی این کشور منجر می شود، دونالد ترامپِ ستیزه جو را به این فکر انداخت 
تا به بهانه جبران کسری تجاری آمریکا، جنگی روانی و تجاری علیه چین راه 

بیاندازد. اکنون این جدال با بحران کرونا گره خورده است. 
در شرایطی که شیوع و همه گیری بحران کرونا، عرصه بین المللی را با چالشی 
فراگیر و بی سابقه مواجه ساخته، روابط و مناسبات بین المللی نیز تحت الشعاع این 
بحران قرار گرفته و عرصه جدیدی از رویارویی و تقابل قدرتهای رقیب را به نمایش 
گذاشته است؛ تقابلی که به ویژه بین آمریکا و چین از بحث پیرامون منشأ ویروس 
کرونا شروع شد و تا قطع کمک های مالی آمریکا به سازمان جهانی بهداشت و نیز 
تهدید رئیس جمهور آمریکا به قطع روابط با چین در روزهای اخیر پیش رفته است.
البته مشاجرات لفظی آمریکا و چین مختص دوران کرونا نیست و مسبوق به 
سابقه است. نگرانی واشنگتن نسبت به روند پرشتاب رشد اقتصادی چین که 
متعاقب آن به تحکیم قدرت سیاسی و بین المللی این کشور منجر می شود، 
دونالد ترامپِ ستیزه جو را به این فکر انداخت تا به بهانه جبران کسری تجاری 
آمریکا، جنگی روانی و تجاری علیه چین راه بیاندازد؛ تلاشی که البته چندان هم 
بی نتیجه نبود و سرانجام  پس از یک سال کشمکش تعرفه ای، به امضای فاز نخست 
توافق تجاری دوجانبه انجامید که بر اساس بخشی از آن چین باید نزدیک به ۲۰۰ 
میلیارد دلار کالا از آمریکا خریداری کند که ۷۵ میلیارد دلار آن اقلام تولیدی است 

و مابقی شامل خرید اقلام کشاورزی و تولیدات انرژی و کالاهای خدماتی است.
بر اساس ادعای ترامپ این توافقنامه که با کمک دختر و دامادش )ایوانکا ترامپ 
و جرالد کوشنر( حاصل شده مسأله اجبار برای انتقال فناوری و مالکیت معنوی را 

که مشکل بزرگی در روابط چین و آمریکا بود رفع می کند. 
با این حال، چند ماهی بیشتر از امضای این توافقنامه تجاری نگذشته بود که 
ویروس کرونا پیدا شد و به جان اقتصادهای جهان افتاد، همه کشورهای جهان 
را در برگرفت، اما در عین حال ایالات متحده آمریکا را به رتبه نخست دارنده 
بیشترین مبتلایان و البته فوتی های ناشی از این بیماری تبدیل کرد. در نتیجه 
رئیس جمهوری آمریکا که در ابتدای شیوع کرونا از چین و رئیس جمهوری این 
کشور به دلیل اقدامات خوب پکن در مقابله با این ویروس مهلک تشکر کرده بود؛ با 
گیرافتادن در مهلکه این ویروس و البته فراموش کردن سخنان خود، پکن را مقصر 
شیوع کووید -۱۹ دانست و از استفاده از ابزار تعرفه، تحریم و حتی تعیین غرامت 
علیه این کشور به این بهانه سخن گفت. او در روزهای اخیر نیز تهدید کرده که 

ممکن است به روابط آمریکا با چین پایان دهد.
طرح چنین سخنانی از سوی رئیس جمهوری آمریکا آن هم در حالی که چین 
در حال حاضر شریک تجاریِ نخست بیش از ۱۳۰ کشور در دنیا از جمله آمریکا 
است، هر چند مضحک به نظر می رسد، اما به نظر می رسد مقامات چینی در برابر 

آمریکای ترامپ، رویه مدارا را در پیش گرفته اند.
چنین  در  معمول  جهت گیری های  خلاف  بر  چین  رهبران  اساس،  این  بر 
زمان هایی که بسیاری از سیاستمداران مواضع احساسی و پوپولیستی اتخاذ می 
کنند و می کوشند بر موج احساسات مردمی سوار شوند، رویکردی منطقی در 
پیش گرفته و حفظ و توسعه مستمر روابط آمریکا و چین را به سود منافع اساسی 

مردم دو کشور و در راستای صلح و ثبات جهان، معرفی کرده اند.
در واقع سال هاست که رویکرد بین المللی چین بر اساس سیاست درهای باز، 
بر گسترش رابطه با همه کشورها و پرهیز از هرگونه درگیری استوار شده و حال 
در بحران اخیر نیز، از آنجا که این کشور برای تامین سرمایه و دانش فنی مورد نیاز 
خود به کشورهای توسعه یافته صنعتی از جمله آمریکا نیازمند است، سیاست 
تنش زدایی چینی نمود بیشتری یافته است. بنابراین، هر چند سخنگوی دستگاه 
دیپلماسی چین اعلام کرده که آمریکا باید برای حل این بحران با چین راه بیاید، 
اما در عمل به نظر می رسد این چین است که برای ادامه مسیر خود به سمت 
تبدیل شدن به قدرت برتر جهانی، سیاست مماشات، صلح طلبی و بازی بر اساس 
حاصل جمع جبری مضاعف )میزانی ازبرد و میزانی از باخت( را در پیش گرفته 

است.
این اژدهای شرقی که از همان ابتدای بیدار شدن، توسعه و برتری جهانی بر 
محور اقتصاد و تجارت را نشانه رفته است، حال نیز به خوبی به اهمیت این مسأله 
واقف است که درگیر شدن در مشاجرات لفظی، جنگ تجاری، تحریم و قطع 
روابط، نتیجه ای جز توقف روند توسعه ندارد. از این رو می کوشد با یک کیاست 
کنفسیوسی، شرایط پر تنش موجود را به سمت آرامش سوق دهد و از بحرانی 

شدن روابطش با آمریکا جلوگیری کند.
چین از یک زیر بنای اقتصادی مستحکم، جمعیتی زیاد و پر انگیزه، دولتی 
یکدست و منضبط و البته برنامه ای استراتژیک برای رشد و توسعه برخوردار است 
و مسیر رسیدن به جایگاه قدرت برتر جهانی را برای خود طراحی و ترسیم کرده 
است، از این رو در بحران کنونی روابط با آمریکا نیز می کوشد همچون تجربه 
جنگ تعرفه ای، مسیری آرام و کم تنش برای رفع مشکل بیابد و با امتیاز دهی و 

امتیازگیری همزمان، راه رسیدن به برنامه استراتژیک خود را هموار نگه دارد.  
استاد دانشگاه

ضرورت کنترل سفرها
 در تعطیلات عید فطر

 عید فطر نزدیک است. بخشی از مردم  بعد از سه 
ماه غُل و زنجیر شدن در شهرها در حال برنامه ریزی 

برای سفر رفتن هستد. کم شدن محدودیت ها و باز شدن مکان هایی مثل مدارس 
و باشگاه های ورزشی این پیام را به آنها می دهد که کرونا به آخر کار رسیده است و 

می توانند بار و بندیل سفر را ببندند و دل به جاده بزنند.
طبق تقویم عید فطر یک شنبه است و بنا بر تصمیمی که دولت در سال ۹۰ 
گرفت فردای عید هم تعطیل است. بدین ترتیب مردم با گرفتن یک مرخصی روز 
شنبه می توانند یک تعطیلی چهار روزه را تجربه کنند. جمعه- شنبه- یک شنبه  و 

دوشنبه.
مانده در خانه ها و شهرها با خود می گویند بهترین زمان برای سفر رفتن بعد از 
این همه سختی کشیدن روزهای عید فطر است. تصور کنید اهالی تهران که هنوز 
مهم ترین کانون کروناست در این چهار روز راهی شهرهای شمالی کشور شوند. یا 
اهالی بقیه شهرها که هنوز در وضعیت زرد و قرمز هستند به استان های همجوار 

سفر کنند. چه وضعیتی روی خواهد داد؟
به راحتی کرونا که هنوز در کنار ما در حال زندگی است دست به دست می شود. 
درست است که وضعیت کشور نسبت به دوماه گذشته بهتر شده است اما این 
طالع نحس به راحتی می تواند دوباره همه را ما درگیر و روزهای تلخ اسفند و 

فروردین را برای ما تکرار کند.
فصل دندان به روی جگر گذاشتن است. تحمل این همه محنت، خانه نشینی و 
سفر نرفتن سخت است اما چاره چیست که سلامت در بالای جدول اولویت های 

زندگی قرار گرفته است.
می شود همچون روز سیزده به در، روزهای تعطیل عید فطر را هم به قوانین سفت 
و سخت سپری کرد. حداقل می شود سفر از استانی به استان دیگر را ممنوع کرد.
به خاطر حفظ وضع موجود ،باید سخت گیری کرد. وضعیت ما درست مثل 
فردی است که فشار خون و چربی بالا دارد و برای حفظ سلامت خود رژیم غذایی 
خاصی را رعایت می کند. این بیمار وقتی می بیند با خوردن قرص و گرفتن رژیم 
وضعیت اش از مرحله خطرناک به مرحله عادی رسیده است، دوباره شروع می کند 
به خوردن نمک، جگر و کله پاچه. چند وقتی نمی گذرد که دوباره به وضعیت 

بحرانی قبل بر می گرد و روز از نو، روزی از نو.
حیف است. الان به مرحله ای رسیده ایم که می توانیم شهرهای خود را سفید 
اعلام کنیم. می توانیم مدارس را باز کنیم یا مردم را راهی کار و زندگی شان کنیم، 

چرا با یک سهل انگاری تمام این دستاوردها را از بین ببریم.
کنترل کشور در روز سیزده به در، مردم را از همه گیر شدن کرونا نجات داد. 
کنترل  مردم در تعطیلات عید فطر هم می تواند جلوی شیوع دوباره کرونا را بگیرد.

حریرچی معاون کل وزارت بهداشت: 

مناسبات اجتماعی را برای کنترل کرونا باید تغییر بدهیم

اخبار

مصطفی داننده*

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: خود 
مه غیرممکن  معامله قرن هم می دانند  طراحان 
است اسرائیل و آمریکا بتوانند با چند کشور مزدور 

عرب معامله قرن را محقق کنند.
عضو  عراقی  محمدی  محمود  الاسلام  حجت 
رژیم  نابودی  روند  به  مصلحت  تشخیص  مجمع 
صهیونیستی اظهار کرد: شما می دانید که قدس 
که  نیست  ای  مسأله  و  است  قرآنی  موضوع  یک 
باشد.  یافته  تحقق  زور  و  ظلم  با  و  حوادث  اثر  بر 
مسجدالاقصی قبله اول مسلمانان و مورد احترام 
معنا که صرفاً  این  به  ابراهیمی است  ادیان  همه 
محدود به اسلام نیست، یعنی حتی مسیحیت و 

یهود هم برای آن احترام قائل هستند.
برابر  در  ابراهیمی  ادیان  همه  کرد:  عنوان  وی 
اشغال مسجدالاقصی و بیت المقدس صد درصد 
موضع سلبی و منفی دارند و چیزی نیست که قابل 
صرفنظر کردن باشد. این موضوع مسأله یک کشور 
یا یک ملت نیست بلکه مسأله ای فراملی است. 
هدف  یک  و  بشری  آرمان  یک  قدس،  آزادسازی 
مقدس الهی است و هیچ عاملی نمی تواند جلوی 
و  بگیرد  را  بزرگ  آرمان  این  و تحقق  این پیشرفت 
پشتوانه آن همه ادیان الهی و همه ملت های مومن 

به خدا و آزاده جهان است .
تصریح  نظام  مصلحت  تشخیص  مجمع  عضو 

کرد: مسأله قدس قابل فراموش کردن و صرفنظر 
کردن در طول زمان نیست اما با توجه به شرایط 
فعلی دو مسأله وجود دارد. یکی طرح استکباری_ 
قرن  معامله  عنوان  تحت  آمریکا  صهیونیستی 
است که این طرح را هیچکس در دنیا قبول ندارد 
تندرو.  صهیونیست های  و  ترامپ  نئوکان ها،  جز 
قرن  معامله  با  فلسطین  خود  یهودی های  حتی 
مخالف هستند و علیه مبارزه قرن موضع گیری و 
حتی تظاهرات می کنند. خود آمریکایی ها غیر از 
افراطیون، کل مسلمانان جهان، کل فلسطینی ها 
با این مسأله مخالف هستند. امسال هدف اصلی 
روز قدس نفی معامله قرن و به شکست کشاندن این 
توطئه جدید آمریکایی ها، ترامپ و صهیونیست های 
افراطی است . محمدی عراقی افزود: معامله قرن 
مردم  است.  صهیونیست ها  و  آمریکا  بین  معامله 
پیروزی  فقط  ترامپ  هدف  فهمیدند  هم  آمریکا 
افراطی ها  آراء  می خواهد  و  است  انتخابات  در 
جلب شود تا ترامپ مجدد انتخاب و پشتوانه مالی 
صهیونیست های افراطی برای انتخاب دوباره ترامپ 
بتواند از این طرق محقق شود. به عقیده من خود 
طراحان معامله قرن هم می دانند با وجود مخالفت 
کار  این  مسلمانان  همه  و  فلسطینی ها  یکپارچه 
عملی نیست و غیرممکن است اسرائیل و آمریکا 
را  قرن  معامله  عرب  مزدور  کشور  چند  با  بتوانند 

محقق کنند. هیچکس جرات ندارد پای معامله قرن 
امضا بگذارد لذا مسأله قدس زنده است.

با  که  این است  نکته دوم  وی خاطرنشان کرد: 
توجه به شرایط کرونا ممکن است روز جهانی قدس 
در شکل با تغییراتی روبرو شود و اجتماع عظیم روز 
قدس در یک مکان به شکل ثابت امکان پذیر نباشد 
اما به شکل های دیگر قابل اجرا است که از جمله 
آن استفاده از فضای مجازی است، یک محکومیت 
سراسری توسط همه مردم آزاده جهان و اتحاد بین 
همه مسلمانان، مسیحیان و یهودیان برای محکوم 
کردن معامله قرن و توطئه آمریکایی_ صهیونیستی 

و الحاق بخشی از کرانه غربی.
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام در پایان بیان 
ادامه دارد و مسأله  کرد: مقاومت مردم فلسطین 
اصلی رژیم صهیونیستی این مقاومت است. کسی 
بین  از  را  آن  و  مقاومت شود  این  منکر  نمی تواند 
ببرد. اکنون مقاومت فلسطین با مقاومت منطقه و 
مقاومت مردم یمن، لبنان، سوریه و عراق گره پیوند 
خورده است و جبهه مقاومت یکپارچه و قدرتمند 
شده و می تواند منافع آمریکا و صهیونیست ها در 
منطقه را تهدید کند. بنابراین ما هیچ نگرانی از آرمان 
قدس و برگزاری روز جهانی قدس به هر شکلی که 
ممکن باشد نداریم. ان شاءالله روز قدس به بهترین 

وجه برگزار خواهد شد و ما آثارش را خواهیم دید.

محمدی عراقی : قدس، مساله ای فراملی است

معامله قرن با مزدوران عرب محقق نمی شود

 یک منتخب مجلس یازدهم، گفت: در مواقعی که متوجه تنگناهای موجود 
در کشور می شویم، تکلیف مالایطاق کردن به دولت یا دستگاه قضایی یا هر 

نهادی در کشور خارج از تدبیر است. 
علیرضا زاکانی منتخب مردم قم در گفت وگو با ایلنا در خصوص تعامل مجلس 
یازدهم با دولت و همچنین لزوم پرهیز از تنش زایی در شرایط بحرانی فعلی، 
گفت: مجلس یازدهم اولویت خود را بر تعامل می گذارد نه تقابل و توجه اصلی 
این مجلس هم بر مصالح انقلاب و منافع مردم است، اگر بخواهیم در این مسیر 
حرکت کنیم، طبیعی است که در برخی مواقع متوجه تنگناهایی که در کشور 
وجود دارد، می شویم و در این شرایط تکلیف مالایطاق کردن به دولت یا دستگاه 

قضایی یا هر نهادی در کشور خارج از تدبیر است.
وی ادامه داد: اما مشکلات کنونی کشور فقط معطوف به این تنگناها نیست، 
در بسیاری از مواقع بی تصمیمی یا تصمیم بد است که منابع کشور را هدر 
می دهد، لذا ما بطور جدی دنبال این هستیم که آن کارآمدی  که از حکومت 
مورد انتظار است را داشته باشیم که پاسخگوی مردم باشیم. در همین راستا 
لازم است دولت، مجلس و دستگاه قضایی بعنوان ارکان حکومت خدمتگزاری 

را پیشه کنند.
زاکانی در ادامه اظهار داشت: در این جهت ما حد و مرزی نداریم و اگر بدانیم 
در جایی را باید نظارت یا بررسی کنیم به فضل الهی این کار را خواهیم کرد و 
اگر هم جایی ببینیم که برای کار دولت و کشور تنگناهایی وجود دارد، خب 

تصمیم منطقی خواهیم گرفت و برای مردم عزیز هم توضیح خواهیم داد، ملت 
ما ملت فهیم و هوشیاری هستند که اگر صادقانه به آن ها توضیح داده شود 
و شفافیت وجود داشته باشد، در اوج همکاری که با دولت و مجلس و نظام 

خواهند داشت، خودشان راهگشا خواهند شد.
منتخب مردم قم در پاسخ به سوالی پیرامون احتمال مواجهه مجلس یازدهم با 
مشکلات کشور در حوزه مبادلات بانکی و تغییر موضع درخصوص لوایح پالرمو 
و CFT به خبرنگار ایلنا، گفت: این مسیر مسیری است که جنبه شعاری پیدا 
کرده و بیشتر تبدیل به یک مجرای کاسبی و انحراف افکار عمومی شده است.

وی ادامه داد: اگر رویکرد کشور را به توانمندی معطوف کنیم با توجه به 
ظرفیت جمعیت ۷۰۰ میلیونی که در همسایگی ما هستند، می توان امکانات 
و اعتبارات را با ارزهای دوجانبه یا مبادلات دوجانبه حل کرد، این کار را چین، 
روسیه و کشورهای مختلفی از سال ها قبل شروع کرده اند، اما متاسفانه در 
کشور ما مرغ فقط یک پا دارد و آن یک پا هم دلار است، هزار و یک کار می شود 

انجام داد اما عده ای علاقه ندارند این کارها را انجام دهند.
زاکانی همچنین افزود: ان شاء الله که با هم صحبت کنیم و به نتیجه برسیم که 
این کارها را انجام دهیم و حتی راه های جدید و بهتری پیدا کنیم تا در نتیجه 
نه دست ما زیر سنگ بیگانگان برود که مجبور شویم خواسته های آنان را انجام 
دهیم که خلاف مصالح ملی ما است و نه مشکلات برای کشور وجود داشته 

باشد.

زاکانی منتخب مردم قم: 

اولویت مجلس یازدهم تعامل با دولت است

محمدمهدی مظاهری  *
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ماسکتان را این گونه دور بیندازید

یک فوق تخصص روانپزشک کودک و نوجوان :
نتیجه مسئولیت سپاری به کودکان چیست؟

یک فوق تخصص روانپزشک کودک و نوجوان گفت: بیشتر کودکان علاقه دارند 
به روش های مختلف به بزرگترها در کارها کمک  کنند و والدین نیز به کارهای آنان 
اهمیت دهند، از این رو هر مقدار توجه به رفتار کودکان می تواند در تقویت رفتار و 

رشد آنان تاثیرگذار باشد. 
مهشید رابطیان اظهار داشت: در شرایطی که ویروس کویید ۱۹ ناخواسته وارد 
زندگی خانواده ها و فضای جامعه شده، هر فردی به میزان توان خود با توجه به 
دستورالعمل های بهداشتی تلاش می کند در راستای مقابله با این بیماری پیش 
بینی و همچنین پیشگیری های لازم را رعایت کند، که در این میان سهم کودکان در 
مواجه با این بیماری اطلاع رسانی صحیح از سوی خانواده و ارایه آموزش های لازم و 

ضروری برای در امان ماندن از ابتلا به ویروس کرونا است.
وی افزود: برای تقویت رفتار کودکان بویژه در روزهایی که ویروس کرونا همه اقشار 
مردم اعم از بزرگ و کوچک زن و مرد پیرو جوان را تحت الشعاع خود قرار داده نیاز 
است رفتار و کارهای کودکان را به عنوان قشر آسیب پذیرتر مورد توجه قرار داده و 
ضمن مسئولیت سپاری با در نظر گرفتن سن و رشد عقلی، آموزش های بهداشتی 
به آنان هم در داخل خانه و بیرون از جمله دیدار با هم سن و سالان، حضور در 
مهدکودک یا مدرسه به نحو مطلوب رعایت شود. این متخصص روانپزشک تصریح 
کرد: مسئولیت سپاری و یا مسئولیت پذیری کودکان هم می تواند مراقبت از خود و 

در عین حال کمک کردن به رفاه خانواده و دیگر هموطنان باشد.
رابطیان افزود: کودکانی که در کارهای خانه مشارکت داده می شوند، در مقایسه با 
همسالان آنان که فقط از خود مراقبت می کنند، در سایر موقعیت ها بیشتر به خانواده 
کمک می کنند. البته نمی توان انتظار داشت به یکباره رفتار کودک تغییر کند و نسبت 

به آموزش های ارایه شده رفتاری بدون نقص داشته باشد.
با بیان اینکه لازم است با توجه به سن کودک، کم کم  مسئولیت های او را  وی 
افزایش داد، اظهار داشت: برای نمونه کودک سه  ساله می تواند ظروف سبک را روی 
میز گذارد، چهار ساله ها می تواند جوراب خود و یا دیگران را جفت کند، پنج  ساله 
می تواند تختخواب  خود را مرتب کند، شش ساله  می تواند میز ناهار خوری را جمع 
کند، هفت ساله گل ها را آب  دهد و کودک هشت  ساله می تواند لباس  خود را جمع و 
مرتب کند. رابطیان گفت: والدین باید در مواجهه با بیماری کرونا و مسئولیت سپاری 
به کودکان نهایت سعی و تلاش خود را در رابطه با موضوع ابتلا به بیماری و همچنین 
جلوگیری از بوجود آمدن ترس و تگرانی درون روان کودکان مد نظر قرار داده و ضمن 
بالا بردن قوه درک و فهم کودک باید بر اساس سن و توانایی، مسئولیت رفتارهای ارایه 
شده به آن را یادآور شوند. وی افزود: پدر و مادر باید بدون ترس و یا نگرانی و با ارایه 
نمونه هایی از مواجهه همسالان آنان با بیماری ها و موارد غیر بهداشتی، به کودک 
مسئولیت دهند تا در کنار افزایش توانمندی، اعتماد به نفس آن را نیز تقویت کنند. 
مشارکت کودک در کار منزل موجب می شود او ضمن اینکه خود را جزیی از خانواده 
حس کند، نسبت به تلاش و یا خستگی والدین درک بهتری داشته باشد. این فوق 
تخصص روانپزشک کودک و نوجوان تصریح کرد: از واگذاری کارهایی که کودک در 
آنها ناتوان است خودداری باید کرد و در عین حال خودداری از واگذاری مسئولیت به 
کودکان موجب خواهد شد ناخواسته آنان را به خانواده وابسته و در ادامه به عضوی 

غیر فعال تبدیل کرد.
 

کارشناس مرکز بهداشت قم:

نیمی از شهروندان بالای ۳۰ سال قمی 
پرفشاری خون دارند

 رییس گروه بیماری های غیرواگیر مرکز بهداشت قم گفت: بررسی های انجام شده 
در سال های گذشته نشان می دهد، بیش از ۵۰ درصد از شهروندان بالای ۳۰ سال 

در این استان از پرفشاری خون خود اطلاع ندارند. 
مهدی میرحیدری  افزود: از سوی دیگر نیمی از افراد مطلع از بیماری پرفشاری 

خون نیز درمان دارویی مناسب را پیگیری نمی کنند.
وی بر پایبندی بیماران بر درمان تاکید و اضافه کرد: درصد زیادی از بیماران در زمان 
پرفشاری خون پایبند به مصرف دارو هستند، ولی پس از کنترل شدن فشارخون، به 

تصور این که بیماری آن ها بهبودیافته،  مصرف دارو را قطع می کنند.
 وی ادامه داد: اگر فرد پس از قطع دارو، متوجه بالا رفتن فشارخون خود نشود، 
ممکن است دچار سکته مغزی، قلبی و مشکلات کلیوی شود. میرحیدری بابیان 
این که پرفشاری خون هیچ علامتی ندارد، بیان کرد: درمان اولیه پرفشاری خون 
اقدام های دارویی، تغییر شیوه زندگی و اصلاح الگوهای تغذیه ای است و رعایت این 

نکات می تواند از بروز بیماری های ناشی از پرفشاری خون جلوگیری نماید.
وی با تأکید بر کنترل درمان و تغییر سبک زندگی، اضافه کرد: انجام فعالیت های 
ورزشی، خودداری از مصرف دخانیات ازجمله قلیان، حداقل مصرف نمک، کنترل 
استرس، مصرف میوه های فیبردار و سبزی ها و مصرف منظم داروها می تواند این 
بیماری را کنترل نماید. وی گفت: افراد باید دست کم سالی یک بار فشارخون خود 

را کنترل نمایند تا در صورت ابتلا به این بیماری، از عوارض آن جلوگیری نمایند.
به گفته رییس گروه بیماری های غیرواگیر مرکز بهداشت قم، برای تمام افراد ۳۰ 
سال به بالا که به مراکز خدمات جامع سلامت و پایگاه های سلامت قم مراجعه 
می کنند، علاوه بر کنترل فشارخون، آزمایش چربی و دیابت نیز انجام می شود و بر 
اساس نتیجه آزمایش، مراقبت های ویژه و دارو تجویز خواهد شد. ۱۷ ماه می سال 

میلادی مصادف با ۲۸ اردیبهشت روز جهانی فشارخون نام گذاری شده است.

یافته محققان کانادایی؛

ورزش های هوازی برای مغز در هر سنی 
مفید است

مطالعه جدید نشان می دهد سالمندان بعد از شش ماه ورزش هوازی در تست 
های فکری و حافظه عملکرد بسیار بهتری داشتند.

دکتر »مارک پولین«، سرپرست تیم تحقیق از دانشگاه کالگاری کانادا، در این باره 
می گوید: »با افزایش سن، کمی قدرت فکری و فیزیکی خود را از دست می دهیم. اما 

حتی با شروع برنامه ورزشی در سنین بالا، فواید آن برای مغز بیشمار است.«
وی در ادامه می افزاید: »ورزش هوازی موجب حرکت خون به تمام نقاط بدن 
می شود. مطالعه ما نشان می دهد ورزش موجب رسیدن خون به مغز، مخصوصاً 
نواحی مسئول تسلط کلامی و عملکردهای اجرایی می شود. یافته ما بسیار برای 
افراد مسن در معرض ریسک ابتلاء به آلزایمر و سایر انواع زوال عقل و بیماری های 
مغزی مهم است.« این مطالعه شامل ۲۰۶ فرد بزرگسال با میانگین سنی ۶۶ سال 
بود. این افراد در یک دوره شش ماهه تمارین ورزشی شرکت کردند. در شروع مطالعه، 
از شرکت کنندگان تست های فکری و حافظه و همچنین سونوگرافی برای اندازه 
گیری جریان خون به مغز بعمل آمد. تست های فیزیکی بعد از سه ماه و تست های 
فکری و فیزیکی در پایان شش ماه مجدداً انجام شد. برنامه ورزشی شرکت کنندگان 
سه روز در هفته و با میانگین ۲۰ دقیقه تا ۴۰ دقیقه در روز بود. محققان دریافتند بعد 
از شش ماه ورزش، شرکت کنندگان در تست های عملکرد اجرایی ۵.۷ درصد بهبود 
یافته بودند. تست های عملکرد اجرایی شامل انعطاف پذیری ذهنی و خوداصلاحی 
بود. تسلط کلامی که شامل نحوه بازیابی سریع اطلاعات بود، نیز ۲.۴ درصد بهبود 

یافته بود.
افزایش جریان خون به مغز هم ۲.۸ درصد افزایش یافته بود. افزایش جریان خون 
ناشی از ورزش با بهبود نسبی برخی ابعاد فکری که معمولًا با افزایش سن کاهش 

می یابد، مرتبط است.

اگر برای دویدن در محله اطرافتان از منزل خارج می شوید و یا بازدیدی سریع از 
فروشگاه موادغذایی نزدیک خانه تان دارید، متأسفانه این احتمال وجود دارد که 
لباس ها و کفش هایتان با ویروس کووید ۱۹ آلوده شوند. اما ما اعتقاد نداریم که 

کفش و لباس منبع مهم انتقال هستند.
احتمالًا شما فقط کارهای اساسی خارج از منزل، مانند خرید مواد غذایی، را 
انجام می دهید. هنگامی که بیرون می روید، حفظ فاصله اجتماعی ایمن را جدی 
بگیرید. مرتباً دستان خود را بشویید و هنگام ورود به خانه، سطوحی که زیاد لمس 

می شوند مانند دستگیره در و پیشخوان آشپزخانه را ضدعفونی کنید.
با این وجود، ممکن است هنوز یک احساس ناخوشایند وجود داشته باشد که 
حتی اگر شما بهداشت را به خوبی رعایت می کنید، نگران اشیایی هستید که با 
خود به خانه آورده اید. آیا فروشگاه هایی که از آن ها خرید می کنید ایمن هستند؟ 

کیسه های پلاستیکی؟ در مورد لباس هایی که می پوشید چطور؟ کفشتان؟
حقایق بدیهی درباره خرید وجود دارد، و یکی از آن ها این است که برای انجام 
این کار باید کفش و لباس بپوشید. آنچه در مورد انتقال کروناویروس جدید از 

طریق اجزای متداول لباس می دانیم، اینجاست:
لباس ها خطر کمی دارند

چیزهایی زیادی هست که ما درباره این ویروس جدید نمی دانیم و هر روز در 
حال یاد گرفتن نکات جدید درباره آن هستیم. اما این اطلاعات فعلی در دسترس 
ماست: اگر برای دویدن در محله اطرافتان از منزل خارج می شوید و یا بازدیدی 
سریع از فروشگاه موادغذایی نزدیک خانه تان دارید، متأسفانه این احتمال وجود 
دارد که لباس ها و کفش هایتان با ویروس کووید ۱۹ آلوده شوند. اما ما اعتقاد 

نداریم که کفش و لباس منبع مهم انتقال هستند.
مراجعه به فروشگاه های مواد غذایی به میزان متوسط، ضرورتی برای شستن 
لباس هایتان ایجاد نمی کند. با این حال اگر نتوانستید فاصله اجتماعی امن را 
حفظ کنید و یا بدتر از آن، کسی در نزدیکی شما مستقیماً سرفه و عطسه کرد، 

شستن لباس ها ایده خوبی است.
طبق گفته متخصصین، در حال حاضر هیچ سندی که نشان دهد کروناویروس 

جدید از طریق لباس و کفش منتقل می شود، وجود ندارد.
کووید ۱۹، بیماری تنفسی شبه آنفلوانزا که توسط کروناویرس جدید ایجاد 
می شود، از طریق ذرات تنفسی منتقل می گردد. سرفه و عطسه از طرف یک فرد 

آلوده در نزدیکی شخص دیگر، محتمل ترین راه انتقال مستقیم است.
با این حال، ما می دانیم که کروناویروس جدید، قادر به زنده ماندن در خارج از 
بدن انسان بر روی سطوح مختلف است، که در صورت تماس می تواند منجر به 
انتقال شود. متخصصان تخمین می زنند که بسته به نوع سطح، ویروس می تواند 

برای چند ساعت تا چند روز زنده بماند.
در حالی که فلز و پلاستیک می توانند تا ۲ یا ۳ روز پناهگاهی برای ویروس فراهم 

کنند، لباس به عنوان ماده ای برای بقای این ویروس در نظر گرفته نمی شود.
محیط مرطوب و نمدار نقش قابل توجهی در گسترش و یا عدم گسترش ویروس 

ایفا می کند. ماهیت بیشتر پارچه ها )لباس ها(، برای رشد آن ها مناسب نیست.
لباس ها معمولًا مشبک تر از یک سطح سخت هستند که بالقوه باعث هوارسانی 
بیشتر به محیط می شود. انتقال ویروس از طریق لباس بعید به نظر می رسد، اما 

متخصصان شستشوی فوری آن را ایده خوبی می دانند.
چه زمانی باید درباره لباس ها بیشتر احتیاط کنید؟

اگر مکرراً در نزدیکی فرد مبتلا به کووید ۱۹ هستید و یا از او به طور دائم مراقبت 
می کنید، بخش اصلی بهداشت پیشگیری، شستن مرتب لباس هایتان است. این 

امر به ویژه افراد پرخطر مانند کارمندان مراقبت های بهداشتی را شامل می شود.
مراجعه به فروشگاه های مواد غذایی به میزان متوسط، ضرورتی برای شستن 
لباس هایتان ایجاد نمی کند. با این حال اگر نتوانستید فاصله اجتماعی امن را 
حفظ کنید و یا بدتر از آن، کسی در نزدیکی شما مستقیماً سرفه و عطسه کرد، 
شستن لباس ها ایده خوبی است. همه مواد شوینده لباس در ضدعفونی آن ها 

لباسشویی  با آب و صابون معمولی و در ماشین  لباس ها  موثرند. شستشوی 
معمولی ایمن و اثرگذار است.

اما به طور کلی تمرکز بر روی سایر زمینه های بهداشتی مانند تمیز نگه داشتن 
دست و لمس نکردن صورت از شستشوی لباس اهمیت بیشتری دارد.

ما می دانیم که فاصله اجتماعی مؤثرترین وسیله کنترل انتقال است. بنابراین 
مراجعه به فروشگاه های مواد غذایی آشکارا گسستی در الگوهای معمول ما در 
مورد فاصله اجتماعی است. برای پیشگیری، اقدامات احتیاطی بیشتر مانند 
رعایت بهداشت دست و کنترل تماس با هر سطحی که ممکن است توسط افراد 

دیگر لمس شده باشد را مدنظر قرار دهید.
درباره کفش ها چطور؟

کفش ها با توجه به ماهیتشان، معمولًا از لباس ها کثیف تر هستند و به عنوان 
با احتمال بیشتری باکتری ها و سایر آلودگی ها را با خود به خانه  مثال آن ها 

می آورند.
مطالعه ای که اخیراً توسط مرکز کنترل و پیشگیری بیماری )CDC( منتشر شده 

نشان می دهد که کروناویروس جدید می تواند در کف کفش زنده بماند.
محققان این مطالعه، نمونه های خود را از کف کفش اعضای کادر پزشکی در 
بخش مراقبت های ویژه در بیمارستانی در ووهان چین گرفتند. آن ها دریافتند که 
 ۱۹-COVID ۲، نژاد ویروسی که باعث-SARS-CoV نیمی از نمونه ها برای
می شود، مثبت بودند. این یافته ها باعث شده است که محققان اظهار کنند که 
کفش های اعضای کادر پزشکی ممکن است به عنوان حامل بیماری عمل کند. 
با این وجود، متخصصان قبول دارند که کفش در اکثر موارد منبع محتمل انتقال 
کروناویروس جدید نیست و این به دلیل آن است که ما قبلًا یاد گرفتیم که با کفش 
مانند یک شیء کثیف رفتار کنیم. آنچه که ما معمولًا در مورد استفاده از کفش ها 
آشپزخانه  میز  روی  را  خود  کفش  ما  است.  محافظت کننده  می دهیم،  انجام 
نمی گذاریم. ما کفش را در دهان خود نمی گذاریم. آن ها با مناطقی که زیاد لمس 
می کنیم در تماس نیستند. بنابراین، الگوهای روزانه ما قبلًا نشان دهنده مدیریت 

ما درباره کفش به عنوان شیء کثیف است.
شما می توانید اقدامات ایمنی دیگری انجام دهید تا اطمینان حاصل شود 
که آلودگی ها وارد خانه نمی شوند. می توانید پس از هر بار استفاده، قبل از ورود 
به خانه، کفش ها را تمیز کنید و یا در خانه مکانی برای قرار دادن کفش و دیگر 

لباس های رو تعبیه کنید.
کفش ها را از پا دربیاورید و قبل از بردن آن ها به داخل خانه، تمیز کنید )و یا 
در جای مشخصی قرار دهید(. این کار باعث می شود پس از یک خرید ساده 
از فروشگاه موادغذایی، ویروس را با خود به خانه نبرید. فقط مطمئن شوید که 
کفش ها را در محیط خارج از خانه تمیز می کنید و اجازه دهید آن ها به طور 

طبیعی خشک شوند.
نکته پایانی

در حالی که در این روزها نگرانی درباره احتمال انتقال ویروس از طریق اشیا 
افزایش پیدا کرده است، واقعیت ساده این است که هنوز هم انتقال مستقیم از 

شخصی به شخص دیگر اصلی ترین روش قرار گرفتن در معرض ویروس است.
عمل به توصیه های بهداشتی و پیشگیرانه سازمان بهداشت، همچنان بهترین 

راه برای جلوگیری از ابتلا به کووید ۱۹ است.
احتمال زنده ماندن کروناویروس جدید بر روی لباس و کفش، و انتقال به دیگران 
در کمترین حد است و نکته نهایی این است که انتقال شخص به شخص، و نه 

انتقال از لباس به شخص یا از کفش به شخص، اصلی ترین روش انتقال است.

آیا لباس و کفش می تواند کووید ۱۹ را به خانه تان بیاورد؟

چه زمانی باید درباره لباس ها بیشتر احتیاط کنید؟

سلامت 

 رییس گروه سلامت هوا و تغییر اقلیم مرکز سلامت محیط و کار وزارت 
بهداشت، درمان و آموزش پزشکی اعلام کرد که بهتر است افراد در مکان های 

عمومی که از کولرهای آبی و گازی استفاده می شود، ماسک بزنند. 
عباس شاهسونی درباره احتمال انتشار ویروس کرونا به وسیله کولرها بیان 
کرد: کولر آبی هوا را از بیرون مکش کرده و وارد فضای داخلی می کند. اگر 
کولر آبی در منازل استفاده می شود مشکلی ندارد. بهتر است که پنجره کمی 
باز باشد تا هوا به سمت بیرون هدایت شود. ولی اگر از کولر آبی در اداره ها 
و فضاهای عمومی استفاده می شود، بحث دیگری است. کولر آبی هوا را 
به جریان می اندازد و اگر کسی در این فضاها مبتلا به ویروس کرونا باشد و 
قطرات تنفسی او در هوا منتشر شده باشد، بهتر است همه افراد در اداره ها و 
فضاهای عمومی که از کولر آبی استفاده می شود، از ماسک استفاده کنند. 
البته در منازلی که از کولر آبی استفاده می شود، نیازی به استفاده از ماسک 

نیست.
وی ادامه داد: کولر گازی هوای داخل را مکش کرده و خنک می کند و 
دوباره در همان فضا پخش می شود. بنابراین اگر ویروس در فضا وجود داشته 
باشد، ممکن است ویروس منتشر شود. این مشکل همچنان در مورد منازل 
مشکلی ندارد. چون افراد در کنار هم در منزل زندگی می کنند و تعامل وجود 

دارد.
رییس گروه سلامت هوا و تغییر اقلیم مرکز سلامت محیط و کار وزارت 
بهداشت گفت: در اداره ها و فضاهای عمومی که از کولر گازی استفاده 
می شود هم باید افراد از ماسک استفاده کنند. حتی اگر افراد در پاساژها 
در راهروها تردد می کنند هم به دلیل استفاده از کولر گازی در مغازه ها، بهتر 

است افراد از ماسک استفاده کنند.
شاهسونی افزود: البته یکی از مزیت های کولر گازی این است که مکش 
از بالا انجام می شود. ویروس کرونا از طریق قطرات تنفسی منتقل می شود 
و این قطرات سنگین هستند و در سطح پایین وجود دارند. بنابراین احتمال 
وجود ویروس در فضای بالاتر کمتر است. به هر حال بهتر است افراد در 
معرض جریان مستقیم هوای کولر نباشند و دریچه ها به شکلی تنظیم شود 

که هوا به سمت سقف برود.
وی درباره فیلترهای کولر گازی بیان کرد: فیلترهای کولرهای گازی در 
اداره ها و فضاهای عمومی نیز بهتر است به صورت روزانه شسته شده و دوباره 

استفاده شود.
رییس گروه سلامت هوا و تغییر اقلیم مرکز سلامت محیط و کار وزارت 
بهداشت درباره چیلرها نیز اظهار کرد: تا حد امکان بهتر است که چیلر هوای 
بیشتری را از بیرون دریافت کند. برخی از چیلرها هوا را از داخل مکش کرده 

و خنک می کنند، اما بهتر است که بخش اعظم هوا از بیرون مکش شود.
شاهسونی درباره بخش های بستری یا بیمارستان ها که افراد مبتلا به 
ویروس کرونا حضور دارند نیز گفت: سیستم تهویه در بیمارستان ها از زمان 
شیوع کرونا به این صورت است که در بخش های بستری بیماران کرونایی 
هوا مستقیم به سمت بیرون هدایت می شود و این طور نیست که هوای 
بخش بیماران کرونایی به سایر بخش ها وارد شود. در این زمینه دستورالعملی 
هم تهیه و به بیمارستان ها ابلاغ شده است. سازمان جهانی بهداشت در این 
زمینه دستورالعملی ارائه داد که بر همان اساس، پروتکل ها تهیه شده و به 
بیمارستان ها ابلاغ شد. وی درباره کولر اتومبیل ها نیز بیان کرد: وقتی فرد به 
تنهایی در اتومبیل حضور دارد و کولر روشن است، نیازی به ماسک نیست. 
ولی اگر فرد دیگری در اتومبیل حضور دارد یا در تاکسی ها اگر کولر روشن 
باشد، بهتر است فرد از ماسک استفاده کند. همچنین بهتر است گردش 
هوای داخل اتومبیل در زمانی که فرد به تنهایی در اتومبیل حضور دارد و 

کولر روشن است، برقرار باشد.
شاهسونی گفت: مسیر انتقال اصلی ویروس کرونا از طریق قطرات تنفسی 

است و احتمال هوابرد بودن این ویروس زیاد نیست.

رییس گروه سلامت هوا و تغییر اقلیم مرکز سلامت محیط و کار وزارت بهداشت :

آیا کولرها باعث انتشار ویروس 
کرونا می شوند؟
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استاندار قم با اشاره به جایگاه نه چندان مستحکم اصحاب رسانه و روابط عمومی  
دستگاه های اجرایی، گفت: باید هوای اصحاب رسانه و خبرنگاران را در برابر اربابان 

قدرت و مقام داشته باشیم. 
بهرام سرمست روز یکشنبه در همایش گرامیداشت روز روابط عمومی در سالن 
که  باشند  داشته  انتظار  نباید  دستگاه ها  مدیران  کرد:  اضافه  استانداری،  کرامت 
روابط عمومی و اصحاب رسانه استان از اقدام های انجام نداده آن ها پرونده درخشان 

مدیریتی تدوین کنند.
وی با انتقاد از انتظارات کاذب برخی مدیران از اصحاب رسانه گفت: چشمه ای که 

آب نداشته باشد با هیچ برنامه و فشاری نخواهد جوشید.
استاندار قم اظهار داشت: مدیران باید سعه صدر خود را بالابرده و تاب انتقاد مدیران 
روابط عمومی را در خود تقویت کنند و دست آن ها را در بیان مشکلات و کاستی های 

سازمانی باز بگذارند.
سرمست تصریح کرد: ظرفیت نقدپذیری در بین دستگاه های اجرایی باید توسعه 
یابد و انتقال مشکلات به مدیران روابط عمومی های دستگاه ها و سپس به مدیران آسان 

باشد.
وی خاطرنشان کرد: همان گونه که مدیران عملکرد مطلوب دستگاه ها را به پای خود 
روابط  پاسخگویی  مقام  در  و  باشند  پاسخگو هم  میزان  به همان  باید  می نویسند 

عمومی ها را به چالش نیندازند.
استاندار قم ادامه داد: در رابطه با  اقدام های دولت نیز روابط عمومی ها باید به دنبال 
امیدآفرینی و بیان عملکردهای مثبت و خنثی سازی تبلیغات سوء رسانه ای دشمنان 
به  اگر مدیران  ایجاد کرده که  یادآور شد: فضای مجازی بستری  باشد. سرمست 
مسئولیت های خود به درستی عمل کنند این فضا کم کاری روابط عمومی ها را جبران 
می کند. استاندار قم ابراز کرد: روابط عمومی های دستگاه های اجرایی باید روش 

میانه ای را در عملکرد خود در پیش گرفته و اقدام ها و مشکلات را منتقل کنند.
وی گفت: در عرصه ارتباطات شاهد دگرگونی ویژه ای در رابطه با اطلاعات هستیم که 
از آن می توان به عنوان انفجار اطلاعات یادکرد. سرمست خاطرنشان کرد: آن چیزی 
که امروز در عرصه بین المللی ارتباطات اهمیت دارد گردش، توزیع و مصرف اطلاعات 
است. استاندار قم افزود: کشور یا سازمانی که بتواند گردش، توزیع و مصرف اطلاعات 

را هدایت کند به جایگاه تأثیرگذاری در عرصه بین المللی تبدیل خواهد شد.
پر کردن شکاف اطلاعاتی رمز موفقیت کشورها در عرصه بین المللی

وی بیان داشت: آن چیزی که موقعیت کشورها را در عرصه بین الملل مشخص 
می کند فاصله آن ها با شکاف دیجیتالی است.

توزیع اطلاعات سهم  و  از گردش  بتواند  سرمست تصریح کرد: هر کشوری که 
بیشتری ببرد می تواند جایگاه خود را در عرصه بین الملل ارتقا بدهد.

وی یادآور شد: اضافه شدن روابط بین الملل به روابط عمومی های دستگاه های 
اجرایی بر مبنای همین شکاف دیجیتالی شکل گرفته است، هر دستگاهی که بتواند از 

این فضا سهم بیشتری ببرد منشا اثرات بیشتری خواهد بود.
سرمست تصریح کرد: شناخت، گزینش و گردش اطلاعات مشکل امروز عرصه 

ارتباطات است و مانند سابق دسترسی به اطلاعات دیگر وجود ندارد.
استاندار قم افزود: فنّاوری های نوین ارتباطاتی در تولید، توزیع، گردش و مصرف 

اطلاعات به تمام مردم دنیا توانمندی های جدیدی داده است.
وی ادامه داد: به دلیل توسعه عرصه ارتباطات دولت ها علاوه بر مردم خود باید قدرت 
پاسخگویی به مردم کشورهای دیگر نیز داشته باشد چراکه گردش اطلاعات امروز 

بسیار سریع و گسترده شده است.
استاندار قم گفت: جایگاه روابط عمومی در بین مدیران دستگاه های دولتی به 
به رسمیت  را  این بخش  از مدیران جایگاه  بسیاری  و  درست شناخته نشده است 

نمی شناسند.
نقش تاریخی خبرنگاران در بحران کرونا

سرمست خاطرنشان کرد: در کنار مدافعان سلامت، بخش روابط عمومی های 
دستگاه های دولتی و به ویژه خبرنگاران نقش بسیار اساسی در بحران کرونا داشتند.

استاندار قم تاکید کرد: مدیریت افکار عمومی و اقناع مردم باسیاست های ستاد ملی 
مبارزه با کرونا اقدام تاریخی بود که خبرنگاران قم در دوران کرونا آن را انجام دادند.

و  باسیاست ها  مردم  از  درصد   ۹۲ درمجموع  قم  استان  در  داشت:  اظهار  وی 
برنامه های ستاد ملی مبارزه با کرونا همراه بودند.

معاون استاندار قم:
روابط عمومی واحد فرعی و دسته چندم نیست

معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استانداری قم  نیز دراین همایش گفت: روابط 
عمومی یک امر پویا، مستمر و مهم است ولی در برخی سازمان ها به یک واحد فرعی و 

درجه چندم تبدیل شده است. 
بیژن سلیمانپور اضافه کرد: موفقیت روابط  عمومی، موفقیت مدیران سازمان هاست 

و این بخش نقش کلیدی در تنظیم مناسبات و رفتارهای سازمانی دارد.
وی تصریح کرد: کم توجهی به روابط عمومی توسط مدیران دستگاه های دولتی جفا 

در حق آن است.
وی بیان داشت: استاندار قم به نقش روابط عمومی در ارتقای بهره وری سازمان های 

دولتی نگاه مثبتی دارد و تقویت این بخش را همیشه خواستار بوده است.
معاون استاندار قم گفت: بازخورد تلاش و موفقیت دستگاه های اجرایی توسط روابط 
عمومی ها منعکس می شود و در این شرایط باید از مدیرانی که به این بخش توجه کافی 

می کنند قدردانی کرد.
وی ابراز کرد: تمام شرکت های بزرگ تجاری جهان از یک حوزه قدرتمند، با دانش و 

حرفه ای روابط عمومی برخوردار هستند.
وی اظهار داشت: روابط عمومی گوش شنوا و مغز متفکر یک سازمان است که با یک 

نگاه مثبت به آن ها می تواند به جایگاه واقعی خود برسد.
مدیرکل روابط عمومی و امور بین الملل استانداری قم اعلام کرد

برگزاری نخستین جشنواره روابط عمومی های استان قم
مدیرکل روابط عمومی و امور بین الملل استانداری قم نیز در این همایش گفت: 
نخستین جشنواره روابط عمومی های قم در دهه ولایت در ۶ محور عمومی و ۲ محور 

تخصصی برگزار می شود.
رضا صالحی یادآور شد: به همین مناسبت امروز از پوستر این جشنواره رونمایی 
می شود و تا زمان برگزاری جشنواره عملکرد روابط عمومی های استان ارزیابی خواهد 

شد.
وی همچنین ابراز کرد: در سال گذشته ۴۰ درصد تولید اخبار و اطلاع رسانی در 

سطح روابط عمومی های قم افزایش داشته است.
صالحی یادآور شد: شورای هماهنگی روابط عمومی های قم از سال گذشته و با 
دستور استاندار تشکیل و با تشکیل این شورا اختلاف در رسانه ها و روابط عمومی ها 

کاسته شده است.
مدیرکل روابط عمومی و امور بین الملل استانداری قم تصریح کرد: روابط عمومی ها 
پلی دوسویه بین مردم و دولت بوده که یکی از ابرازهای مهم در این عرصه، رسانه ها 

هستند.
وی اظهار داشت: رسیدن به جایگاه روابط عمومی نوین و الکترونیک هدف گذاری 

اصلی روابط عمومی در قم برای رسیدن به جایگاه واقعی آن ها است.
تجلبل از روابط عمومی های برتر در ایام کرونا

خدمات  و  پزشکی  علوم  دانشگاه  از  صدر  هاشم  سید  از  نشست  این  پایان  در 
بهداشتی درمانی، رقیه وجدانی از مرکز بهداشت قم، سید حسین میر رضایی از 
جمعیت هلال احمر، مهدی کلانترزاده از شهرداری قم، غلامرضا رضایی از اداره 
کل آموزش وپرورش استان، علی تقوایی از سپاه امام علی بن ابی طالب)ع(، سرگرد 
گیلانی ارشد نظامی آجا در استان قم، سروان اوروجی نماینده نزاجا مستقر در استان 
قم، ابوالفضل احمدی نیا از شرکت مخابرات استان قم، حجت الاسلام محمدمهدی 
از مدیریت شعب  فرید  آقای محمدی  قم،  استان  از صداوسیمای  راوندی  مبینی 
بانک ملی استان قم، عبدالله محمدی از اداره کل صنعت، معدن و تجارت استان، 
محمود تلخابی از کمیته امداد امام خمینی)ره( و ابوالفضل شیخ زاده عضو کمیسیون 
هماهنگی بانک های استان قم به دلیل عملکرد درخشان در ایام کرونا و اطلاع رسانی 
برتر  به موقع تجلیل شد. همچنین پوستر نخستین جشنواره روابط عمومی های 
و همچنین اپلیکیشن سام ویژه مشترکین اداره برق استان قم در پایان این نشست 

رونمایی شد.

مشاور مجمع تشکل های بین الملل  خبرداد:

برگزاری حرکت پیاده روی
 »الی بیت المقدس« در روز جهانی قدس 
مشاور مجمع تشکل های بین الملل گفت: به دلیل شیوع ویروس کرونا و توجه به 
مقوله فاصله گذاری با انجام حرکت پیاده روی »الی بیت المقدس« روز جهانی قدس 

گرامی داشته می شود.
حجت الاسلام محمد مهدی فاطمی صدر در نشست خبری که در ساختمان شهید 
شرعی برگزار شد، از حرکت پیاده روی »الی بیت المقدس« خبر داد و اظهار کرد: همانگونه 
که امام راحل فرمودند که راه قدس از کربلا می گذرد و ما با یک حرکت مبتکرانه به دنبال 
تحقق این موضوع در روز جهانی قدس هستیم. وی با بیان اینکه مجمع تشکل های بین 
الملل در تلاش است که در راستای روز جهانی قدس برنامه ای باشکوه داشته باشد، تصریح 
کرد: با توجه به شیوع بیماری کرونا و خطر همه گیری آن و همچنین توجه به مسئله فاصله 
گذاری اجتماعی در تلاش هستیم این برنامه را به صورت نوینی اجرا کنیم. مشاور مجمع 
تشکل های بین الملل با بیان اینکه برای انجام شعائر الهی و ایام الله به چارچوب های نوینی 
رسیده ایم، عنوان کرد: سال های گذشته شعائر الهی با تجمع و تظاهرات صورت می گرفت 
اما امسال به دلیل شرایط خاصی که بوجود آمده است، تعظیم شعائر الهی و تکریم ایام 
الله به گونه دیگری انجام می شود که نیازی به تجمع نیست. وی با تاکید براینکه نگاه ما به 
تعظیم شعائر الهی باید تشرعی باشد تا تجمعی، عنوان کرد: هنگامی که تجمع افراد برای 
تعظیم روز جهانی قدس مقدور نیست می  توان یک نهضت نوین به وجود آورد به گونه ای که 
بدعت هم نباشد بلکه توسعه باشد. فاطمی صدر به استفاده از زیرساخت های اربعین برای 
تعظیم شعائر روز قدس اشاره و عنوان کرد: می توان اربعین را توسعه داد و بنابر فرمایش 
رهبر معظم انقلاب روساخت های روز قدس را با زیر ساخت های اربعین تلفیق کنیم و 
می توانیم از این ظرفیت عظیم که در مراسم گرامیداشت اربعین وجود دارد برای تکریم 
روز جهانی قدس استفاده کرد. وی بیان کرد: در حرکت »الی بیت المقدس« هر فردی 
می تواند با خروج از خانه خود و در حالی که پرچم یا لثارات الحسین )ع( را بردوش دارد 
به سمت خارج از شهر حرکت کرده و تا نقطه ای که در اصطلاح محل چاووشی می گویند 
برود و بعد از توقفی کوتاه و خواندن اذان بعد از کاشت نهال زیتون به خانه اش برگردد. 
مشاور مجمع تشکل های بین الملل با عنوان اینکه در اجرای این طرح چهار افق دیده 
شده است، گفت: در این طرح بزرگ ما چهار تا افق داریم که افق اول شهر کرمان و از مزار 
حاج قاسم سلیمانی خواهد بود و این حرکت به صورت مویرگی در همه شهرها و استان ها 
نیز ادامه خواهد داشت. وی با تاکید براینکه افق دوم را استان تهران و استان هایی تشکیل 
می دهند که با تهران هم افق هستند، گفت: افق بعدی بوشهر و افق آخر نیز تبریز خواهد 
بود. فاطمی صدر گفت: ما یک افق ایران نیز پیش بینی کرده ایم که در افق ایران که نقطه 
چاوشی خوان مرز خسروی است و چاوشی مختصری در مورد قدس خوانده می شود و 
یک زیارت سیدالشهدا)ع( از راه دور و بعد از اذان و کشت زیتون خاتمه می یابد. وی افزود: 
یکی از اهداف ما از تشکیل این طرح این است که چاوشی خوانی احیا شود و سبک اشعار 
مداحان و شعرا برگردد. مشاور مجمع تشکل های بین الملل خاطرنشان کرد: حالا که نمی 
توانیم به سمت قدس حرکت کنیم در کشور خود و در شهر و روستای خود هر مقداری که 
می شود حتی به صورت تک نفره به سمت قدس اصطلاحا تقرب کنیم تا تجمع و به قدس 

شریف هر چه قدر می توانیم نزدیک شویم.

معاون بهبود تولیدات دامی سازمان جهاد کشاورزی قم:

امکان پرورش کرم ابریشم برای 
کشاورزان قمی فراهم است

معاون بهبود تولیدات دامی سازمان جهاد کشاورزی قم گفت: امکان پرورش کرم 
ابریشم برای کشاورزان قمی در روستاهای استان فراهم است و آنان می توانند در کنار 
کشاورزی به این کار نیز بپردازند.   علی اصغر همت بیان کرد: با توجه به کم هزینه و آسان 
بودن پرورش کرم ابریشم،  روستاییانی که در محل زندگی خود دسترسی به برگ توت 
داشته باشند،  می توانند در کنار کشاورزی، این فعالیت اقتصادی را نیز انجام دهند. 
وی افزود: در همین رابطه و به منظور توسعه پرورش کرم ابریشم در قم، معاونت بهبود 
تولیدات دامی سازمان جهاد کشاورزی استان،  ۷۰ جعبه تخم نوغان به منظور توزیع میان 
متقاضیان آماده کرده است. وی ادامه داد: علاقه مندان به فعالیت در این کسب وکار 
می توانند با مراجعه به سازمان جهاد کشاورزی قم، علاوه بر مشاوره و راهنمایی های 
فنی، نسبت به تهیه تخم نوغان اقدام کنند. همت با اشاره به این که صنعت پرورش کرم 
ابریشم بیشتر به خاطر تهیه نخ ابریشم رواج یافته است، گفت: پرورش کرم ابریشم و 
تولید فرآورده های ابریشمی همواره نقش موثری بر اقتصاد کشورهای نوغان خیز به ویژه 
کشورهای مستقر در مسیر جاده ابریشم ازجمله ایران داشته است. وی بیان کرد: 
ابریشم به دلیل ویژگی های خاص خود ازجمله سبکی، نرمی،  مقاومت در برابر نوسانات 
گرمایی، رنگ پذیری، جذب رطوبت، عایق پذیری الکتریکی و لطافت خاص،  جایگاه 
ممتازی را بین الیاف به خود اختصاص داده است. نوغان داری، پروش کرم ابریشم 
به منظور تولید ابریشم است؛ استان های گیلان، خراسان رضوی، گلستان، خراسان 
شمالی و  مازندران به ترتیب بیشترین حجم تولید کرم ابریشم کشور را برعهده دارند و 
بیش از ۲۵هزار خانوار در این صنعت مشغول فعالیت هستند. بیشتر بهره برداران بخش 
کشاورزی قم را روستاییان استان تشکیل می دهند به نحوی که کشاورزی به تنهایی ۴۵ 
درصد اشتغال روستائیان در بخش های مختلف استان را به خود اختصاص داده است. 
در بخش کشاورزی کل زمین های قابل کشت قم برابر ۱۰۵ هزار و ۷۳۰ هکتار است که 
این رقم ۴۶ صدم درصد کل اراضی قابل کشت کشور هست؛ مجموع کشت سبز استان 
شامل ۲۱ هزار هکتار باغ و ۴۴ هزار هکتار زراعت است. میزان متوسط تولید بخش 
کشاورزی استان قم در سال برابر ۷۴۶ هزار تن شامل ۴۲۵ هزار تن محصولات زراعی و 

باغی، یک هزار و ۵۰۰ تن آبزیان و ۳۲۰ هزار تن محصولات دامی است.

معاون گردشگری اداره کل میراث فرهنگی استان قم : 

گردشگری مجازی درقم تهدید کرونا را به 
فرصت تبدیل کرد

معاون گردشگری اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری قم گفت: تهدید 
کرونا برای صنعت گردشگری قم، با تمرکز بر گردشگری مجازی و معرفی جاذبه های 
این استان در فضای مجازی به فرصت تبدیل شد.  علیرضا مرادی بابیان اینکه در دو 
ماه گذشته شیوع کرونا آسیب زیادی به گردشگری قم واردشده است ، افزود: استفاده 
از ظرفیت های فضای مجازی برای معرفی جاذبه های گردشگری، زیارتی و فرهنگی و 
مذهبی استان به عنوان یک راه حل قابل اجرا در دستور کار قرار گرفت. وی اظهار داشت: 
به منظور معرفی ظرفیت های گردشگری و زیارتی استان تولید کلیپ های حرفه ای از این 
اماکن و آثار قم به عنوان یکی از اولویت های اصلی در دستور کار قرار گرفت و در این راستا 
۱۰۰ فیلم به زبان های فارسی ،  عربی و انگلیسی تولید شد. معاون گردشگری اداره کل 
میراث فرهنگی قم،  استقبال از گردشگری مجازی استان را بسیار خوب دانست و افزود: 
اگرچه فعالان صنعت گردشگری قم در این ایام متحمل خسارت سنگین شدند ولی با 
تمرکز بر گردشگری مجازی و معرفی مکان ها و آثار دیدنی استان،  این انتظار وجود دارد 
که در صورت رفع محدودیت ها، شاهد افزایش گردشگران به قم باشیم. مرادی گفت: 
جاذبه های مذهبی، طبیعی،  تاریخی و صنایع دستی قم در این فیلم ها معرفی و در 
پایگاه اطلاع رسانی اداره کل میراث فرهنگی و کانال های گردشگری در فضای مجازی 
منتشرشده  است. وی اظهار داشت: بارگذاری این فیلم ها در فضای مجازی ادامه دارد و 
روزانه ۲ فیلم بارگذاری می شود. وی با تاکید بر اینکه استان قم جزو استان های تراز اول 
ازنظر گردشگری محسوب می شود افزود: وجود تاسیسات متعدد گردشگری، فعالیت ۶ 
هزار نفر در این صنعت و همچنین ورود سالانه ۲۰ میلیون زائر و گردشگر به قم، موجب 

شده تا این استان دارای ظرفیت های ویژه ای در حوزه گردشگری باشد.
 

به همت معاونت آموزش و پژوهش جمعیت هلال احمر استان قم صورت گرفت

آموزش مجازی امداد و کمک های اولیه در قم 
به همت معاونت آموزش و پژوهش جمعیت هلال احمر استان قم و با توجه به شرایط 

بحرانی کشور در خصوص ویروس کرونا آموزش مجازی کمک های اولیه کلید خورد.
همزمان با هفته هلال احمر و با توجه به شرایط بحرانی کشور در خصوص ویروس کرونا 

و برای رعایت پروتکل های بهداشتی آموزش مجازی کمک های اولیه در قم آغاز شد.
بر اساس این گزارش زمینه ثبت نام در دوره آموزشی در فضای مجازی )اینترنت( 
فراهم شده و با راهنمایی و تکمیل فرم ثبت نام به صورت رسمی این دوره آغاز شده 
است. با تکمیل ثبت نام، منابع آموزشی مربوط در فضای مجازی و گروه ها و کانال های 
تلگرام، واتساپ، سروش و ایتا در دسترس متقاضیان قرار گرفته است. پس از کسب 
آموزش های لازم توسط فراگیران، فایل سؤالات امدادی نیز از همین طریق بارگذاری 
شده و برای پذیرفته شدگان در این آزمون که با کسب نمره قبولی موفق به اتمام دوره 

شده اند گواهینامه صادر خواهد شد.

قائم مقام تولیت مسجد مقدس جمکران :

مخالف احداث آرامستان در حریم 
مسجد جمکران هستیم

قائم مقام تولیت مسجد مقدس جمکران بابیان اینکه مخالف احداث آرامستان جدید 
قم در حریم مسجد جمکران هستیم،  گفت: این آرامستان تمام ملاحظات مسجد 

جمکران را از بین خواهد برد.
محمدکاظم پور امینی عصر شنبه دردومین نشست شورای برنامه ریزی و توسعه قم که 
با حضور مسئولان در سالن کرامت استانداری برگزارشد با انتقاد از جانمایی آرامستان 
جدید قم پیرامون مسجد جمکران اظهار داشت: شهرداری قم در احداث این آرامستان 
احداث  گفت:  وی  است.  نگرفته  نظر  در  را  جمکران  مسجد  اثرگذار  و  مهم  جایگاه 
این گورستان با افق چشم انداز ۱۰ مسجد جمکران برای تامین ظرفیت های علمی، 
دانشگاهی، زائرپذیری و نقش  بین المللی آن کاملا مغایرت دارد. پور امینی بیان کرد: 
طبق افق و چشم انداز این مسجد، ظرفیت زائرپذیری این مکان باید به ۱۰۰ میلیون تن 
در سال افزایش یابد که این آرامستان می تواند به مانعی بزرگ در این مسیر تبدیل شود. 
قائم مقام تولیت مسجد مقدس جمکران اضافه کرد: زائرپذیری مسجد جمکران در ۱۰ 
سال گذشته از یک میلیون به بیش از ۲۰ میلیون تن در طول سال افزایش یافته است. 
پورامینی یادآور شد: مسجد جمکران نماد امید، مهدویت و آینده روشن در بین مردم 
جهان است و نباید کارکرد این مکان به نماد مرگ در اذهان بین المللی تبدیل شود. وی 
ابراز کرد: مساحت مسجد جمکران ۴۰ هکتار است و آرامستان جدید قم در دو کیلومتری 

این مسجد ۱۰ برابر مساحت این مسجد است و آن را تحت شعاع قرار می دهد.
حضور تولیت مسجد جمکران در مراسم کلنگ زنی به معنی موافقت نبود

قائم مقام تولیت مسجد مقدس جمکران تصریح کرد: توسعه شهری قم به سمت 
جنوب استان است و در کمتر از ۳۰ سال دیگر این آرامستان دقیقا در داخل شهر قم قرار 
می گیرد. وی بابیان اینکه کنار هیچ یک از مساجد تراز اول اسلام آرامستانی در پیرامون 
آن وجود ندارد، افزود: احداث قبرستان در کنار مسجد بعد عبادی جمکران را تحت تاثیر 
قرار خواهد داد. وی اظهار داشت: با احداث این قبرستان امر سرمایه گذاری در محدوده 
مسجد جمکران مختل شده و از سرمایه گذاری های جدید جلوگیری خواهد کرد. پور 
امینی گفت: ازآنجایی که تصرف اراضی پیرامونی مسجد جمکران برای شهرداری قم 
برای احداث آرامستان جدید رایگان بود این مکان انتخاب شده درحالی که گزینه دیگر 
استان اراضی پیرامون امامزاده طیب وطاهر)ع( در محدوده شهر قنوات بود که به دلیل 
هزینه های تملک از دستور خارج شده است. وی اضافه کرد: مسئولان شهرداری قم توجه 
کنند که روزی از مسئولیتی که امروز دارند باید کنار بروند و آنگاه باید نسبت به تصمیمی که 
برای احداث آرامستان جدید گرفته اند پاسخگو باشد. پورامینی افزود: از مجموعه مدیریت 
استان انتظار داریم یک گروه سومی را برای تصمیم گیری عاقلانه و منطقی درخصوص 
این آرامستان تعیین کنند. قائم مقام تولیت مسجد مقدس جمکران گفت: حضور تولیت 
آستان مقدس مسجد جمکران در مراسم کلنگ زنی این مراسم دلیلی بر موافقت وی با 
این طرح نبوده است. وی یادآور شد: تولیت آستان مسجد مقدس جمکران همواره از 
سوءاستفاده از تصاویر حضور خود در مراسم کلنگ زنی آرامستان جدید قم انتقاد داشته و 

نسبت دادن رضایت وی با این طرح یک تهمت بزرگ است.
احداث آرامستان جدید  قم برخلاف اصول مدیریتی است

معاون هماهنگی امور زائران استانداری قم نیز در ادامه خاطرنشان کرد: احداث 
آرامستان جدید در پیرامون قطب فرهنگی قم و مسجد جمکران کاملا برخلاف اصول 
مدیریتی است. یونس عالی پور ابراز داشت: این موضوع باید از دستور کار مسئولان 
استان خارج شود و احداث قبرستان را در نقطه دیگری از استان دنبال کنند. وی گفت: 
اصل موضوع احداث آرامستان در نزدیکی مسجد جمکران ایراد دارد و برای مسجدی 
در تراز جمکران زیبنده نیست که قبرستانی در ۲ کیلومتری آن احداث شود.رییس 
دانشگاه علوم پزشکی قم نیز در بخشی از این جلسه، با انتقاد از احداث آرامستان جدید 
در قم، گفت: بیش از ۸۰ درصد از آرامستان بهشت معصومه قم خالی است و نیازی به 
احداث مکان جدیدی نیست. محمدرضا قدیر اظهار داشت: در شرایط کنونی احداث 
این آرامستان بار روانی منفی بر روی مردم به دلیل بیماری کرونا بر جا خواهد داشت. 

آرامستان جدید شهر قم در فاصله دو کیلومتری مسجد جمکران احداث خواهد شد.
 

رییس انجمن عکاسان استان قم: 

۵۰۰ گزارش تصویری در ایام شیوع کرونا 
از قم منتشر شد

رییس انجمن عکاسان استان قم گفت: از زمان شیوع کرونا در قم حدود ۵۰۰ گزارش 
تصویری توسط عکاسانی خبری و هنری قم از وضعیت استان تهیه و در خبرگزاری ها، 

شبکه های اجتماعی و نمایشگاه های مجازی منتشرشده است. 
ابراهیم سلیمانی روز یکشنبه در گفت وگو با خبرنگار ایرنا با تقدیر از تلاش هنرمندان 
عکاس استان از ثبت مجاهدت های کادر درمانی و نمایش دقیق و لحظه به لحظه 
وضعیت قم در زمان شیوع کرونا،  افزود: عکاسان استان پا به پای مدافعان سلامت 
درصحنه حضور داشتند و عکس های بسیار ناب و ارزشمندی را از این رویداد ثبت 
کردند. وی ادامه داد: حجم بسیار زیادی از آثار تصویری در این ایام توسط هنرمندان 
عکاس قم به ثبت رسیده است که در تلاش هستیم این آثار در قالب مسابقه،  نمایشگاه 
و یا هر نوعی که امکان آن فراهم شود، در قالب یک مجموعه گردآوری گردد. رییس 
انجمن عکاسان قم با اشاره به فعالیت عکاسان خبری خبرگزاری های متعدد در استان 
اظهار داشت: روزانه بین یک تا ۱۰ گزارش تصویری توسط خبرگزاری ها و رسانه های 
مختلف با محوریت کرونا در استان تولید و منتشرشده است. سلیمانی افزود: عکاسان 
خبری قم با آغاز شیوع کرونا در حوزه اطلاع رسانی نقش مهمی ایفا کرده و با حضور در 
بیمارستان ها و مراکز درمانی با به خطر انداختن سلامت خود، در ثبت فعالیت مدافعان 
سلامت، طلاب جهادی و گروه های مردمی نقش موثری ایفا کردند. وی بابیان اینکه 
تاکنون دست کم ۲ عکاس خبری استان به کرونا مبتلا و چند تن دیگر نیز با علائم این 
بیماری دست به گریبان شده اند،  ادامه داد: شاهد تولید حجم بسیار زیاد آثار تصویری 
و انتشار لحظه به لحظه آن در بسترهای مختلف رسانه ای و مجازی در قم هستیم که 
این نشان از پای کار بودن عکاسان خبری استان است. رییس انجمن عکاسان قم 
اظهار داشت: عکاسان هنری قم، دسته دوم فعالان این عرصه هستند که به دلیل 
محدودیت های ایجادشده اگرچه امکان حضور در بیمارستان ها و مراکز درمانی برای 
آن ها فراهم نبود ولی این هنرمندان با عکاسی از سطح شهر،  اماکن زیارتی و ثبت 
تغییرات ایجادشده در فضای عمومی شهر و به تصویر کشیدن رعایت نکات بهداشتی 

فعالیت چشمگیری داشتند.
سلیمانی، ایجاد کانال ها و راه های ارتباطی میان عکاسان استان در فضای مجازی 
را ازجمله اقدام های انجمن عکاسی استان در ایام شیوع کرونا دانست و گفت: ایجاد 
گروه هایی برای انتشار لحظه به لحظه آثار تولیدی هنرمندان عکاس استان و همچنین 
فراهم کردن بستر مناسب برای گفت وگو و تبادل تجربه میان عکاسان قم ازجمله 
اقدام های صورت گرفته در این ایام بوده است. وی با اشاره به ظرفیت های مذهبی 
استان و اهمیت این امکان در سطح کشور افزود: آثار عکاسان استان از اماکن مقدس 
قم به ویژه حرم حضرت معصومه)س( و مسجد مقدس جمکران همواره با استقبال 
و انتشار گسترده در سطح کشور مواجه می شود که در شرایط ناشی از کرونا، شاهد 
انتشار  آثار عکاسان قم در استان های مختلف بودیم. کانون عکاسان قم در سال ۱۳۷۳ 
شکل گرفت و از سال ۱۳۸۱ با تغییر نام به انجمن عکاسان قم زیر نظر اداره کل فرهنگ 
و ارشاد اسلامی قم به فعالیت خود ادامه داد. این انجمن بیش از ۳۰۰ تن عضو دارد که 

از این تعداد بیش از ۱۰۰ تن جزو اعضای فعال این انجمن هستند.
 

معاون فرهنگی تبلیغی جامعه الزهرا)س(  خبرداد:

ساماندهی ۱۲۵۰ مبلغ جامعه الزهرا در 
فضای مجازی

معاون فرهنگی تبلیغی جامعه الزهرا)س( گفت: در اداره امور مبلغان، دوره های 
آموزشی مهارتی به صورت غیرحضوری برگزار شد و بیش از یک هزار و ۲۵۰ نفر از 

مبلغان در فضای مجازی ساماندهی شدند. 
حجت الاسلام والمسلمین حسن برزو به فعالیت های این معاونت در شرایط شیوع 
بیماری کرونا در کشور اشاره کرد و افزود: برای این تعداد مبلغ و فارغ التحصیل چهار 
مهارت رسانه، ارتباطی، کلاس داری و سخنرانی در بخش آموزش و مهارت های ۶ 
گانه شامل رسانه، ارتباطی، کلاس داری، سخنرانی، مدح و رثا و پاسخگویی به همراه 
کلاس احکام مستحدثه و بازخوانی نکات کلیدی رساله در فضای مجازی بارگذاری 

شده است.
وی با بیان این که در اداره امور مبلغان، ۵۳ کلاس مهارتی به صورت غیرحضوری 
برگزار شد، اضافه کرد: دوره های امور مبلغان به دو بخش عمومی و تربیت مربی تقسیم 
می شود که دوره های عمومی از مسیر معاونت آموزشی تربیتی برگزار و دوره های مهارتی 
نیز به صورت تشکیل گروه در فضای مجازی و آموزش در مهارت های مختلف انجام شد.

استاندار قم در همایش گرامیداشت روز روابط عمومی :

مدیران دستگاه های اجرایی نقدپذیر و پاسخگو باشند 
باید هوای اصحاب رسانه را در برابر اربابان قدرت و مقام داشته باشیم 

اجتماعی

داستان سه شنبه های بدون خودرو وقتی شروع شد که 
برخی مسئولان همان روزهای نخست چند باری نمادین 
با دوچرخه در سطح شهرهای مختلف تردد کردند، اما 
مدتی بعد انتقادات از عدم اجرا و نبود زیرساخت های 
صرفاً  اینکه  شد.  آغاز  مختلف  شهرهای  در  موجود 
تنها  با هیئت همراه  آن هم  نمادین  دوچرخه سواری 
برای مسئولان امنیت دارد و مردم عادی اگر بخواهند در 
شهر با دوچرخه تردد کنند اولین مشکلشان نبود امنیت 
زیرساخت های  نبودن  فراهم  دلیل  به  که  است  جانی 
لازم برای دوچرخه سواری در شهرها بوده که قم هم از 
این انتقادات و ایرادات مستثنی نیست. علاوه بر اینکه 
هیچکدام از مدیران در رده های مختلف استانی و شهری 
حتی به اندازه همان دوچرخه سواری نمادین قدمی 
برای اجرای ایده سه شنبه های بدون خودرو برنداشتند. 
ترافیک شهردار  و  نقل  و  عباس ذاکریان معاون حمل 
قم در گفتگویی، از عدم همراهی مدیران شهری و باور 
نداشتن به این موضوع سخن گفت و اظهار داشت: با این 
وجود تلاش ما بر این است که شرایط را برای دوچرخه 
سواری شهروندان فراهم کنیم. این موضوع در گام های 
نخست خود با آغاز طرح جامع مطالعاتی دوچرخه در 
قم رقم خورد تا از این رهگذر کلانشهر قم نقشه راهی 
برای دوچرخه سواری شهروندان و ایجاد زیرساخت های 
لازم در سطح شهر داشته باشد. ذاکریان دوچرخه را از 
ضروریات مهم زندگی شهروندان در کلانشهرها دانست 
و گفت: استفاده از دوچرخه با توجه به شرایط کنونی 
موضوع  بهداشتی  پروتکل های  رعایت  و  کرونا  شیوع 

قابل تأملی است که باید مورد توجه قرار گیرد. معاون 
حمل و نقل و ترافیک شهردار قم از پیش بینی بودجه سه 
میلیارد تومانی برای فاز یک طرح جامع برای مسیر ویژه 
دوچرخه خبر داد و عنوان کرد: در این فاز بناست معابر 
بلوار امین برای ایجاد  خیابان های صدوقی، بوعلی و 
طرح ویژه دوچرخه آماده سازی شود، همچنین برخی 
معابر نیز برای اجرای این طرح آزادسازی می شوند. وی 
به فاز دوم این طرح به طول ۱۸۰ کیلومتر اشاره کرد و 
تا مجدد  اجرا شود  قدم  به  قدم  باید  این طرح  افزود: 
شکست های طرح های قبلی را تجربه نکنیم علاوه بر 
اینکه مسئولان استان نیز باید در این مسیر همراه با 
مطالبه عمومی برای اجرای این طرح همراهی کنند. 
دوچرخه  ویژه  مسیر  ایجاد  لزوم  بر  همچنین  ذاکریان 
سند   ۱۴۰۴ افق  استناد  به  شهری  بوستان های  در 
تحول حمل و نقل پاک اشاره کرد و ادامه داد: موضوع 
دوچرخه در شهر قم باید به مطالبه عمومی تبدیل شود 
مسیرهای  زیرساخت ها  تأمین  ضمن  اینکه  بر  علاوه 
دوچرخه سواری نیز باید ایمن سازی شود تا در آینده 
با تصادفات دوچرخه سواران مواجه نشویم.اختصاص 
۴ میلیارد تومان برای ترویج استفاده از دوچرخه علی 
نیک، مدیرعامل سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری 
قم اما از هزینه کرد ۴ میلیارد تومانی در شهر قم بابت 
ترویج استفاده از دوچرخه خبر داد و گفت: تا پیش از 
این بسیاری از طرح ها بدون مطالعه اجرایی می شد اما 
این طرح به صورت کارشناسی و میدانی تدوین شده تا 

ضریب شکست آن کاهش یابد.

به اعتقاد وی، ایمن سازی بسیاری از معابر به واسطه 
اقداماتی مثل ایجاد پل های غیرمجاز از ضروریات است 
که باید در اجرای طرح جامع دوچرخه شهر مورد توجه 

قرار گیرد.
ایجاد مسیر دوچرخه در بوستان های بالای ۵ 

هزار متر مربع
فضای  و  پارک ها  سازمان  مدیرعامل  جوادیان  پیام 
سبز شهرداری قم نیز از اجرای مدل عملی ایجاد مسیر 
دوچرخه در بوستان های بالای ۵ هزار متر مربع خبر 
داد و اظهار داشت: در بسیاری از بوستان ها مسیرهای 
روبازی برای دوچرخه سواری در نظر گرفته شده است. 
بوستان  بازطراحی  با  داریم  نظر  در  اینکه  بر  علاوه 
خبرنگار دولاین دوچرخه سواری ایجاد کنیم، و به زودی 
نیز نخستین بوستان دوچرخه شهر قم افتتاح می شود.

روح الله امراللهی رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل 
لزوم  بر  در گفت وگویی،  نیز  قم  اسلامی شهر  شورای 
تسریع ایجاد مسیرهای دوچرخه در مناطق هشتگانه 
طرح  اقدامات  مهمترین  از  یکی  افزود:  و  کرد  تأکید 
جامع دوچرخه باید اولویت دادن به مسیرهای منتهی به 
حرم باشد، شهروندان این مطالبه را دارند و باید از این 
طرح حمایت های لازم صورت گیرد تا مانند پروژه های 
قبل با شکست مواجه نشود. وی توجه به تأمین دوچرخه 
برای شهروندان در کنار ایجاد زیرسخت های شهری را 
تأمین  برای  شرایطی  باید  گفت:  و  کرد  ارزیابی  مهم 
دوچرخه های استیجاری برای شهروندان در نظر گرفته 
شود تا در بوستان ها و پارک ها شهروندان بتوانند از این 
ظرفیت بهره مند شوند. برداشتن گام های جدی در 
جهت هموار کردن امکان دوچرخه سواری شهروندان 
در قم اگرچه برای نخستین بار نیست اما بارقه امیدی 
است برای تحول در این زمینه آن هم با تکیه بر مطالعات 
کارشناسی، مشروط بر اینکه امکان دوچرخه سواری 
برای اقشار مختلف جامعه از جمله بانوان و نوجوانان 
نیز مورد توجه قرار گیرد، چرا که تأمین زیرساخت های 
که  شهروندان  از  نیمی  برای  تنها  سواری  دوچرخه 
عمدتاً با خودروی شخصی یا موتورسیکلت در اختیار 
دارند بدون در نظر گرفتن نیازهای نیم دیگر شهروندان 
تناسبی با توزیع عادلانه امکانات شهری نخواهد داشت.

موضوع دوچرخه باید به مطالبه عمومی تبدیل شود 

مسیر ناهموار آماده سازی زیرساخت های دوچرخه سواری در قم
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معاون اول رئیس جمهوری گفت: برای شرایط پسا کرونا نیازمند توسعه ارتباطات 
فعلی  بودجه  برابر  کار ۱۰۰  این  برای  است  نیاز  حتی  رو  همین  از  و  هستیم 

سرمایه گذاری کرد.  
»اسحاق جهانگیری« دیروزمراسم روز جهانی ارتباطات، گفت: پس از شیوع 
کرونا زیرساخت های حقوقی و اجتماعی باید مبتنی بر یک انسان هوشمند مهیا 

شود.
وی ادامه داد: در تمام اتفاقاتی که به اسم پساکرونا به آنها نگاه می کنیم،  لنگرگاه 
مهم و اصلی وزارت ارتباطات است و حتی نیاز است برای این کار ۱۰۰ برابر بودجه 

فعلی سرمایه گذاری کرد. 
معاون اول رییس جمهوری افزود: اقدامات شایسته ای در دولت دوازدهم صورت 
گرفته که یکی از آنها رساندن اینترنت به روستاها بوده که تمام مردم به این واسطه از  

همه خدمات کشور به طور مساوی برخوردار باشند.
اسحاق جهانگیری اضافه کرد: سال آخر فعالیت دولت دوازدهم است و تصمیم 
گرفتیم به وزارتخانه ها برویم و با شرکت در جلسات مدیران ارشد آن ها بتوانیم با 

برنامه ریزی های دقیق تری امسال را پشت سر بگذاریم.
او افزود: خوشبختانه جلسه با وزارت ارتباطات با روز جهانی ارتباطات مصادف 
شد. با شیوع کرونا تمام بخش های کشور درگیر شدند و برنامه های توسعه ای و امور 
جاری کشور به صورت طبیعی تحت تاثیر کرونا قرار گرفت. مساله کرونا امروز قطب 
نمای سیاست گذاری است تا بتوانیم به واسطه آن در وضعیت اقتصادی کشور 

تعادل ایجاد کنیم.
جهانگیری اشاره کرد: اکنون جامعه و جهان تحت تاثیر کرونا قرار گرفته و آموزش 
به یک مساله مجازی و هر خانه ای تبدیل به مدرسه و دانشگاه شده است. امروز 
دغدغه ما این است خانواده ای که به این ابزار دسترسی ندارند چطور این بستر 
برایشان فراهم شود؟ این رخدادها ساده نیست و باید به آن درست فکر کرد. ما باید 

به سمتی حرکت کنیم که در آینده دچار شکاف در جامعه نشویم.
معاون اول رییس جمهوری افزود: پیش از شیوع بیماری کرونا این حساسیت در 
مدارس وجود داشت که دانش آموزان موبایل با خود به همراه نداشته باشند، اما 
امروز به تعبیری می توان گفت که مدرسه و دانشگاه به درون تلفن های همراه رفته 
است و یکی از دغدغه های کنونی، عدم دسترسی برخی خانواده ها و دانش آموزان 
به ابزار مورد نیاز برای آموزش از طریق فضای مجازی است که باید تلاش کنیم 

با فراهم کردن ابزار مورد نیاز، فرصت آموزش برای این دانش آموزان فراهم شود.
کرونا و کاهش مصرف انرژی در جهان

جهانگیری با بیان اینکه اتفاقات، تصمیمات و تغییرات ایام کرونا موضوعاتی 
ساده نیست و نمی توان در دوران پساکرونا از کنار آن عبور کرد، اظهار داشت: کرونا 
پیامدهایی را با خود به همراه داشت که افزایش دورکاری و کاهش شدید مصرف 

نفت و انرژی در جهان از جمله این پیامدها است.
معاون اول رییس جمهوری افزود: در گذشته و در شرایط پیش از کرونا وقتی که 
کشورهای اوپک تصمیم به کاهش تولید یک میلیون بشکه نفت می گرفتند این 
تصمیم به سرعت با تبعات اقتصادی و افزایش بهای نفت همراه می شد، اما امروز 
که کشورهای اوپک و غیراوپک میزان تولید را تا ۱۰ میلیون بشکه کاهش می دهند 
نیز قیمت همچنان نزولی است به گونه ای که حتی برخی معتقد هستند برداشت 

و تولید نفت در این شرایط صرفه اقتصادی ندارد.
جهانگیری با اشاره به پیش بینی ها مبنی بر اینکه با بزرگترین رکود جهانی اقتصاد 
در صد سال اخیر روبه رو هستیم، گفت: باید ابعاد اجتماعی، اقتصادی و فرهنگی 
را متناسب با این تحولات پرشتاب شناسایی کنیم و به تقویت مزیت های نسبی در 

این عرصه بپردازیم.
معاون اول رییس جمهوری با تأکید بر اینکه وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات 
مسئولیت مهمی برای تدوین برنامه های دقیق برای دوران پساکرونا دارد، گفت: 
و بخش ها  با سایر دستگاه ها  تعامل مناسب  بدون  نمی تواند  هیچ دستگاهی 

برنامه های خود را به شکل مناسب اجرایی کند و تلاش موفق وزارت ارتباطات برای 
تحقق برنامه های خود نیز در گرو اجماع و تعامل با سایر بخش ها است.

وی خاطرنشان کرد: توسعه دولت الکترونیک دسترسی برخط و امکان فراگیر 
به همه شهروندان می دهد و ضمن ایجاد شفافیت و جلوگیری از فساد، می تواند 

موجبات رضایت مندی مردم را نیز فراهم کند.
اسقرار دولت الکترونیک تا پایان سال ۹۹

جهانگیری همچنین با اشاره به پرداخت تسهیلات یک میلیون تومانی به ۲۰ 
میلیون خانوار بدون حتی یک مراجعه حضوری تصریح کرد: تا پیش از این روال 
دریافت تسهیلات نیازمند حداقل پنج شش بار مراجعه افراد به نظام بانکی بود، 
اما در ایام کرونا مردم توانستند با ساده ترین اقدامات و از طریق ارسال یک پیامک، 
تسهیلات خود را دریافت کنند که تا کنون به بیش از ۲۰ میلیون خانوار پرداخت 

شده است.
معاون اول رییس جمهوری از وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، سازمان امور 
اداری و استخدامی و سایر دستگاه های مرتبط خواست که با جدیت تلاش کنند تا 
دولت الکترونیک تا پایان سال ۹۹ به صورت کامل در کشور مستقر شود و چنانچه 

دستگاهی همکاری و تعامل لازم را نداشت گزارش آن را اعلام کنند.
او در ادامه به چندین نکته محوری اشاره کرد و افزود: مردم یادشان است که در 
گذشته برای برقراری یک ارتباط ساده باید چه مسیر طولانی را طی می کردند اما 
اکنون اقدامات هر کدام از وزارتخانه های ما به ویژه اقدامات وزارت ارتباطات با هیچ 

دوره ای قابل مقایسه نیست.
به گفته جهانگیری، وزارت ارتباطات وزیر جوان و خوش ذوقی دارد و کارهایی که 
قرار بود طی مدت یک سال انجام شود را با گذشت دو ماه زمان و شیوع کرونا انجام 
داد، آن ها توانستند به کمک نخبگان کشور ماهواره بسازند، اما به این حد نباید 
اکتفا کرد باید به ماهواره های بزرگ تر فکر کرد. اگر در این زمان خدمات پستی، 
زیرساخت آموزشی و توانمندی در حوزه ارتباطات نبود مگر می توانستیم مردم را 

در خانه نگه داریم؟
جهانگیری اضافه کرد: در حوزه ارتباطات و اینترنت به جهت کمیت مناسب، 
توانستیم نیاز مردم را تامین کنیم اما به جهت کیفیت در برخی از شهرها مشکلات 

اینترنت وجود داشت. به همین دلیل نیاز است به سرعت  امکاناتی مانند تامین 
پهنای باند مورد نیاز به وزارت ارتباطات اختصاص داده شود. برداشت من این بود 
که بتوان اختلاف نظری که در خصوص آزادسازی فرکانس ها میان صدا و سیما و 
وزارت ارتباطات وجود دارد را  حل و فصل کنیم. اما نمی دانستیم اختلاف به این 
حد رسیده که مطالب و خبرهای وزیر ارتباطات منعکس نمی شود، مردم باید این 

خبرها را بشنوند.
او افزود: توسعه ظرفیت ها و منابع که مهم ترین آن شبکه ملی اطلاعات است، 
مساله دیگری است که باید به آن توجه کرد. دستور رهبر معظم انقلاب این بود 
که شبکه ملی به سرعت تکمیل شده تا فرصت بسیاری خوبی برای ارتباطات 
ایجاد شود. اگر دولت این امکان را در اختیار نداشت، نمی توانست به راحتی با 
مردم ارتباط برقرار کند و مردم نیز از آن بهره مند شوند همین شبکه می تواند آغاز 
حکمرانی جدید در کشور باشد. تکمیل این شبکه و ظرفیت امر بسیار ضروری و 

نیاز ملی کشور است که باید برای آن تلاش کنیم تا عملیاتی شود.
اجرای ۲۳ پروژه الویت دار در شبکه ملی اطلاعات تا پایان سال

معاون اول رییس جمهور با اشاره به این که وزارت ارتباطات از منظر شبکه ملی 
اطلاعات در کرونا درخشید خاطرنشان کرد: موضوع بعدی دولت الکترونیک است 
همانطور که وزیر ارتباطات اشاره کرد، ۲۳ پروژه الویت دار برای این امر طراحی 
شده است و پایان امسال باید به نتیجه برسد. کاری که به نتیجه رسیدن آن به 
رضایتمندی مردم منجر می شود. در هر سه موضوع غربالگری، پرونده سلامت 
الکترونیک و شبکه بهداشت و درمان بار اصلی بر شبکه ملی اطلاعات است که 
در دوران کرونا به کشور کمک شایانی کرد. باید تلاش کنیم دولت الکترونیک به 

سرعت تکمیل و حضور مردم در دستگاه های دولتی اندک شود.
حمایت از استارت آپ ها و شرکت های دانش بنیان 

معاون اول رییس جمهور با اشاره به اینکه استارت آپ ها یکی از زیرشاخه های 
مهم اقتصاد دیجیتال هستند، توجه به آنها را مورد تأکید قرار داد و گفت: توجه به 
استارت آپ ها، شرکت های دانش بنیان و بخش خصوصی باید به صورت جدی 
دنبال شود به گونه ای که بخش خصوصی به معنای واقعی میدان دار اقتصاد در 

کشور باشد.
جهانگیری افزود: در ایام شیوع کرونا که با مشکلاتی برای تأمین لوازم حفاظت 
شخصی کادر درمان و اقلامی نظیر دستکش، ماسک و محصولات ضدعفونی 
این  ماه  توانستند ظرف مدت دو سه  بنیان  بودیم، شرکت های دانش  مواجه 
محصولات را تولید کنند و امروز در جایگاهی قرار داریم که نه تنها نیازهای داخلی به 
کیت های تشخیص بیماری، نیازهای آزمایشگاهی و سایر اقلام بهداشتی مرتبط 
با کرونا در داخل کشور تأمین می شود، بلکه قادر هستیم برخی از این محصولات 

را صادر کنیم.
وی ادامه داد: مساله بعدی دیجیتالی شدن اقتصاد است، اگر نتوانیم به این 
سمت حرکت کنیم از چرخه اقتصاد دنیا عقب می افتیم. حرکت به سمت اقتصاد 
از عملکرد  پایان  با شتاب عمل کنیم. در  باید  نیز  دیجیتال پر شتاب است ما 
درخشان در بخش وزارت ارتباطات تشکر می کنم. کار بزرگی انجام گرفته اما از 
آنجایی که کار جدید است هنوز برای نظام بانکی و سرمایه خوب تعریف نشده باید 
تلاش کنیم که تعریف ها را جا بیندازیم. روی این وزارتخانه ۴ هزار و ۳۰۰ میلیارد 
تومان سرمایه گذاری شده است که باید آن را ده برابر، صد برابر کرد تا آینده مطمئن 

و توسعه یافته ای داشته باشیم.
معاون اول رییس جمهوری با تأکید بر اینکه شورای عالی آموزش فنی و حرفه ای 
کشور باید با نگاه به آینده، برنامه های آموزشی و مهارت ها را به متقاضیان آموزش 
دهد، خاطرنشان کرد: در دوره ای که سهم اقتصاد دیجیتال سال به سال افزایش 
پیدا می کند دستگاه هایی نظیر وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات با ارائه تحلیل 
جامع و دقیق از اقتصاد ده سال آینده به شورای عالی آموزش فنی و حرفه ای می 

توانند به مهارت ها و آموزش ها متناسب با نیازهای آینده جهت دهی کند.

معاون اول رئیس جمهوری:

حوزه ارتباطات به سرمایه گذاری ۱۰۰ برابری نیاز دارد

اقتصادی

راهکاری برای تحولات قیمت سکه در بورس  :

دستکاری معاملات گواهی سپرده سکه 
اقدام درستی است؟ 

در حالیکه گفته هایی مبنی بر احتمال توقف معاملات گواهی سکه از سوی بانک 
مرکزی مطرح شده، یک کارشناس اقتصادی معتقد است که اکنون مسئولیت 
اصلی بانک مرکزی عملیات بازار باز و کنترل تورم است و راهکار موثر در این 
زمینه قبول اصول بازار آزاد و دستکاری نکردن این معاملات است زیرا، این اقدام 
سیگنال های منفی برای بازارهای آتی و اعتماد سرمایه گذاران ارسال می کند که 

اقتصاد را تحت تاثیر خود قرار می دهد. 
این روزها قیمت های گواهی سپرده سکه در بورس کالا تحولات قیمتی زیادی 
نسبت به بازار فیزیکی طلا دارد که واکنش های زیادی را در پی داشته، این امر 
به دلیل سودآوری و رشد بسیار مناسب بازار سرمایه منجر شده که مردم طلای 
خود را تبدیل به سکه کرده و با تبدیل آن به گواهی سپرده در بورس کالا، نقشی 
در افزایش قیمت این کالا در بورس داشته باشند. در پی این موضوع، گفته هایی 
مبنی بر ورود بانک مرکزی به این قضیه و توقف معاملات این نوع گواهی مطرح 
شده که یک کارشناس اقتصادی درباره این اقدامات به ایسنا، توضیح داد: اگر به 
بازار اعتقاد داریم که در بلندمدت سرمایه گذارانی به این بازار اعتماد کرده اند و وارد 
آن شده اند، باید بدانیم که با متوقف کردن بازار معاملات گواهی سپرده سینگالی 
که به اقتصاد و به خصوص بورس کالا داده می شود، بسیار منفی خواهد بود و 

بازارهای آتی را هم تحت تاثیر قرار خواهد داد.
پیام مولوی با بیان اینکه راهکار در این زمینه حذف یا توقف معاملات گواهی 
سپرده نیست بلکه قبول کردن یکسری قواعد در بازار است، گفت: این توقف در 
سایر بازارهای اقتصادی هم دیده می شود، به عنوان مثال در بازار سرمایه سعی بر 

این است که آن را تحت کنترل درآوریم.
از بین رفتن اعتماد به بازارهای آتی با توقف معاملات 

وی افزود: بازارهای مالی یک شبه ایجاد نمی شوند بلکه بر اثر جلب تدریجی 
اعتماد مردم و سرمایه گذاران، عمق و وسعت پیدا می کند که با توقف و حذف، 

اعتمادها به ابزارها و بازارهای آتی کاهش پیدا می کند.
ایران معتقد است که اگر معاملات گواهی سپرده  دبیر کل انجمن اقتصاد 
متوقف شود آیا می توان خرید و فروش طلا و سکه را هم در بازار فیزیکی متوقف 
کرد؟ زمانی که مردم تورم بالا را تجربه کردند و دنبال حذف ریال هستند، آن ها به 

ابزارهای مختلفی متوسل می شوند.
دلایل جهانی افزایش قیمت سکه در بورس 

آزاد وجود  بازار  بازار در جریان  یا ساماندهی  اینکه جهت دهی  بیان  با  وی 
ندارد، گفت: شاخص های اقتصادی یا جریان های اقتصادی، افزایش قیمت 
اونس جهانی در دنیا، افزایش تقاضا و رکود، باعث شده اند تا سرمایه گذاران 
هم براساس همین تحوللات دست به معاملاتی بزنند که این امر را نمی توان 

دستکاری کرد.
مولوی ادامه داد: از منظر ابعاد داخلی هم پایین آمدن شاخص بازار سرمایه 
و استراتژی افراد، تقاضا برای طلا، ارز و مسکن در ایران بالا میرود که این ذات 
اقتصاد است. به گفته این کارشناس اقتصادی آنچه که بانک مرکزی باید به جدیت 
پیگیری کند، عملیات بازار باز بانکی است تا در اقتصاد ایران بتواند تورم را کاهش 

داد که این امر، از طریق عمق بخشی به اوراق اتفاق می افتد.
مزایای گواهی سکه طلا 

همچنین در این زمینه امیر تهرانی _مدیر کل دفتر وزارت اقتصاد نیز اعلام کرد: 
معامله ورق یا فیزیک سکه هر کدام مزایا و علاقه مندان خاص خود را دارند. خرید 
و فروش مجازی، عدم نیاز به مراجعه حضوری، تایید اصالت، سهولت نگهداری و 
عدم نگرانی بابت سرقت، کارمزد پایین، نقدشوندگی و معامله آسان و..  از جمله 

مزایای این اوراق است.
وی افزود: اما هر از گاهی شاهد نوعی هیجان در خرید این نوع اوراق در بورس 
هستیم. شرایط آربیتراژی قیمت ورق و فیزیک سکه که گاهی تا چند ۱۰۰ هزار 

تومان می رسد که انگشت اتهام به سمت این بازار نشانه می رود.
راهکاری برای تحولات قیمت سکه در بورس 

به گفته این کارشناس اقتصادی این بازار را نه می شود تعدیل کرد نه می توان به 
حالت خود رها کرد. هر دو فعل فوق سیگنالی منفی مخابره می کند به خصوص به 
دلیل مزایایی که اشاره شد؛ سهولت فراوانی برای علاقه مندان سرمایه گذاری در 

این حوزه ایجاد کرده است.
تهرانی در پایان سخنانش اظهار کرد: بهترین روش می تواند تعیین بازارگردانهای 
متعدد برای این بازار باشد که بتواند در هیجان های خریدوفروش نقش بازیگر 

متعادل کننده را بازی کنند.
 بنابراین، گواهی سپرده سکه بین راه هایی چون توقف معاملات، تزریق عوامل 
متعادل کننده قیمت آن یا سپردن تصمیم درباره آن به بازار آزاد قرار دارد که 
با نگاهی به این سه راه می توان متوجه شد که طبق بازار آزاد و رقابتی باید این 
معاملات دستکاری یا حذف نشوند زیرا، کنترل آن از رهایی این بازار به دلیل 
سینگال ها و تبعات منفی که  بر اعتماد سرمایه گذاران و بازارهای آتی در پی دارد، 

تاثیرات مخربی بر اقتصاد خواهد گذاشت. 

مدیرعامل گروه صنعتی ایران خودرو خبر داد:

کاهش قیمت بازار با روند افزایشی
 تیراژ تولید

 مدیرعامل گروه صنعتی ایران خودرو گفت: با برنامه ریزی های انجام شده از 
ابتدای سال و تولید روزانه بیش از دوهزار دستگاه از محصولات ایران خودرو، قیمت 
های بازار در چند روز اخیر کاهش چشمگیری یافته و با ادامه تولید و عرضه، این 

روند همچنان تداوم خواهد یافت. 
فرشاد مقیمی با بیان این که در سال جهش تولید تمام اقدامات لازم برای تحقق 
این موضوع انجام شده است، از تولید ۵۶ هزار و ۹۳۱ دستگاه خودرو تا روز ۲۶ 
اردیبهشت ماه خبر داد و گفت: عزم مجموعه ایران خودرو در مسیر برنامه ریزی 

برای تحقق هدف تولید ۵۰۰ هزار دستگاه خودرو در سال جاری قرار دارد. 
وی افزود: تا روز ۲۶ اردیبهشت ماه افزایش ۶ درصدی در تعداد تولید نسبت به 

مدت مشابه سال گذشته داشته ایم. 
مقیمی از اجرای بسته ویژه عرضه خودرو به بازار مطابق با اهداف و سیاست های 
وزارت صمت خبر داد و گفت: با اجرای این بسته، علاوه بر این که امکان فعالیت 
سودجویان به حداقل خواهد رسید، مشتریان نیز با اطمینان خاطر از قیمت اقدام 

به خرید خودرو خواهند کرد. 
وی از اجرای فروش فوق العاده محصولات در آینده نزدیک خبر داد و تصریح 

کرد: تمام ساز و کارهای لازم برای اجرای آن فراهم می شود.
مدیرعامل گروه صنعتی ایران خودرو اضافه کرد: با دریافت مجوز شماره گذاری 
محصولات و تحویل ۱۰ هزار دستگاه خودرو آماده تحویل در روزهای آینده، روند 
عرضه با شتاب بیشتری ادامه خواهد داشت و همین امر کاهش بیشتر قیمت 

خودرو در بازار را به همراه خواهد داشت.
وی تصریح کرد: ایران خودرو مصمم است تا همراه با سیاست های وزارت صمت 
و دستگاه ها و نهادهای ذیربط، تمامی تلاش خود را برای مدیریت بازار و ایجاد 

توازن در عرضه و تقاضا به کار بندد.

یک عضو هیئت مدیره انجمن فولاد ایران گفت: رانت حاصل از تفاوت قیمت فولاد 
در بورس کالا و بازار آزاد بین ۲۵ تا ۴۰ هزار میلیارد تومان است. 

مدت هاست بسیاری از اهالی بازار فولاد و آهن از مکانیسم فروش و قیمت  این 
محصولات ابراز نارضایتی می کنند. داستان از این قرار است که دولت به منظور 
حمایت از بازار مصرف داخلی و کنترل نوسان قیمتی، مقرر کرده حدود ۷۵ درصد از 
فولاد تولیدی کشور از طریق کانال  های بورس کالا و شبکه های توزیعی با قیمت پنج 
درصد پایین تر از میزان فوب به داخل عرضه شود. در نهایت با افزایش فاصله از پنج 
درصد گفته شده، تقاضا در داخل برای این محصول بالا رفته است. با اینکه سهمیه 
مصرف کننده ها و ثبت نام از طریق سامانه، تدبیری بود که با هدف زدودن تقاضای 
کاذب اجرا شد، اما آن طور که اهالی بازار  عنوان می کنند، به نظر می رسد بسیاری از 
تقاضاها تنها برای فروش در بازار آزاد صورت می گیرد که در نهایت موجب پر شدن 

جیب برخی دلال ها و همزمان ضرر تولیدکننده و مصرف کننده نهایی شده است.
تفاوت قیمت ورق فولاد در بازار آزاد و بورس

به  ایران  فولاد  انجمن  مدیره  هیئت  عضو  شهرستانی،  رضا  خصوص  این  در 
ایرناپلاس گفت: رانت حاصل از تفاوت قیمت فولاد در بورس کالا و بازار آزاد بین ۲۵ 

تا ۴۰ هزار میلیارد تومان است.
وی افزود: متأسفانه این امر به دلیل سیاست هایی است که قیمت های بورس 
کالا را پایین تر از قیمت واقعی نگه داشته و منتج به ایجاد و رشد بازار دلالی شده 
است. به عنوان نمونه قیمت ورق فولاد در بورس کالا ببین ۶۰۰۰ تا ۶۵۰۰ تومان 
است، در صورتی که همین ورق بین ۹ تا ۱۱ هزار تومان به دست مصرف کننده 
نهایی می رسد. حدود ۱۰ میلیون ورق داریم که این اختلاف قیمت موجب شده 
رقم بالایی رانت ایجاد کند. شهرستانی در ادامه توضیح داد: قرار بود قیمت عرضه 
داخلی فولاد پنج درصد زیر قیمت فوب باشد که منطقی است، اما در عمل از 
آنجایی که با ارز نیمایی محاسبه می شود که خود ۲۰ درصد زیر نرخ شناور است، 

قیمت آن ۲۵ درصد کمتر از ارزش صادراتی می شود.
وی گفت: برنامه ما این است که ۳۰ میلیون تن تولید کنیم که ۱۲ میلیون تن 
آن اسلب و ۱۸ میلیون تن شمش است. از این ۱۸ میلیون تن، هفت میلیون تن 
مصرف داخلی داریم، اما مقرر کرده اند که ۶۰ درصد این ۱۸ میلیون تن به داخل 
عرضه شود که این رقم بالاتر از میزان مصرف داخلی است. در صورتی که ما باید 
برای حداقل ۱۰ میلیون تن صادرات برنامه ریزی داشته باشیم. زیرا به خاطر کرونا 

و تحریم ها و کاهش صادرات نفت نیازمند یک جایگزین صادراتی هستیم که فولاد 
کالای مناسبی است.

به گفته این عضو انجمن فولاد، باید علاوه بر عرضه ۶۰ درصد در بازار بورس، ۱۵ 
درصد هم قراردادهای بلندمدت بسته و تنها ۲۵ درصد صادر شود. یعنی ۷۵ درصد 

محصول به داخل عرضه شود که بسیار غیرمنطقی است.
وی گفت: از سوی دیگر، باید متذکر شد، برخی کارخانه  های تولید فولاد در 
شهرهای بندری اساساً به منظور صادرات احداث شده اند و باید کل تولید خود را 
صادر کند. شهرستانی عنوان کرد: پیشنهاد ما این است که قیمت ها واقعی شود، 
زیرا با این وضعیت، کل زنجیره تولید از بخش سنگ آهن تا کنسانتره و گندله که 
برای  و نمی توانند  از قیمت شمش هستند، متضرر می شوند  هرکدام درصدی 

رسیدن به چشم انداز ۵۵ میلیون تنی سرمایه گذاری کنند.
برخی خریداران آهن بدون مجوز فعالیت می کنند

حمیدرضا رستگارپور، رئیس اتحادیه فروشندگان آهن و فولاد و فلزات تهران نیز 
در گفت وگو با ایرناپلاس عنوان کرد: بازار فولاد مثل بقیه کالاهای دیگر مصون از 
اتفاق ها و چالش های کلی اقتصادی کشور نیست و این بازار همواره مورد هجمه 

سودجویان بوده است.
وی افزود: با توجه به اینکه فولاد جزو بازارهایی است که بعضاً به عنوان کالای 
سرمایه ای و در نقش حافظ ارزش پول به آن نگاه می شود، هدف سرمایه های 
روال  رو  را هم متلاطم می کند.  بازارهای مشابه  از  سرگردانی است که بسیاری 
عادی این است که بازار دست اهالی  خود بازار اعم از تولیدکننده، توزیع کننده و 
صادرکننده  باشد. اما موضوعی که باعث سوءاستفاده از این بازار شده، هماهنگ 
نبودن حلقه های اثرگذار در این بازار است. نبود این هماهنگی موجب شده که 
برخی از این فاصله ها بهره برداری کنند و در این زمان، رانت هایی نصیب این افراد 
شود. رستگارپور نیز با اشاره به اینکه این رانت به دلیل اختلاف بین قیمت کارخانه 
با رفتارهای  افرادی که  افزود:  ایجاد شده،  بازار بورس و قیمت مصرف کننده  و 
سوداگرانه سرمایه خود را در این بازار می ریزند، از بازار ما نیستند و عموماً کسانی 
هستند که از رانت های مختلف بهره مندند و ما )صنف توزیع کنندگان آهن و فولاد( 

واقعاً از هویت این افراد بی اطلاع هستیم.
وی با اشاره به اینکه حق طبیعی ماست که بدانیم اینها چه کسانی هستند، گفت: 
من خودم موضوع را پیگیری کردم و مکاتباتی با وزارت صمت، اتاق اصناف و دیگر 

مسئولان داشته ام که متأسفانه تا امروز پاسخگو نبوده اند. هنوز هیچ کس پاسخگو 
نبوده که بگوید این افرادی که آهن در بازار خریداری می کنند، چه کسانی هستند. 
طبق قانون مسئول توزیع این محصول در کشور صنف ماست. هر شخص دیگر و 

تحت هر عنوان دیگر اگر مجوز نداشته باشد، از نظر قانون متخلف است.
این عضو اتحادیه توزیع آهن و فولاد توضیح داد: کسانی که این محصول را در 
بورس یا دیگر بازارها عرضه می کنند، خارج از کانال های قانونی فعالیت  می کنند 
و به این وضعیت هم عادت کرده اند. بنابراین ما از قوه قضاییه و وزارت اطلاعات 
درخواست کرده ایم که در این زمینه به ما کمک کنند و اگر این کمک صورت گیرد، 
با توجه به اینکه چندین هزار واحد توزیعی داریم، می توانیم بازار را ساماندهی کنیم.
تأثیر  وی در ادامه گفت: این اتفاق طی هفته های گذشته به شدت روی بازار 
گذاشته و قیمت ها به شکل نجومی رشد کرده است. به عنوان نمونه، طی یک روز 
آهن بدون هیچ توجیهی یک هزار تومان نوسان می کند. بنابراین اگر هماهنگی 
اتحادیه آهن و فولاد و  بازار،  بازار، وزارت صمت، ستاد تنظیم  و ناظم  ناظر  بین 
تولیدکنندگان وجود داشته باشد، می توان از رانت جلوگیری کرد، اما اکنون در این 

حوزه به صورت جزیره ای عمل می شود.
رستگارپور درباره نقش سامانه مصرف کننده ها در کنترل تقاضای کاذب نیز 
و  می کنند  خریداری  محصول  مصرفی شان  نیاز  از  بیشتر  برخی  داد:  توضیح 
مابقی آن را در بازار آزاد توزیع می کند، بنابراین صرف ثبت نام در سامانه نمی تواند 
از این وضعیت جلوگیری کند. لازم است تولیدکننده محصول خود را از کانال 

توزیع کننده ها بفروشد، در غیر این صورت، چنین مشکلاتی به وجود می آید.

عضو هیئت مدیره انجمن فولاد ایران مطرح کرد:

رانت ۴۰ هزار میلیارد تومانی بازار فولاد 

رئیس کنفدراسیون صادرات ایران می گوید، در شرایطی که کرونا بر اقتصاد بسیاری از کشورهای جهان تاثیر گذاشته، 
فعال نگه داشتن واحدهای تولیدی برای اقتصاد ایران اهمیت فراوانی دارد. 

محمد لاهوتی اظهار کرد: همانطور که پیش از این نیز قابل بررسی بود، با توجه به شیوع ویروس کرونا، در کنار اقشار کم 
درآمد و صاحبان کسب و کارهای کوچک، تولیدکنندگان نیز با آسیب جدی مواجه می شوند. زیرا از سویی بازار داخلی 

فروش در برخی کالاها محدود می شود و از سوی دیگر امکان صادرات نیز تحت تاثیر محدودیت تردد، پایین می آید.
وی با بیان اینکه امروز تمامی کشورهای جهان با تبعات اقتصادی این ویروس درگیر هستند، بیان کرد: اقتصاد ایران را 
نیز باید با توجه به موقعیت خاص خود تحلیل کرد. در هفته های گذشته با وجود فشاری که بر تولیدکنندگان وارد شده 

بسیاری از آنها تلاش کرده اند فعالیت خود و ظرفیت های موجود را حفظ کنند.
رئیس کنفدراسیون صادرات ایران ادامه داد: آنچه که در شرایط فعلی اصلی ترین اولویت واحدهای تولیدی به شمار 
می رود، تامین به موقع مواد اولیه است. با توجه به گسترش کرونا، تردد در مرزها کم شده و همین امر انتقال به موقع مواد 

اولیه برخی کارخانه ها را دشوار کرده است که در صورت بلند مدت شدن به کاهش صادرات منجر می شود.
به گفته لاهوتی، تامین ارز موردنیاز برای تامین این مواد اولیه یکی از دغدغه هایی است که تولیدکنندگان با آن مواجه 
بوده اند و این خطر که واحدهای تولیدی نتوانند به موقع به مواد اولیه دسترسی یابند، اصلی ترین مسئله ای است که 

زیرسایه کرونا، اقتصاد ایران باید به آن توجه کند.

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با اشاره به نیاز ۱۲ میلیون گوشی مردم در کشور بیان کرد: سه طرح کلان ملی برای 
حل چالش های پساکرونا داریم که تولید گوشی همراه و تجهیزات هوشمند داخلی یکی از این طرح هاست؛ بنا داریم تا 
پایان سال به هدف گذاری تولید ۴۰۰ هزار گوشی در سال برسیم.  مراسم روز جهانی ارتباطات با حضور اسحاق جهانگیری 
-معاون اول رییس جمهوری- و محمدجواد آذری جهرمی -وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات- در عمارت کلاه فرنگی وزارت 
ارتباطات برگزار شد و فعالان حوزه ICT و خبرنگاران به صورت ویدیوکنفرانسی با بهره گیری از خدمات ابری یک شرکت 
ایرانی در این مراسم حضور داشتند. آذری جهرمی در این نشست با بیان اینکه ارتباطات در وقایع سال گذشته از سیل و 
قطعی اینترنت، به عنوان تسهیل گر برقرارکننده شرایط بود، گفت: در دو سال گذشته چالش هایی را پشت سر گذاشتیم 
که تا به حال نظیر آنها را شاهد نبودیم. شیوع ویروس کرونا هم مشکلاتی را برای ما ایجاد کرد و البته باعث شد اقداماتی که 
قرار بود طی یک سال آینده انجام بدهیم را ظرف مدت سه ماه به نتیجه برسانیم. وی با اشاره به اقدامات لازم برای مقابله با 
چالش های دوران پساکرونا بیان کرد: استفاده  از صندوق نوآفرین برای حمایت از کسب وکارهای نوپا یکی از این اقدامات 
است. ۱۰۰ میلیارد تومان حجم صندوق است که شامل ۲۰ درصد سهم دولت و ۸۰ درصد شامل سایر بخش ها و بانک ها و 
اپراتورها می شود. عرضه سهام شرکت های فناوری اطلاعات در بورس یکی  دیگر از این اقدامات است. همچنین پیگیری 
و اجرای سه طرح ملی هدف گذاری شده، از جمله تولید مودم داخلی برای اتصال ۲.۵ میلیون پورت VDSL در سال ۹۹، 

تولید گوشی همراه و تجهیزات هوشمند داخلی و توسعه زیرساخت ابری از جمله دیتاسنترها.

رئیس کنفدراسیون صادرات تشریح کرد

اصلی ترین اولویت تولیدکنندگان چیست؟
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات عنوان کرد

هدف گذاری برای تولید ۴۰۰ هزار گوشی داخلی
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رئیس فدراسیون والیبال:

باید آینده والیبال ایران تضمین شود
رئیس فدراسیون والیبال، گفت: باید 
استعدادیابی  و  آموزش  کمیته   برای 
آینده  به گونه ای برنامه ریزی کنیم که 

والیبال ایران تضمین شود.
محمدرضا داورزنی در نشست کارگروه 
مشورتی کمیته آموزش و استعدادیابی، 
افزود: حوزه متنوع آموزش و پژوهش، 
استعدادیابی و مربیان اهمیت ویژه ای 
برای فدراسیون والیبال دارد که شاید 

ماهیت آن ها با یکدیگر متفاوت باشند.
وی با ابراز تشکر از افرادی که در ۳۰ 
فعالیت  حوزه ها  این  در  گذشته  سال 
امروز  وضعیت  کرد:  تصریح  کردند، 
والیبال ایران، مرهون تلاش و زحمات این افراد است. اما در این نشست باید مشخص 

کنیم که از کمیته مربیان، آموزش و استعدادیابی چه انتظاراتی داریم.
رئیس فدراسیون والیبال با اشاره به سئوال های مطرح شده از سوی کارشناسان در 
رسانه ها مبنی بر اینکه چرا فدراسیون، کمیته مربیان یا فنی ندارد، گفت: ابتدا باید 

درک مشترکی از تشکیل و فعالیت این کمیته ها داشته باشیم.
و  توقعات  بعضاً  کارشناسان  شده،  انجام  مشورت های  در  کرد:  تصریح  وی 
خواسته های صنفی را برای ایجاد این کمیته ها و کمیته های آموزش و استعدادیابی 
بیان می کنند، در صورتی که نگاه فدراسیون ایران و فدراسیون جهانی والیبال، 

متفاوت و علمی و آموزشی است.
داورزنی در ادامه با طرح دو سوال که آیا همان گونه که والیبال ایران در رده های 
سنی و بزرگسالان در جهان رشد کرده است، در حوزه آموزش، استعدادیابی و مربیان 
فعالیت کرده است و آیا خروجی آموزش فدراسیون، انتظارات والیبال ایران را پوشش 
داده است؟ گفت: نگاه به کمیته آموزش نباید تنها کمی باشد و فقط به برگزاری 

کلاس ها اهمیت دهیم.
وی تاکید کرد: باید نقاط ضعف شناسایی و برای برطرف کردن آن ها، برنامه ریزی 
شود و در مرحله بعدی نیازهای والیبال برای ۱۰ سال آینده مشخص شود تا برای 

برطرف کردن آن ها نیز برنامه ریزی کنیم.
رئیس فدراسیون والیبال پس از اظهار نظر شرکت کنندگان در این نشست مشورتی 
و در جمع بندی نظرات ارائه شده، گفت: موضوعات متنوعی ارائه شد و شاید نیاز به 

جلسات مشورتی بیشتری برای بررسی این موارد باشد.
وی با بیان اینکه آموزش موضوعی تکنیکال هست و در دهه های اخیر نیز بین 
آموزش تئوری و علمی تضادهایی وجود داشته است، ادامه داد: اگر بتوان از ترکیب 
این دو در آموزش و استعدادیابی فدراسیون استفاده کرد، قطعاً نتایج بهتری به دست 

می آید.
داورزنی با یادآوری اینکه در استعدادیابی و آموزش فدراسیون والیبال کارهای 
زیادی انجام شده است، گفت: نتایج این فعالیت ها منجر به حضور بازیکنان بزرگی در 
تیم های ملی و رده های سنی والیبال ایران شده است، اما گاهی بازیکنانی به دلایل 

متعدد از گردونه والیبال خارج شدند که به نوعی سرمایه سوزی محسوب می شود.
برنامه ریزی  به گونه ای  و استعدادیابی  آموزش  برای کمیته  باید  ادامه داد:  وی 
شود که ضمن تضمین آینده والیبال ایران، به نیازهای جدید ورزش مانند مباحث 

روانشناسی و… نیز توجه شود.
با  دوستان  از  ترکیبی  می کنیم  تلاش  اینکه  بیان  با  والیبال  فدراسیون  رئیس 
توانمندی های مختلف را در اعضای کمیته آموزش و استعدادیابی داشته باشیم، 
تاکید کرد: ابتدا باید اهداف نهایی این کمیته مشخص شود و در ادامه به شکل 
ظاهری آن بپردازیم، اما نباید ارتباط با دانشگاه ها را فراموش کنیم؛ زیرا متناسب با 

نیاز می توانیم از توانایی دانشگاه ها در زمینه آموزش و استعدادیابی استفاده کنیم.

بهنام سراج:

 تصمیم به ادامه لیگ کارشناسانه نیست
سرمربی تیم فوتبال صنعت نفت آبادان با بیان این که تصمیم به برگزاری ادامه 
لیگ، کارشناسی شده نیست، گفت: به نظرم مسئولان مربوطه بیشتر به دنبال تمام 

کردن لیگ هستند نه به دنبال کیفیت مسابقات. 
بهنام سراج در گفت و گویی، در واکنش به شروع مسابقات لیگ برتر پس از ماه 
رمضان و از سرگیری تمرینات تیم های فوتبال برای آمادگی این رقابت ها، اظهارکرد: 
هنوز این موضوع به صورت رسمی از سوی سازمان لیگ به ما اعلام نشده است 
اما اگر تصمیم به ادامه لیگ گرفته اند، ما نیز مجبوریم تمکین کنیم و راهی جز این 
نداریم. وی بیان کرد: قطعا با اعلام سازمان لیگ، تیم نفت آبادان هم مانند سایر تیم 
ها تمریناتش را آغاز خواهد کرد و تا آن جا که بتوانیم خودمان را آماده می کنیم ولی 
واقعا شرایط سخت است زیرا آماده شدن برای ادامه لیگ در ۱۰ تا ۱۲ روز، آن هم پس 

از سه ماه تعطیلی کار بسیار سختی است.
سرمربی تیم فوتبال صنعت نفت آبادان گفت: در حال حاضر تمام ادارات استان 
خوزستان به خاطر وضعیت کرونا تعطیل هستند و بعد چطور قرار است که ما در 
چنین شرایطی تمرین کنیم؟ گفته می شود، احتمالا لیگ برگزار شود و نمی دانم 
تصمیم به ادامه لیگ با کار کارشناسی است یا نه ولی من فکر می کنم این تصمیم، 
کارشناسی شده نیست زیرا اگر یک تصمیم کارشناسی باشد، باید شرایط تمام استان 
ها را در نظر می گرفتند. سراج بیان کرد: به نظرم مسئولان مربوطه بیشتر به دنبال 
تمام کردن لیگ هستند، نه به دنبال کیفیت مسابقات. در صورت برگزاری مسابقات 
نیز خواهید دید که چه اتفاقاتی رخ خواهد داد و چه مصدومیت هایی برای بازیکنان 
ایجاد می شود. حتی در همین تمرینات فشرده نیز می بینید که متاسفانه بازیکنان 

چطور دچار آسیب دیدگی خواهند شد.
 

ویلموتس:

 منتظر حکم فیفا درباره پرونده ایران هستم 

شکایت  پرونده  درباره  فیفا  حکم  منتظر  کرد  عنوان  ملی  تیم  سابق  سرمربی 
فدراسیون ایران است تا تکلیف آینده اش را مشخص کند. 

مارک ویلموتس، سرمربی سابق تیم ملی فوتبال ایران در جدیدترین مصاحبه خود 
عنوان کرد منتظر حکم فیفا درباره پرونده شکایتی با فدراسیون است تا تیم آینده 

اش را مشخص کند.
ویلموتس در مصاحبه با سایت »RTBF« بلژیک گفت: مدیر برنامه های من اکنون 
در حال بررسی پیشنهاد رسیده هستند. البته در این شرایط منتظرم. در تاریخ ۱۵ 
نوامبر گذشته کارم را با فدراسیون متوقف کردم. به فیفا نیز علیه فدراسیون ایران 

شکایت کردم و منتظر حکم فیفا هستم.
وی درباره شایعات احتمال حضورش در تیم باشگاه آنتورپ، گفت: در صورت 
مربیگری در بلژیک تنها به تیم استاندارد لیژ برمی گردم. این باشگاه در قلب من 
جای دارد چون همیشه از من حمایت کرده است.  باید به باشگاهی برگردم که در 
دوران بازیگری ام چیزهای زیادی برای من به ارمغان آورده است. البته اکنون میشل 
پرودوم سرمربی این تیم است و نمی توانید بگید به این باشگاه می خواهید برگردید 

چون باید به قراردادها متعهد باشید و احترام بگذارید.

یکشنبه ۲۸  روز  از ظهر  پیش  قم  استان  فوتبال  فوق العاده هیات  مجمع 
اردیبهشت ماه جاری در حضور سرپرست فدراسیون فوتبال رای به برکناری کریم 

بهرامی رییس این هیات داد. 
به گزارش خبرنگار ما ، پیش از ظهر روز یکشنبه ۲۸ اردیبهشت ماه جاری در 
مجمع فوق العاده هیات فوتبال استان قم، کریم بهرامی با رای اکثریت اعضا 
یعنی تعداد ۱۰ رای مخالف از ۱۴ رای مجمع از مسئولیت خود برکنار شد، 
درحالی که برکناری یک رییس هیات با تشکیل مجمع فوق العاده اتفاقی نادر در 
ورزش قم است، چیزی که مخالفان بهرامی مدت ها منتظر آن بودند و فدراسیون 

فوتبال زیر بار آن نمی رفت.

حیدر بهاروند سرپرست فدراسیون فوتبال نیز در مجمع دیروز حاضر بود اما 
کریم بهرامی به مجمع نیامد و مدیرکل ورزش و جوانان قم نیز در این مجمع 
حاضر نشد و بدین ترتیب برخلاف سایر مجامع هیات های ورزشی که همواره 
در سالن کنفرانس اداره کل ورزش و جوانان تشکیل می شد، این مجمع به جای 

اداره کل ورزش و جوانان در دانشگاه پردیس فارابی قم تشکیل شد.
۱۰ نفری که در این مجمع حضور داشتند دلایل خود را برای رای به برکناری 
بهرامی تشریح کردند و در پایان مقرر شد مدیرکل ورزش و جوانان استان قم 
ظرف مدت یک هفته نسبت به معرفی یک نفر برای سرپرستی سه ماهه این 

هیات ورزشی به فدراسیون فوتبال اقدام کند.

سرپرست فدراسیون فوتبال:
عدم حضورمنعم و بهرامی بی احترامی به اعضای مجمع بود

سرپرست فدراسیون فوتبال دراین مجمع گفت:عدم حضور مدیرکل ورزش 
وجوانان استان قم و رییس هیات فوتبال استان قم درمجمع فوق العاده هیات 
فوتبال استان قم  بی احترامی به اعضای مجمع بود. حیدر بهاروند بابیان اینکه 
عدم حضور کریم بهرامی دراین مجمع براساس قوانین تبعاتی برای وی به همراه 
خواهد داشت چرا که هیات فوتبال زیر نظر فدراسیون فوتبال فعالیت  می کند و 
باید از آن تبعیت کنداظهارداشت:همه ما در کار اجرایی بی عیب ونقص نیستیم 
و رییس هیات فوتبال استان قم می بایست دراین مجمع حضور پیدا می کرد و 
از عملکرد خود دفاع می کردوبا این کارشاید می توانست نظر اعضای مجمع را 

تغییر می دادو آنها را مجاب به ادامه فعالیت می کرد.
نظر اعضای مجمع برای فدراسیون فوتبال تعیین کننده است

وی دربخش دیگری از سخنان خود گفت:وقتی اعضای مجمع هیات های 
فوتبال در استانها درخواست مجمع می کنند این وظیفه فدراسیون است که 
زمینه برگزاری آن را مهیا نمایدچراکه مجامع میتواند رییس هایت را عزل و 
استیضاح  کند. بهاروند با تاکید برای اینکه نظر اعضای مجمع تعیین کننده 
است نه نظر فدراسیون فوتبال گفت:امیدوارم شاهد  روزهای خوب فوتبال قم 

در آینده نزدیک باشیم.
باید مطابق با اساسنامه برای هیات فوتبال قم

 سرپرست انتخاب شود
علی احمدی دبیر هیات فوتبال استان قم راجع به عدم حضور رییس هیات 
فوتبال قم در این مجمع در گفت و گو با ایرنا گفت: برگزاری این مجمع ازنظر 
شکلی ایراد دارد و ما قبلا هم موضوع را به فدراسیون فوتبال گفته بودیم و نباید 
این مجمع تشکیل می شد.دبیر هیات فوتبال استان قم راجع به اینکه کدام 
نهاد نظارتی باید به اعتراض هیات فوتبال راجع به تشکیل این مجمع رسیدگی 
کند، تصریح کرد: طبعا ما این اعتراض را به اداره کل ورزش و جوانان داریم و 
این اداره کل باید آن را پیگیری کند.  مطابق با اساسنامه فدراسیون فوتبال، 
مدیرکل ورزش و جوانان استان قم باید در روزهای آینده شخص جدیدی را 
برای سرپرستی این هیأت به مدت سه ماه معرفی کند و پس از تائید فدراسیون 
فوتبال، هیأت تا زمان برگزاری مجمع انتخابات برای تعیین رئیس جدید به شکل 

سرپرستی اداره شود.

با ۱۰رای مخالف اعضای مجمع هیات فوتبال استان قم؛

کریم بهرامی برکنار شد

ورزشی

مدیر استخر مجموعه ورزشی پیامبر اعظم )س( از راه اندازی این استخر به عنوان مدرین ترین نمونه استخرهای قم در 
منطقه شهدای ۱۵ خرداد قم خبر داد. 

توحید محمدی در گفت وگویی اظهار کرد: استخر یاس نبی )س( در مجموعه ورزشی پیامبر اعظم )ص( در منطقه ۱۵ 
خرداد جنب امامزاده شاه سیدعلی )ع( واقع شده، امکانات و تاسیسات آن کاملا با استانداردهای روز تعبیه شده و بعد از 

صدور مجوز فعالیت اماکن ورزشی توسط ستاد مقابله با کرونا آماده استقبال از عموم دوست داران ورزش است.
وی افزود: استخر یاس نبی )س( جدیدترین و به روزترین استخر استان قم است که از محل اعتبارات سفر پر خیر و برکت 
مقام معظم رهبری به استان قم احداث شده و افتتاح آن با حضور رئیس مجلس شورای اسلامی و وزیر ورزش و جوانان 

صورت گرفت و اکنون آماده خدمات رسانی به عموم علاقمندان ورزش به ویژه دوست داران رشته پرطرفدار شنا است.
مدیر استخر یاس نبی )س( افزود: این استخر مجهز به سونا خشک، سونا بخار، جکوزی، حمام ترکی، اتاق ماساژ، تونل مه 
و سالن بدن سازی است که تمام امکانات و نیازهای لذت بردن از رشته شنا و ورزش ها ی آبی را در اختیار عموم علاقمندان به 

ورزش قرار می دهد و ساعات و لحظات خوشی را قطعا برای آنها رقم خواهد زد.
وی یادآور شد: نرخ بلیط برای ارائه خدمات این استخر بر اساس نرخ نامه مصوب اداره کل ورزش و جوانان استان قم خواهد 
بود، ضمنا سعی ما این است که در مناسبت های مختلف ملی و مذهبی برای دوست داران شنا تخفیف های ویژه نیز در نظر 

بگیریم که اطلاع رسانی کامل در این زمینه انجام خواهد شد.
محمدی با بیان اینکه تمامی ارگان ها و نهادهای دولتی و خصوصی در قالب قرارداد می توانند از این استخر بهره مند شوند، 
تصریح کرد: قطعا برای این منظور نیز تخفیف های ویژه در نظر گرفته می شود و علاوه بر ناجیان غریق که امنیت استخر 
را تامین می کنند، مربیان مجرّب شنا نیز برای آموزش این رشته مفرح که مورد تاکید دین مبین اسلام است، در خدمت 

دوست داران شنا خواهند بود.
وی با بیان اینکه خدمات استخر یاس نبی )س( در هر دو بخش آقایان و بانوان ارائه می شود، خاطرنشان کرد: این استخر در 
نوبت های صبح ویژه بانوان علاقمند به شنا و در نوبت های صبح مخصوص آقایان خدمات رسانی می کند، البته منتظر پایان 

کرونا هستیم تا زمان دقیق سانس های استخر را اطلاع رسانی کنیم.

تیم والیبال افق قم برای حضور موفق در فصل جدید مسابقات لیگ برتر والیبال مردان و بانوان باشگاه های کشور سالن 
اختصاصی ندارد. 

بعد از تصمیم گیری فدراسیون والیبال راجع به برگزاری رقابت های فصل گذشته لیگ های برتر و دسته اول این رشته که 
در نهایت منجر به تعطیلی این لیگ ها شد، تیم افق قم به واسطه عملکرد موفق خود در لیگ دسته اول یکی از گزینه های 
رقابت در فصل آینده لیگ برتر محسوب می شود اما مسؤولان این تیم با مشکلات عدیده ای مواجه هستند و از استانداری 

قم، نماینده های مجلس شورای اسلامی و مسؤولان ورزش انتظار حمایت و پشتیبانی دارند.
در نشست تعیین تکلیف مسابقات فصل ۹۹ – ۱۳۹۸ لیگ دسته اول والیبال کشور با حضور محمدرضا داورزنی رئیس 
فدراسیون والیبال، قرار شد با توجه به پیشنهادهای اعضای این نشست، کمیته رویدادها و مسابقات این فدراسیون به 
زودی تیم های صعودکننده به لیگ برتر جدید را تعیین و و معرفی کند. این در حالی است که مسابقات فصل قبل لیگ 
دسته اول تا دیدارهای دور رفت مرحله پلی آف پیگیری شد و هشت تیم در این مرحله حضور داشتند که یکی از آنها تیم 
افق قم بود و از قضا توانست تک بازی خود در این مرحله را که پیش از شیوع کرونا به انجام رسید با پیروزی پشت سر 
بگذارد. در جلسه نمایندگان مرحله پلی آف لیگ دسته اول والیبال که برای مشخص کردن دو تیم صعود کننده این 
رقابت ها به لیگ برتر امسال برگزار شد، با توجه به اطلاعیه های ستاد مقابله با کرونا در خصوص عدم امکان پیگیری 
رقابت های ورزشی به ویژه رشته های گروهی، قرار شد در تعامل با نمایندگان هشت باشگاه حاضر در پلی آف لیگ دسته 
اول برای این مسابقات و تیم های راه یافته به لیگ برتر تصمیم گیری شود. با توجه به این جلسه تیم افق قم شرایط لازم 
را برای حضور در مسابقات لیگ برتر والیبال دارد اما اکنون دغدغه این تیم برخی مسائل دیگر به ویژه در موضوع حمایت 
مالی و تامین یک اسپانسر قوی است، زیرا لیگ برتر امسال در صورت فراهم بودن شرایط از شهریورماه آغاز می شود و با 
تاکید رئیس فدراسیون باشگاه هایی که بدهی دارند به هیچ وجه اجازه حضور در لیگ برتر را برای آنها میسّر نخواهد بود. 
مسؤولان باشگاه والیبال افق قم علاوه بر دغدغه مسائل مالی این روزها به دنبال هماهنگی های لازم برای برخورداری از 
یک سالن اختصاصی هستند تا تمرینات دو تیم لیگ برتری زیر مجموعه این باشگاه یعنی تیم بانوان افق و تیم مردان افق 

را برنامه ریزی کنند و این دو تیم حضوری موفق در لیگ آینده داشته باشند.

مدیر استخر مجموعه ورزشی پیامبر اعظم )س(:

مدرن ترین استخر شنا در قم راه اندازی شد 
مسؤولان تیم والیبال افق از مسئولان قم انتظار حمایت و پشتیبانی دارند 

باشگاه لیگ برتری والیبال قم به دنبال سالن اختصاصی 

رضا جعفری
مجوز وزارت بهداشت و ستاد مقابله با کرونا در ورزش راجع به بازگشایی فعالیت 

برخی رشته های ورزشی، این عرصه مهم اجتماعی را از تعطیلی سه ماهه در آورد. 
دقیقا ۸۸ روز است که شیوع کرونا تمام فعالیت ها در کشور از جمله اماکن ورزشی 
را به تعطیلی است و هیچ یک از اماکن ورزشی دولتی و باشگاه های خصوصی امکان 
خدمات رسانی به علاقمندان به ورزش را ندارند و در واقع ورزش عملا تعطیل بوده 
ولی اکنون شرایط لازم برای فعالیت برخی رشته ها فراهم شده است. ورزشی ها و 
قهرمانان تمام رشته های ورزشی با وجود سختی های زیادی که بر اثر شیوع کرونا 
متحمل شدند اما به اجبار با این موضوع کنار آمدند و با مشارکت در پویش هایی 
همچون »در خانه می مانیم و ورزش می کنیم« و ... به قطع زنجیره انتقال و شیوع 
بیشتر این ویروس کمک کردند. فعالان این عرصه مهم اجتماعی بعد از تصمیماتی 
که ستاد ملی مقابله با کرونا در مورد فعالیت های ورزشی گرفت، حالا به شدت 
خوشحالند و با اینکه ستاد هنوز تصمیمی راجع به برگزاری رقابت های ورزشی نگرفته 

اما از سر گیری فعالیت های ورزشی را نویدبخش رونق دوباره در ورزش می دانند.
این در حالی است که باشگاه های ورزشی خصوصی و اماکن ورزشی دولتی به 
شدت دچار خسارت و زیان اقتصادی شده اند و این تعطیلی ها ورزشکاران حرفه ای 
را از شرایط آمادگی جسمانی خارج کرده و آنها در کنار عموم مردمی که فعالیت 
همگانی ورزش انجام می دادند، به شدت تشنه بازگشایی اماکن ورزشی برای حضور 
آزادانه در ورزش هستند. یک خبر جدید بعد از تصمیمات ستاد ملی مبارزه با کرونا که 
ورزشکاران و علاقمندان به ورزش را از سردرگمی و بلاتکلیفی خارج کرده این است 
که بعد از جلسه روز گذشته اداره کل ورزش و جوانان، از امروز سالن های در اختیار 
رشته های ورزشی ای که در اطلاعیه شماره ۱۳ ستاد مقابله با کرونا در ورزش نام برده 
شده، مجوز بازگشایی دارند. در نهایت تمام ورزشی ها خوشحال هستند ولی هنوز به 
باشگاه های خصوصی یا مکان های ورزشی دولتی اجازه بازگشایی رسمی داده نشده 
و آنها نیز بعد از سخنان روز شنبه رئیس جمهور، منتظرند تا احتمالا بعد از پایان ماه 

مبارک رمضان رسما فعالیت خود را بعد از سه ماه تعطیلی از سر بگیرند.
 فعالیت رشته های انفرادی و غیر گروهی مجاز است

تصمیمات گرفته شده در وزارت ورزش و جوانان به اطلاعیه شماره ۱۳ ستاد مقابله 
با کرونا در ورزش ختم شد و این ستاد اعلام کرد پیرو ابلاغیه وزارت بهداشت، درمان 
و آموزش پزشکی، فعالیت رشته های انفرادی و غیر گروهی که ارتباط فردی زیادی 
در آن ورزش ها وجود ندارد با رعایت دستورالعمل های بهداشتی در سراسر کشور 
مجاز است. در این اطلاعیه آمده که رشته های تنیس، تنیس روی میز، وزنه برداری، 
با  تیراندازی  تیراندازی،  بولینگ،  اسکیت،  دوومیدانی،  قایقرانی،  بدمینتون، 
کمان، سوارکاری، اتومبیلرانی و موتورسواری، دوچرخه سواری، کوهنوردی، گلف، 
جهت یابی، اسکی، پیاده روی، بازی های فکری، طناب زنی، ورزش های طبیعی، 
ماهیگیری ورزشی، فریزبی، یوگا، ورزش تفریحی مهارت فردی، ورزش آمادگی 
شطرنج  و  پتانگ  دارت،  غواصی،  همگانی،  ورزش های  فدراسیون  جسمانی 
رشته های ورزشی هستند که فعالیت آنها مجاز است و تمام باشگاه ها موظف هستند 
پیش از آغاز فعالیت، در سامانه سلامت وزارت بهداشت ثبت نام کنند. همچنین 
در این اطلاعیه تصریح شده است با توجه به اهمیت رعایت نکات بهداشتی، تمام 
باشگاه ها به طور دقیق نظارت خواهند شد و ستاد مقابله با کرونا در ورزش هرگونه 
تصمیم بعدی راجع به فعالیت های ورزشی را منوط به بررسی شرایط روز در نقاط 
مختلف کشور و ابلاغ وزارت بهداشت اتخاذ می کند. بعد از این اطلاعیه وزارت 
ورزش و جوانان، تنها یک سئوال مهم در ذهن علاقمندان به ورزش به ویژه مسوولان 
باشگاه های ورزشی خصوصی و اماکن دولتی به وجود آمد، اینکه آیا این فضاها امکان 
و اجازه بازگشایی و خدمات رسانی به ورزشکاران و علاقمندان به ورزش را دارند؟ امور 
باشگاه های اداره کل ورزش و جوانان استان قم بلافاصله در کانال اختصاصی خود 
در فضای مجازی بعد از انتشار اطلاعیه شماره ۱۳ ستاد مقابله با کرونا در ورزش، 
پاسخ این سئوال را داد و اعلام کرد: به اطلاع موسسین و مدیران می رساند در حال 
حاضر دستورالعملی از طرف وزارت مبنی بازگشایی به ادارات کل ارسال نگردیده و 

مطلب فوق به منزله تایید بازگشایی اماکن ورزشی نیست، لذا خواهشمند است تا 
اطلاع ثانوی از بازگشایی باشگاه ها خودداری نمایید. در اطلاعیه امور باشگاه ها فعلا 
به فعالیت باشگاه های خصوصی در رشته های بدن سازی و پرورش اندام، رشته های 
رزمی، رشته های کشتی، کاراته و نظیر این رشته ها که برخوردهای فیزیکی و تن به 
تن دارد، اجازه فعالیت داده نشده که با اعلام رئیس جمهور در نشست ستاد مقابله با 
کرونا، فعالیت های ورزشی از جمله مسابقات به شرط اجرای پروتکل های بهداشتی و 

بدون تماشاگران پس از عید فطر آزاد خواهد شد.
 خوشحالی مردم و جامعه ورزش 

بعد از اطلاعیه امور باشگاه های اداره کل ورزش و جوانان، ستاد مبارزه با کرونا 
در ورزش این اداره کل اعلام کرد: فعلا باشگاه های ورزشی خصوصی که در مجوز 
فعالیت آنها از اداره کل ورزش و جوانان ۳۰ رشته  ورزشی عنوان شده در اطلاعیه 
شماره ۱۳ وزارت بهداشت ذکر شده طبق شرایط مجاز به فعالیت هستند. از جمله 
شرایط در نظر گرفته شده این است که باشگاه ها حتما باید رشته های عنوان شده 
و مورد نظر در مجوز آنها ذکر شده باشد، دارای کد رهگیری از سامانه سلامت بوده 
و در ورودی باشگاه نصب شده باشد و اقلام ضد عفونی در محل ورودی، پذیرش 
و مکان های قابل دسترس ورزشکاران در باشگاه قرار بگیرد، ضمن اینکه رعایت 
 پروتکل های وزارت بهداشت به منظور پیشگیری و مقابله با کرونا الزامی است. بعد از 
این تصمیم بازگشایی برخی سالن های ورزشی در اختیار رشته هایی همچون تنیس 
روی میز، وزنه برداری، بدمینتون، تیراندازی و تیراندازی با کمان و همچنین امکان باز 
شدن برخی اماکن روباز نظیر پیست موتورسواری و اتومبیلرانی، زمین گلف و فعالیت 
رشته کوهنوردی خرسندی جامعه ورزش را به دنبال داشت. هیات تنیس روی میز 
استان قم نخستین هیاتی است که در کانال اختصاصی خود در فضای مجازی از 
آغاز فعالیت سالن  اختصاصی این رشته به نام شهید محمدی در مجموعه ورزشی 
جهان پهلوان تختی خبر داد و علاقمندان به این رشته از امشب می توانند برای 

فعالیت مجدد به سالن بروند

اقدامی که خوشحالی مردم و جامعه ورزش را به همراه داشت، 

بازگشایی برخی اماکن ورزشی در قم 

 دروازه بان تیم فوتبال استقلال گفت: واهمه ای از آغاز لیگ 
نداریم و حرف مان این است که جان انسان ها نباید به خاطر 

مسابقات به خطر بیافتد. 
در آخرین نظرسنجی کنفدراسیون فوتبال آسیا، واکنش 
»سیدحسین حسینی« مقابل الدحیل از نگاه کاربران بهترین 
واکنش دروازه بان ها در لیگ قهرمانان آسیا شناخته شد. 
وی در این خصوص، اظهار داشت: ضمن عرض تسلیت به 
مناسبت شهادت حضرت امیرالمومنین )ع( و آرزوی قبولی 
وقتی  که  بگویم همانطور  باید  عزیز کشورم،  مردم  طاعات 
است،  بازیکنان  همه  تلاش  حاصل  می زند  گل  تیم  یک 

زمانی که در کار دفاع و بسته نگاه داشتن دروازه هم اتفاق 
مثبتی می افتد ثمره تلاش همه بازیکنان خواهد بود. وی در 
خصوص عملکرد مدیرعامل باشگاه استقلال، گفت: »احمد 
سعادتمند« برنامه های بلند مدت خوبی برای استقلال دارد 
بازیکن  و امیدوارم در این راه موفق باشد. ما هم به عنوان 
همه تلاش خود را در راه موفقیت استقلال انجام می دهیم. 
حسینی در ادامه به احتمل برگزاری لیگ برتر اشاره کرد و 
افزود: از شروع لیگ واهمه نداریم و حرف مان این است که 
با همه سختی ها و خطراتی که برای بازیکنان دارد ناچاریم 
تابع تصمیمات مقامات باشیم. هرچند با صدر جدول فاصله 

داریم، اما برای قهرمانی همچنان شانس داریم و تا آخرین 
لحظه برای این منظور تلاش خواهیم کرد. وی گفت: صحبت 
برای عدم از سرگیری لیگ، تنها به خاطر سلامتی جامعه 
است و هنوز هم می گویم نباید جان انسان ها فدای مسابقات 
شود. با این وجود تابع تصمیمات مقامات مربوطه هستیم و 
به این تصمیمات احترام می گذاریم. دلمان واقعا برای تمرین 
و فوتبال تنگ شده و امیدوارم هرچه زودتر شرایط دنیا و به 
خصوص کشور ما به حالت عادی بازگردد. دروازه بان استقلال 
توضیح داد: یکی از دغدغه های من کسب و کار مردمی است 
که در این چند ماهی که کشور درگیر کرونا بوده، آسیب دیده 

است. بهترین مردم دنیا را داریم و آنها لایق بهترین ها هستند 
و امیدوارم این مردم با پشت سر گذاشتن مشکلات اقتصادی 
به آنچه شایسته شان است، برسند. حسینی اظهار داشت: 
اگر فوتبال می تواند در این روزها روی روحیه مردم تاثیر مثبت 
بگذارد، به عنوان عضو کوچکی از خانواده فوتبال خوشحال 
می شوم که در این کار خیر دخیل باشم اما امیدوارم فدراسیون 
و سازمان لیگ هم با رعایت کامل پروتکل های بهداشتی مجوز 
آغاز تمرینات و مسابقات را بدهد تا برای بازیکنان، مربیان، 
برگزاری یک  و  تمرین  اجرای  در  و همه عواملی که  داوران 

مسابقه دستی بر آتش دارند، خطری ایجاد نشود.

سید حسین حسینی: 

از آغاز لیگ واهمه ای نداریم
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اصلاح طلبان دلتنگ قدرت باشند یا نباشند؟

نگرانی های اصلاح طلبانه

سیاستمداران اصلاح طلب را به ویژه پس از یازدهمین دوره انتخابات مجلس 
می توان در دو گروه مشخص جای داد؛ گروه نخست آینده اصلاحات را حضور موثر 
در قدرت می دانند و گروه دیگر چندان طالب و دلتنگ چنین حضوری نیستند. تیک 
تاک رسانه ای این دو جریان نشان از وجود ابهامات زیاد در جبهه اصلاحات و ضرورت 
اصلاح آن دارد.  تغییر و اصلاح، متداول ترین مفاهیم این روزها در اظهارات چهره ها 
و شخصیت های سیاسی و حزبی اصلاح طلب است و می توان به صراحت گفت 
کسی دیگر از این جبهه نمانده که به ضرورت »یک طرح« تازه برای نجات از گردونه 

فراموشی در سیاست نیاندیشیده باشد و سخنی نگفته باشد.
واکنش های منتقدان به سخنان رئیس دولت اصلاحات 

سخنان هفته گذشته حجت الاسلام »سید محمدخاتمی« پاسخی به انتظار 
چندماهه اصلاح طلبانی بود که گروهی در انتخابات لیست دادند و گروهی دیگر در 
اعتراض به ردصلاحیت کاندیداهای خود چندان رغبتی به این فرآیند نشان ندادند. 
هر دو گروه منتظر بودند تا رهبر اصلاحات درباره آینده این جریان و سیاست ورزی 
در ایران سخن بگوید. وی در سخنان خود بار دیگر به موضوع آشتی ملی اشاره و 
تاکید کرد که دلتنگ قدرت نیست اما نگران جامعه ایران است. او از اصلاح طلبان 
جامعه محور خواست تا برنامه های خود را ارائه کنند. در کنار اظهارنظرهای موافق و 
استقبال ها و ارزیابی امیدبخش از این سخنان، نقدها به پیام ویدیویی رییس دولت 
اصلاحات هم وجود داشت و گروهی از داخل اصلاحات سخنان او را فاقد راهبرد 
مشخص برای خروج از بحران اصلاحات دانسته و بر او تاختند. مهم ترین این گروه 
حزب کارگزاران سازندگی بود که در روزنامه سازندگی، ارگان مطبوعاتی خود به 
صراحت راهبرد آشتی ملی رییس دولت اصلاحات را زیر سوال برد و نوشت: »رهبر 
سیاسی یک جناح که منادی آشتی ملی است آیا می تواند چشم بر انتخابات مجلس 
ببندد و از ضرورت حضور مردم در این انتخابات سخن نگوید؟ به نظر می رسد که 
وضعیت جناح اصلاح طلب با آشتی ملی و همبستگی نیز بهبود نیابد و لازم است 
خود را برای یک جراحی بزرگ و پرخونریزی آماده کند.« »غلامحسین کرباسچی« 
دبیرکل حزب کارگزاران سازندگی هم در حساب توییتری خود به بخشی از سخنان 
رییس دولت اصلاحات اشاره کرده و نوشته است: »این هم از جناب آقای خاتمی 
که خودشان هم از دوستان اصلاح طلب بازخواست میکنند: چه فکری داری؟ چه 
برنامه و طرحی دارید؟ با شعار جامعه محوری قرار است چه کار کنید؟ فکر نمیکنم 

درباره ایشان شبهه عبور از اصلاحات مطرح باشد.«
نگرانی های اصلاح طلبان

سیاسی  آینده  و  عام  مفهوم  به  ایران  در  ورزی  سیاست  آینده  درباره  نگرانی ها 
اصلاحات به مفهوم خاص، در کلام تئوریسین های دانشگاهی و رسانه ای اصلاح 
طلب هم دیده می شود. »محمدرضا تاجیک« مدرس دانشگاه و از نظریه پردازان 
نزدیک به جریان اصلاحات نگاه چندان خوشبینانه ای به اصلاح طلبی ندارد و 
معتقد است: »امروز بسیاری از دقایق گفتمانی اصلاح طلبی از معنای اصیل خود، و 
از حقیقت شان، تهی شده اند، منسوخ و سرانجام از کار افتاده اند. لذا اصلاح طلبان 
ضرورتا باید دقایق گفتمانی خود را دوباره بازبینی کنند، بازاندیشند و حتا آن ها در 
صورت لزوم کنار گذارند و یا نسخ کنند.« »عباس عبدی« از فعالان سیاسی و رسانه 
ای اصلاح طلب  می گوید: »معتقدم که ایرادات جدی است و با شرایط کنونی 
باید یک بازنگری جدی در تحلیل وضعیت موجودشان در چشم انداز آینده شان 
بکنند. اصلاح طلبان نیروی سیاسی خیلی قدرتمندی هستند و این ظرفیتشان را 
در گذشته توانستند به فعلیت در آورند، الان هم می توانند این کار را انجام دهند 
ولی هرچه زمان می گذرد این ظرفیت غیر قابل بازیافت می شود و نیروها بیشتر از 
دستشان خارج می شوند« فعالان حزبی اصلاح طلب هم گرچه در مصادیق اصلاح 
اختلاف نظر دارند اما آن ها هم خطر چشم بستن به اصلاح اصلاحات را متوجه شده 
اند. »الیاس حضرتی« قائم مقام حزب اعتماد ملی درباره بی هویتی جریان های 
سیاسی به ویژه اصلاح طلب گفته است: »جریان اصولگرا و اصلاح طلب بی هویت 
شده اند. اصلاحات از آن مسیر اصلی خود خارج شده است و دیگر در این جریان 
صحبت از امام)ره( نیست. هویت اصلی اصلاح طلبی به مسیری رفت که در واقع 
یک جریان روشنفکری شد.« »سعید شریعتی« عضو شورای مرکزی حزب اتحاد ملت 
هم می گوید: »از خرداد ۷۶ تا الان نزدیک ربع قرن گذشته است. ما الان نیاز به یک 
تجدد داریم. احیاگری به شیوه گذشته دیگر معنا نمی دهد.   فاصله ادبیات سال ۵۷ 
با فهم امروزجامعه از آن آرمان ها چنان متفاوت شده که گویی از دو جهان موازی 
حرف می زنیم.« »عبدالله مومنی فعال سیاسی اصلاح طلب هم یکی از بحران های 
اساسی جریان اصلاح طلبی را بحران حجیت برای اقناع افکار عمومی با توجه به 
شرایط و پروبلماتیک دوران اخیر دانسته و گفته است: »تاکید بر روش های عقلی و 
خرد جمعی با روش اقناعی  می تواند اقدامی در جهت زدودن بحران معرفتی و اقناع 

سیاست گذاران و افکار عمومی  محسوب گردد.«
راهی که باید جدا شود؟ 

دلتنگ قدرت نبودن و تلاش برای رسیدن به قدرت با ابزارهای موجود دو جهان بینی 
سیاسی در جریان اصلاحات است؛  رویکرد نخست به ویژه در یک ماه گذشته از سوی 
حزب اتحاد ملت هم قابل شناسایی است. »آذر منصوری« قائم مقام این حزب معتقد 
است جریان های سیاسی بدون سرمایه اجتماعی در دوران پساکرونا حذف می شوند. 
»حسن نورانی نژاد« سخنگوی این حزب هم تاکید می کند اصلاح طلبان باید تکلیف 
خود را با نان شب مردم مشخص کنند. بیانیه اخیر اتحاد به مناسبت روز معلم و کارگر 
و تاکید ویژه و صریح بر موضوع عدالت اجتماعی در کنار آزادی های سیاسی هم نشان 
می دهد که دستکم طیف نزدیک به رییس دولت اصلاحات قدرت را به ازای از دست 
دادن جامعه نمی خواهد و در پی بازگشت به اصالت های اصلاحات است. در مقابل اما 
طیف دیگری با این گزاره که اساس کار حزبی تلاش برای رسیدن به قدرت است و هر 
برداشتی جز این از حزب نمی تواند معنای خاص آن باشد، در پی حضوری بی قید و 
شرط با امکانات موجود در عرصه قدرت هستند. این گروه ابایی از ائتلاف با میانه روهای 
رقیب ندارند و حتی خود را مفتخر به اصلاح طلب کردن آن ها هم می دانند. طیفی 
که رفتارهای طیف نخست را بر نمی تابد و آن را آسیبرسان جریان اصلاحات می داند. 
می توان پرچم دار این رویکرد را حزب کارگزاران دانست. »حسین مرعشی« سخنگوی 
حزب کارگزاران سازندگی معتقد است: »احیای سرمایه اجتماعی و حضور در قدرت 
هیچ منافاتی با یکدیگر ندارند و نمی توان اصلاح طلبان را در دو راهی انتخاب یکی از 
این ها قرار داد. چون اصلاح طلبان قدرت را برای خودشان نمی خواهند بلکه قدرت را 
برای اصلاح امور کشور و حل مشکلات مردم می خواهند. خیر و شر بودن قدرت به این 
بستگی دارد که شما با چه هدفی دنبال کسب قدرت باشید.« »محمد قوچانی« عضو 
شورای مرکزی کارگزاران و سردبیر روزنامه سازندگی هم اصلاح طلبی را بهبودخواهی و 
نه قدرت طلبی دانسته و تاکید کرده است: »نیای اصلاح طلبی در ایران )قبل از خاتمی 
و هاشمی و بازرگان( میرزا تقی خان امیرکبیر است. آنکه مقدم بر تغییر ساختار به فکر 
بهبودخواهی بود. ما باید رنج مردم را کم کنیم و کیفیت زندگی شان را بهبود بخشیم نه 
اینکه مردم را وارد جنگ بی پایان قدرت کنیم. اینکه دو طیف مورد اشاره تا کجا و تا کی 
میتوانند سیاست تعارف زده خود را در مواجهه با یکدیگر پیش ببرند مشخص نیست 
اما انتقادات اخیر دو جریان نسبت به یکدیگر نشان می دهد که این همراهی چندان 
دوام نخواهد آورد. به زودی انتخابات ریاست جمهوری ۱۴۰۰ فرا خواهد رسید و شواهد 
نشان می دهد طیف اول تن به کاندیدای ائتلافی نخواهد داد. طیف دوم اما از هم اکنون 
سخن از ائتلاف با معتدلان جریان اصولگرا می گوید. سیزدهمین دوره انتخابات ریاست 
جمهوری می تواند نقطه افتراق این دو جریان باشد، افتراقی که شاید همه اصلاحات 
را تحت تاثیر قرار دهد و شاید هم آغاز رویشی تازه در درخت ۲۳ ساله اصلاحات باشد. 
شایدِ دوم نزدیک به اعتقاد »محمد سلامتی« دبیرکل سازمان مجاهدین انقلاب اسلامی 
است که مهم ترین مطالبات طبقه متوسط در ایران را آزادی سیاسی، آزادی بیان، تقویت 
احزاب و تشکل های مدنی می داند و می گوید: تشکل های مدنی به دنبال تقویت بنیه 
اقتصادی طبقه متوسط است و در چنین شرایطی احزاب و گروه های اصلاح طلب 
هیچ گاه منزوی نخواهند شد. این گروه ها و احزاب ممکن است دارای افت و خیز شوند 

اما هیچ گاه منزوی نخواهند شد و از بین نخواهند رفت.«

مرتضی طلایی در واکنش به منازعات بر سر ریاست مجلس یازدهم گفت: نگرانی 
از اینجا شروع می شود که متاسفانه  دوستان ما همان رفتاری را می کنند که در 
فضای انتخابات هم انجام دادند  و آن هم فضای سهم خواهی است. از نیروهای 
انقلاب انتظار فضای سهم خواهی نیست و این فضا با اصول و اعتقادات ما منافات 

دارد.
»چه کسی رئیس می شود؟« دیگر تا آغاز کار مجلس یازدهم زمان زیادی نمانده 
است و این سوالی است که در این روزها میان سیاسیون مطرح می شود؛ سوالی که 
دوباره آتش اختلافات را به اردوگاه اصولگرایان آورده است و هر کدام از طیف های 
اصولگرایی در تلاش است تا دیگری به عقب بزند و خود بر کرسی ریاست بنشیند. 
بازار لابی ها و جلسات ائتلافی هم حسابی داغ است. از آنجا که قالیباف از ابتدایی 
که پا به میدان رقابت انتخابات گذاشت عزم ریاست داشت حاضر نیست به هیچ 
عنوان سودای ریاست را از سر بیرون کند و از سوی دیگر رقبایش از میرسلیم گرفته 

تا نیکزاد و حاجی بابایی با جلسات مکرر و لابی ها در حال پیشی گرفتن هستند.
مرتضی طلایی عضو شورای شهر چهارم و از فعالان سیاسی اصولگرا و نزدیک به 
محمدباقر قالیباف احتمال رایزنی ها و دادن سهم بیشتر به دیگران ۴۸ ساعت قبل 
از انتخابات را غیرممکن نمی داند. او با انتقاد از پایداری ها و وزرای دولت نهم و دهم 

این رفتارها را سهم خواهی دانست.
وقتی صحبت از تعهد برای شرکت نکردن قالیباف در انتخابات ریاست جمهوری 
ادامه  در  آنچه  بدهند.  هم  دیگران  باید  را  تعهد  این  گفت  طلایی  شد  مطرح 

می خوانید مشروح این مصاحبه است:
آقای طلایی! روزهای اول بعد از انتخابات صحبت بر سر توافق برای 
ریاست قالیباف بر مجلس یازدهم بود اما الان پایداری ها با وزای دولت نهم و 
دهم ائتلاف می کنند و میرسلیم هم به آنها پیوسته است و میزان رای اولیه 
آقای قالیباف ریزش داشته است. تحلیل شما از روند اتفاقات روزهای اخیر 

چیست؟
به استنباط من فضای مجلس، فضای گفتگو و لابی کردن و اطلاعات است و الان هم 
به طور طبیعی این اتفاقات رقم می خورد. ما نمی توانیم بگوییم چرا این اتفاقات می افتد 
یا چرا این گفتگوها انجام می شود چون به نظر من اینها موضوعیت ندارد و موضوع مهم 
این است که واقعا انتظاراتی که ما از مجلس داریم چگونه برآورده می شود. نکته حائز 
اهمیت برای من این است که آیا با اشتباهاتی که ما در حال حاضر شاهد آن هستیم،از 
جبری که نیروهای انقلاب و اصولگرا می برند و آمده اند برای اینکه مشکلات کشور را 
حل کنند، آیا با چنین نوع رفتارها و گفتارهایی که ما در این ایام از آنها می بینیم می 
توانند به تعهدات و انتظاراتی که از آنها می رود پایدار بمانند؟ به نظر من پاسخ خیر است.

مانند دوران انتخابات به دنبال سهم خواهی هستند
نگرانی از اینجا شروع می شود که متاسفانه  دوستان ما همان رفتاری را می کنند 
که در فضای انتخابات هم انجام دادند  و آن هم فضای سهم خواهی است. از 
نیروهای انقلاب انتظار فضای سهم خواهی نیست و این فضا با اصول و اعتقادات 
ما منافات دارد. قرار ما این بوده است که به عنوان یک نهاد شایسته سالاری عمل 
کنیم و شایسته گزینی کنیم و این روش ها با اینها مغایرت دارد. بنابراین اصل 
عرض بنده بیشتر ناظر به این مطلب است که ای کاش این دوستان ما این شیوه 
ها را مرتکب نشوند و رفتار نکنند وگرنه اینکه جلسه می گذارند و گفتگو می کنند 
کار خوبی است اما واقعا اینکه چه مدیریتی نیاز امروز مجلس است را با نگاه سهم 

خواهی هرگز نمی توان بدست آورد.
رفتارهای سهم خوانه ضربه سنگین به آبروی جریان اصولگرا 

اگر ما به دنبال سهم در مجلس باشیم دیگر نمی توانیم بگوییم ما به دنبال شایسته 
گزینی و حل مشکلات مردم هستیم؛ باید بگوییم ما آمده ایم تا در اینجا به قدرت 
برسیم و الان هم در برابر قدرت به دنبال چانه زنی برای بردن سهم بیشتر هستیم. 
این موضوعی است که الان نیروهای انقلابی و ارزشی و نیروهایی که به این مجلس 
دل بسته اند به شدت از این مسائلی که می شنوند ناراحت هستند، یعنی این بحث 
هایی که ما این روزها در فضای عمومی جامعه می شنویم )این اختلافات و این بگو 
مگوها و کشمکش ها و این منازعات( مغایر با تمام اصولی است که ما مدعی آن 
هستیم و من فکر می کنم اگر جریان اصولگرا و انقلابی  به این نکته توجه نکند با 
توجه به اینکه ما در پیش رویمان انتخابات ریاست جمهوری و شوراها را داریم، یک 
ضربه سنگینی به پیکر آبرو و اعتبار و جایگاه این جریان وارد می کند و باید به این 
نکته بسیار توجه کرد. یعنی هم به جهت اعتقادی و هم به جهت اخلاقی و هم به 
جهت نگاه تشکیلاتی یک نتیجه و یک راهبرد  را پیش روی آدم قرار می دهد و آن 
هم این است که به خاطر مردم و عمل به تعهدات آن و دور بودن از آنچیزی که ما را 
مثل دیگران قرار می دهد سعی کنید که در کنار هم بنشینید و ببینید که چه اقدام 
و شیوه ای به نفع مردم و به نفع کشور و انقلاب است و چه کسی می تواند در این 

مقطع کشور را به سهم خودش در مجلس مدیریت کند.

سهم دادن ۴۸ ساعت قبل از انتخابات اشتباه بود
آقای طلایی شما بحث سهم خواهی را مطرح کردید، این اتفاقی که در 
انتخابات برای سر لیست افتاد و ۴۸ ساعت قبل از انتخابات مجبور به تغییر 
لیست شدند و سهم بیشتری به  بعضی از طیف های اصولگرا من جمله 
پایداری ها دادند، آیا این احتمال وجود دارد که این قضیه درباره انتخابات 
هیئت رئیسه هم اتفاق بیفتد؟ یعنی نزدیک به انتخابات هیئت رئیسه، آقای 
قالیباف مجبور شود سهم بیشتری به بقیه دهد. من در متن نیستم تا بتوانم 
قضاوت کنم. من در کلیت موضوع قرار دارم و نگاه من به عنوان یک نیروی جبهه 
انقلاب است. ما منتقد آن اتفاقی که افتاد بودیم یعنی همان اتفاقی که ۴۸ ساعت 
مانده به انتخابات رخ داد را من و سایر بچه های انقلاب قبول نداشتیم چون این کار 
مغایر با شایسته گزینی و شایسته سالاری است. اگر ما مدعی هستیم که بخواهیم 
راه امام و رهبری را برویم واگر به سایر ادعاهایی که می کنیم پایبند هستیم، هر 
حرکت و رفتاری که مغایر با آن باشد محکوم است و آن اتفاقاتی که در ۴۸ ساعت 
پایانی انتخابات رخ داد یکی از مصادیق رفتارهایی بود که مغایر با این چهارچوب 
های ارزشی ما است، اگر این اتفاق برای انتخابات هیئت رئیسه هم بیفتد همان 
کاری است که نباید بشود. ما باید ببینیم که چه چیزی به نفع انقلاب است و 
انقلاب به چه چیزی نیاز دارد، مردم چه انتظاری از انقلاب و جبهه های انقلاب 

دارند، ما باید به آن توجه کنیم و به آن جامه عمل بپوشانیم.
قالیباف بهترین گزینه برای ریاست مجلس در شرایط فعلی است

با توجه به تمام این حرفها تحلیل شما این است که ممکن است این اتفاق 
بیفتد و به این اتفاق برسد یا سهم خواهی دیگر معنایی ندارد و گزینه روی 

میز نیست؟
همانطور که عرض کردم من در متن نیستم ولی وقتی ما این فضاها را می بینیم 
ممکن است هر اتفاقی بیفتد و چیزی قابل پیش بینی نیست. در فضای کلی بحث 
بر سر این بود که بین چهره هایی که به مجلس رفته اند)ما قصد بی ادبی به هیچ 
عزیزی را نداریم و همه آنها شایسته و خوب هستند(، کدام گزینه امروز می تواند با 
توجه به شرایط موجود برای کشور مفید باشد، جمع بندی نیروهای انقلابی این 
بود که بین همه آنها آقای قالیباف از همه نزدیک تر است  و ایشان بهتر از همه می 
تواند در این مقطع عمل کند، چون به عنوان یک چهره جهانی شناخته شده است 

و ارتباطات جهانی دارد و سوابق کار اجرایی دارد.
برخلاف کسانی که می گویند کسانی که کار اجرایی کرده اند نمی توانند رئیس 
مجلس یا نماینده موفقی شوند، اتفاقا من این ادعا را رد می کنم و معتقد هستم 
کسانی که کار اجرایی کرده اند و ضعف و رشد و نیازهای جامعه را می شناسند 
بهتر می توانند راهکار ارائه دهند نسبت به کسانی که صرفا در مورد مسائل سیاسی 
حرف زده اند. فضای سیاسی فضای حرف زدن است ولی مدیریت عملیاتی 
انقلابی کارآمد می تواند در حوزه مدیریت مجلس هم تعیین کنند و اثربخش باشد، 
لذا این عوامل در کنار هم می تواند این دقت را به آدم بدهد که همه خوب هستند 
اما برای مدیریت مجلس باید کسی باشد که از همه آنها کارآمدتر و مؤثرتر باشد و 
نتیجه مورد انتظار را نیرهای انقلاب می تواند تحقق بخشند. این چیزی است که 
خیلی از نیروهای انقلابی و جریان های انقلابی بیان می کنند و معتقد هستند 
نباید این فرصت را بخاطر مواضع سیاسی و داخلی خودمان و چالش های داخلی 
و اختلاف سلیقه هایی که در درون جبهه نیروهای انقلابی وجود دارد، از کشور و 

انقلاب و مردم بگیریم و فرصت سوزی کنیم.
نماینده ای که از بیرون برای او تصمیم گیری شود صلاحیت نمایندگی ندارد

آقای طلایی، آن اوایل بعد از انتخابات میزان آرای آقای قالیباف خیلی 
بالاتر بود ولی بعد با اتفاقاتی که افتاد و لابی هایی که صورت گرفت این 
موضوع را تغییر داد و حتی یکی از وزرای دولت آقای احمدی نژاد می گفت 
که اگر تحرکات ما نبود، همان ۲ ماه پیش تکلیف ریاست مشخص شده بود و 
الان هم با جلساتی که آقای محصولی تدارک می بیند، آن تحرکات مقداری 
بیشتر شده است.فکر می کنید این لابی نتیجه اش شکست قالیباف باشد؟
به نظر من تراز مجلس و تراز نماینده مجلس این نیست که از بیرون برای آن 
تصمیم گیری و آن را اداره کنند. اینکه عده ای طرفدار آقای احمدی نژاد هستند 
که اشکالی ندارد و عده ای هم طرفدار شخص دیگری هستند که آن هم اشکالی 
ندارد و اینها ایراد نیست، ایراد در موضوعات اصلی است که باید به آن توجه کرد و 
ایراد اصلی این است که درست است که نماینده هایی رای آورده اند و وارد مجلس 
شده اند اما امروز شما مکلف هستید بر اساس جایگاهی که در مجلس دارید عمل 
کنید نه در جایگاه نمایندگی فلان حزب یا فلان گروه و جریان سیاسی! شما امروز 
نماینده منتخب ملت هستید و در مجلس مهمترین تکلیف شما توجه به امنیت 
ملی، منافع ملی و مصالح ملی است. نماینده ای که هنوز پا به مجلس نگذاشته 
است و از بیرون او را کنترل و برای او تصمیم گیری می کنند، پس او صلاحیت 

نماینده بودن را ندارد.
لابی امری جاری و ساری در مجلس است

یکسری از انتقادهایی که در مورد آقای قالیباف مطرح می شود در مورد 
جلساتی است که با منتخب ها می گذارد و بعضی ها می گویند افطاری های 
مجلل و لابی های شهر به شهر و سفرهای استانی  را انجام میدهد، آقای 

قالیباف چقدر وارد این عرصه شده است؟
من خبر دقیقی ندارم ولی اگر به نکته اولیه عرض من توجه کنید به نوعی پاسخ 
این سخن شما را عرض کرده ام. لابی کردن با نماینده ها یک امر جاری و ساری 
در مجلس است و این هیچ ایرادی ندارد، مثلا من می گویم من این قابلیت ها و 
این طرح و ایده و پیشنهاد را دارم و آنها را ارائه می دهم و این کار هیچ منعی ندارد، 
منع و اشتباه و خطا آنجا است که ما برای رسیدن به خواسته هایمان از چهارچوب 
اصولمان عبور کنیم ولی اینکه کسی گفتگو کند و جلسه بگذارد ایرادی ندارد 
همانطور که این اتفاق قبلا هم رخ داده است. الان هم حق نماینده است که خود 
را عرضه کند و وارد گفتگو شود و ما نباید این را منع کنیم. ما باید رفتار و عملی را منع 
کنیم که مغایر با ارزش های ما است )مثل زمانی که بگوییم مثلا تو به من رای بده و 
من به تو این را می دهم واگر رای ندهی فلان کار را با تو می کنم، یعنی بده بستانی 

یا تهدیدی صورت گیرد که این خیلی بد است(.
با اتهام سکه می خواهندقالیباف را بدنام کنند 

یعنی فکر می کنید طیف مقابل این کار را انجام می دهد؟ یعنی فشار و 
تهدیدی برای نماینده ها وجود دارد؟

مگر شما نمی گویید که از بیرون دارند جلسه هایی می گذارند با آنها گفتگو هایی 
می کنند؟ نماینده مجلس در خود مجلس با نماینده هایی که رای آورده است باید 
مذاکره کند و این برای یک نماینده خوب نیست که بگویند فلان نماینده دارد از 

بیرون مدیریت می شود.
حتی گفته می شود که آقای قالیباف در جلسات خود سکه هم به بعضی 

از منتخب ها می دهد.
اینها از آن شیوه های بد اخلاقی است که وجود دارد و ما به آن متوسل می شویم 
تا طرفمان را بدنام کنیم و من تضمینی به شما می گویم که هرگز چنین چیزهایی 
اتفاق نیفتاده است چون من آقای قالیباف را می شناسم، پس اینها اتهامات و 
جوسازی هایی است که علیه آقای قالیباف صورت می گیرد تا با این فضاسازی ها 
ایشان را از میدان به در کنند.  آیا واقعا به نظر شما عقل و فکر سیاسی آقای قالیباف 
انقدر کم است که همچین کاری را انجام دهد؟ او هرگز چنین کاری را نکرده است 

ونخواهد کرد. 
آقای طلایی به نظرتان چقدر ممکن است شورای ائتلاف وارد میدان 

شود و بتواند این اختلافات را حل و فصل کند؟
من معتقد هستم که همه بزرگان و دلسوزان کشور باید تلاش کنند تا آنچیزی که 
به نفع مردم و نظام و مصالح کشور است انجام شود، این می تواند شورای ائتلاف 
باشد یا خارج از ائتلاف. مثلا من  عضو هیچ جایی نیستم و هیچ مسؤلیتی هم 
ندارم اما دارم دیدگاه های خودم را خدمت شما عرض می کنم چون دغدغه من 
انقلاب و مردم است وگرنه من در هیچ جلسه ای حضور نداشتم و اصلا به هیچ 
جلسه ای هم دعوت نشده ام اما دارم تشخیص خودم را به شما عرض می کنم که 
این چنین است. بنابراین هر شخصی که دلسوز انقلاب و کشور و مردم است باید 
تلاش کند که کسانی که وارد مجلس شده اند را بهم نزدیک کند و بنشینند و در 
مورد مصالح انقلاب و منافع کشور و ملت تصمیم گیری کنند، این یک امر خیر و 

امر معروفی است که انجام می دهند.
اصولگرایان مجلس یازدهم مواظب باشند به حاشیه نروند

این پیغام را با صراحت و روشنی به همه منتخبان خانه ملت که از جبهه نیروهای 
انقلاب هستند عرض کنم که ما به عنوان شهروندانی که خودمان را به شما منتسب 
می دانیم و شماها را دوست داریم، از شماها انتظار داریم مواظب باشید با رفتن به 
حاشیه ها از متن دور نشوید و اینکه چه کسی در هیئت رئیسه باشد برای ما متن 
نیست و متن برای ما این است که شما به مجلس بروید و گره از مشکلات ما باز 
کنید، متن برای ما این است که شما ریل گذاری های مسیر دولت را به سمت حل 
مشکلات مردم پیش ببرید.  برای ما متن است که یک مجلس انقلابی و ولایی به 
نمایش بگذارید. اینکه چه کسی هیئت رئیسه باشد یا در چه کمیسونی باشد برای 
ما نیروها انقلاب جزء حاشیه ها است. مثلا اینکه شما رئیس مجلس باشید به شما 
یک امتیاز نمی دهند، من و شما با هم برابر هستیم و آنچیزی که ارزش من و شما را 
در پیشگاه عدل الهی و در پیشگاه خداوند متعال بالا یا پایین می برد، نیت ما و عمل 
ما است. بهشت را به عنوان های رئیس مجلس یا رئیس جمهور و فلان و فلان نمی 
دهند بلکه بهشت را به نیت پاک و خدمت صادقانه و نیت خیرخواهانه و ایستادگی 
بر ارزش ها می دهند. این آزمون بزرگی است که امروز در پیش روی نیروهای جبهه 
انقلاب در مجلس شورای اسلامی است که نشان دهند می توانند با ایستادگی 

روی اصول، مشکلات کشور را حل کنند.
بحثی که مطرح می کردند و الان هم صحبت آن است بحث تعهد است 
یعنی کسی که قرار است به عنوان رئیس مجلس انتخاب شود باید تعهد 
دهد که برای انتخابات ریاست جمهوری شرکت نکند. این موضوع برای آقای 

قالیباف بیشتر مطرح می شود، آیا قرار است...
آیا آقای قالیباف گفته است که می خواهد در انتخابات ریاست جمهوری شرکت 
کند؟ یا آیا در ذهن دیگران نبوده است که در انتخابات ریاست جمهوری باشند 
یا قبلا در انتخابات نبوده اند؟ دوستانی هستند که الان در مجلس انتخاب شده 
اند که قبلا هم در مظان انتخابات ریاست جمهوری بوده اند. اما من می گویم که 
مجلس۴ سال متعهد به رای مردم است و باید برای ۴ سال در مجلس خدمت کند  
و تصور من این است که این هم یکی دیگر از بهانه هایی است که مطرح می کنند 

تا آقای قالیباف را از میدان به در کنند.
یعنی اگر بنا باشد تعهدی گرفته شود آقای قالیباف حاضر به دادن آن 

تعهد هستند؟
این را باید از خود ایشان بپرسید. حرف من این است که کسی که وارد مجلس شده 
است باید برای ۴ سال پای رای مردم بماند اما اگر شرایط کشور و مصالح کشور اقتضا 
می کند که آن نماینده کار دیگری کند، ما الان نمی توانیم برای او تصمیم گیری 
کنیم. به نظر من این توصیه را به همه افراد و آقای قالبیباف داشته باشیم که شمایی 
که الان در تهران نماینده مردم در مجلس شورای اسلامی شده اید، با توجه به 
روحیاتی که ما از شما سراغ داریم امیدوار هستیم که انشالله بتوانید امسال در سنگر 
مجلس کما فی السابق کارآمدی هایتان را به مردم نشان دهید و پاسخ این اتهامات و 

فضاسازی هایی که نابجا برایتان درست می کنند را با عمل خودتان بدهید.

مرتضی طلایی:

انتخابات ۱4۰۰ بهانه ای برای حذف قالیباف است

منتخبان  با  تماس  سوم،  جبهه  موسس  هیأت  رئیس 
مجلس یازدهم را تکلیف و حق خود عنوان کرد و گفت: یک 
جریان رسانه ای عامل چنددستگی میان اصولگرایان است، 
ساختن  حال  در  و  می دهد  انجام  را  دخالت ها  بیشترین 

رییس مجلس است. 
»احمد خورشیدی آزاد« ، درباره ارسال پیامک به منتخبان 
برای حمایت از یکی از وزرای دولت نهم برای کرسی ریاست 
برای  تلاش  و  دیالوگ  فعالیت،  گفت:  یازدهم،  مجلس 
انتخاب رییس، هیات رییسه و کمیسیون های مجلس امری 

طبیعی است و هرکس نظر خود را می دهد.
رئیس هیأت موسس جبهه سوم افزود: نه تنها من، بلکه 
همه فعالان سیاسی در رابطه با کیفیت معادلات مجلس 
یازدهم نظر می دهند. ما کمک کردن به این روند را تکلیف 

خود می دانیم که مجلسی قوی و کارآمد تشکیل شود و به 
حل مشکلات مردم و کشور بپردازد. بیش از ۹ ماه برای 
رسیدن به این هدف تلاش کرده  و خواهیم کرد. شخصا به 
عنوان دبیرکل یکی از تشکل های سیاسی کشور مکلفم این 
کار را انجام دهم. بار اول هم نیست، چهل سال است که 

اینگونه فعالیت ها را انجام می دهم.
و  راه  وزیر  که  است  این  ما  تصور  گفت:  خورشیدی آزاد 
شهرسازی دولت نهم می تواند رییس مجلس خوبی باشد و 
فکر می کنیم در جهت حل مشکلات مردم حرکت می کند، 
به همین دلیل از دوستان منتخب خود خواستیم در صورتی 
جریان  یک  منتها  کنند،  یاری  را  او  می دانند  صلاح  که 
رسانه ای وجود دارد که عامل چنددستگی است، بیشترین 
دخالت ها را انجام می دهد و پول خرج می کند و در حال 

ساختن رییس مجلس است.
خورشیدی آزاد افزود: نه اعتقادی به این هزینه ها داریم و 
نه توان مالی برای هزینه کرد آنچنانی و خریدن رای، فقط از 
طریق رسانه ها و ارائه برنامه ها و نظرات خود درصدد هستیم 
به نمایندگان و منتخبان بگوییم که اولویت  ما برای رییس 
مجلس چنین شخصی است.  بله! من به ۲۷۰ منتخب 
مجلس غیر از غلامرضا تاجگردون و قالیباف پیامک دادم و 
بعضی از دوستان جواب مثبت دادند فقط یک نفر اعتراض 
کرد، لذا فکر می کنم این یک وظیفه شرعی بود که انجام 

دادم.
این فعال اصولگرا در پاسخ به ادعاها درباره نقش وی در 
عزل و نصب های دولت نهم و دهم، یادآور شد: مصاحبه ای 
اما در متن  برای یک رسانه فرستادم  به شکل مکتوب  را 

مصاحبه تحریفاتی انجام شد. در آن مصاحبه نوشتم به 
دولت نهم و دهم کمک کردم و همه هم می دانند کمک 

کرده  و مشورت داده ام.
رقابت ۵ نامزد برای کسب ریاست مجلس یازدهم

خورشیدی آزاد در مورد شرایط حاکم در جریان اصولگرا 
یازدهم، گفت: در کمیته ۷  انتخاب رییس مجلس  برای 
نفره که عصاره بیش از ۵۰ منتخب است مقرر شد شرایط 
نامزدهای ریاست مجلس بررسی و نتیجه نهایی را اعلام 
کنند. به نظر من رقابت اصلی میان محمد باقر قالیباف و 
یک نفر از میان حمیدرضا حاجی بابایی، مصطفی میرسلیم، 
علی نیکزاد و شمس الدین حسینی است. اگر روال به طور 
عادی پیش رود این افراد از میان خود یک نفر را معرفی 

می کنند.

یک فعال اصولگرا: 

جریان رسانه ای در حال ساختن رییس مجلس است



رئیس جمهور بعدی ایران یک پزشک خواهد بود 
دکتر تقی آزاد ارمکی، جامعه شناس گفت :من معتقدم رییس جمهور بعدی ایران یا حداقل یکی از 
کاندیدا های مهم انتخابات ریاست جمهوری ۱۴۰۰ حتما پزشک خواهد بود. این زیاده خواهی سیاسی اگر 
بروز یابد، امری است که می تواند به سرمایه پدیدآمده طی این مدت لطمه بزند، ولی اگر چنین چیزی شکل 
نگیرد، این سرمایه برای کل نظام کارشناسی کشور در حوزه بهداشت و درمان حفظ خواهد شد.  وی افزود 
:شانس دکتر ولایتی را برای ریاست جمهوری بالا نمیدانم. دکتر ولایتی اول سیاستمدار است، دوم نماینده 
جناح راست. آقای پزشکیان. خود نمکی، وزیر بهداشت )می توانند کاندیدای ۱۴۰۰ باشند( بهترین گزینه 
شاید نمکی باشد، چون هم تایید رهبری را داشته، هم اینکه گروه های سیاسی به او انتقادی نداشته اند. در 
جریان مبارزه با کرونا و در قالب یک بوروکرات کارا مطرح شده است. البته مشروط به اینکه ناگهان افشاگری 
عجیب و غریبی درباره ناکارآمدی او صورت نگیرد. حتی قاضی زاده، وزیر بهداشت سابق هم می تواند مطرح 

شود.

حذف فرآیند تأمین اعتبار دفترچه درمانی تأمین اجتماعی 
مدیرعامل سازمان تأمین اجتماعی با صدور دستور اداری به واحدهای اجرایی این سازمان در سراسر کشور 
حذف فرآیند تأمین اعتبار دفترچه درمانی و جایگزینی آن با سامانه استحقاق درمان را ابلاغ کرد.بر اساس 
دستور اداری صادر شده از سوی مصطفی سالاری در راستای حذف تدریجی دفترچه درمانی و به منظور 
تسهیل در ارائه خدمات درمانی به بیمه شدگان، مستمری بگیران و افراد تحت تکفل آنان در کلیه مراکز درمانی 
اعم از ملکی و غیرملکی طرف قرارداد و همچنین کاهش مراجعه مخاطبین ذیربط به شعب و کارگزاری های 
رسمی سازمان و ایجاد رضایتمندی، درگام نخست درج اعتبار دفترچه های درمانی حذف و اخذ استحقاق 
درمان از طریق سامانه استحقاق درمان جایگزین آن می شود. از ابتدای خرداد ماه فرآیند تامین اعتبار 
دفترچه درمانی حذف و نیازی به مراجعه بیمه شدگان، مستمری بگیران و افراد تحت تکفل آنان به شعب و 

کارگزاری های رسمی سازمان جهت تمدید اعتبار دفترچه درمانی نخواهد بود.

کنایه  محمد مهاجری به مجلس یازدهم
فعال رسانه ای اصولگرا در توئیتی نوشت: مجلس دهم اهل زد و بند و به تحقیق و تفحص از شهرداری 
قالیباف رای نداد، آهای یازدهمی های انقلابی، شما با رای دادن به تحقیق و تفحص از قالیباف، روی دهمی 
ها را کم کنید.محمد مهاجری، فعال رسانه ای اصولگرا در توئیتی با هشتگ های مجلس دهم، مجلس 
یازدهم، اصولگرا و قالیباف نوشت: مجلس دهم بد بود، اصلاح طلب بود، در قعر امور بود و ...؛ اما مجلس 
یازدهم خوب است، انقلابی است، اصولگرا است، گوگوری مگوری است. مجلس دهم اهل زد و بند و به 
تحقیق و تفحص از شهرداری قالیباف رای نداد. آهای یازدهمی های انقلابی، شما با رای دادن به تحقیق و 

تفحص از قالیباف، روی دهمی ها را کم کنید.

مشمولان مشکلی برای شرکت در کنکور ندارند 
رییس سازمان وظیفه عمومی نیروی انتظامی گفت: کلیه مشمولان فارغ التحصیل سال ۱۳۹۸ و ۱۳۹۹ می 
توانند در آزمون های سراسری سال ۱۳۹۹ شرکت کنند و در صورت پذیرفته شدن و دارا بودن شرایط قانونی 
ادامه تحصیل آنان بلامانع است.سردار تقی مهری اظهارکرد: کلیه مشمولانی که از مقطع دیپلم و بالاتر از 
مدارس یا دانشگاه ها در سال ۱۳۹۸ و ۱۳۹۹فارغ التحصیل شده اند، می توانند در آزمون های سراسری 
سال ۱۳۹۹ شرکت کرده و در صورت پذیرفته شدن و دارا بودن شرایط لازم از مهر ماه در دانشگاه تحصیل کنند.

آتیلا حجازی در بیمارستان بستری شد
پسر اسطوره باشگاه استقلال در بیمارستانی در ترکیه بستری شد.به گزارش خبرورزشی، آتیلا حجازی، 
بازیکن و مربی پیشین استقلال که چند سالی است به ترکیه مهاجرت کرده، روز گذشته با علائم یک بیماری 
مزموز به بیمارستان مراجعه کرد که از او تست کرونا به عمل آمد و خوشبختانه نتیجه آن منفی اعلام شد.با این 
حال او به توصیه پزشکان، برای انجام آزمایشات بیشتر در بیمارستان بستری شد. گفته می شود مشکل اصلی 

او، اختلال ویروسی در ناحیه گوش میانی است.

مدیرعامل سازمان همیاری شهرداری های استان قم :

شهرهای اقماری قم باید از خدمات 
عمومی شهری برخوردار باشند

مدیرعامل سازمان همیاری شهرداری های استان قم بر ضرورت به کارگیری 
ظرفیت های عمران و آبادانی این سازمان در راستای توسعه استان تأکید کرد. 

نشست با شهرداران و روسای شوراهای شهر و شهرستان های قم روزشنبه  
با درخواست سازمان همیاری و پیگیری ها و هماهنگی  و شورای اسلامی 

شهرستان قم به صورت مشترک برگزار شد.
حسین طالعی با اشاره به هدف این سازمان در افزایش تعامل فرا سازمانی در 
قم تصریح کرد: رویکرد مهم این سازمان همکاری با شهرداران و رؤسای شوراها 
در راستای بهبود فضای شهری و عمران و آبادانی شهرها و روستاها استان است.
وی آبادانی هریک از شهرها و روستاها را توسعه و آبادانی استان دانست و 
خاطرنشان کرد: تأکید استاندار قم برافزایش تعامل و همکاری بین دستگاهی 
و فرا بخشی است تا در این مسیر شهرهای اقماری قم تنها عنوان شهر را یدک 
نکشیده و از خدمات عمومی شهری درخور فرهنگ بومی هر منطقه برخوردار 

باشند.
ظرفیت های  به  قم  استان  شهرداری های  همیاری  سازمان  مدیرعامل 
زیست محیطی و گردشگری استان اشاره کرد و گفت: طی جلسات متعدد با 
سرمایه گذاران برای اجرای پروژه های مختلف در استان اقدامات خوبی صورت 

گرفته تا شهرهای اقماری قم نیز در این زمینه ذینفع باشند.
وی همچنین با بیان برنامه ریزی تشکیل تعاونی مسکن برای اعضای شوراهای 
شهر و روستا و شهرداری های شهرهای اقماری قم، تصریح کرد: با استفاده از 
ظرفیت های استانی و همچنین پیگیری صورت گرفته درصدد هستیم تا زمین 
مناسب در شهرهای مختلف برای این امر در نظر گرفته شده و این امر در اسرع 

وقت عملیاتی  شود.
طالعی به امتیازات مناسبی که در دولت تدبیر و امید برای سازمان همیاری 
شهرداری ها و شوراهای شهر و روستا و شهرداری ها در نظر گرفته اشاره و بیان 
کرد: نیروهای شهرداری ها و شوراهای شهر و روستا باید برای بهره مندی از این 

امتیازات قانونی اقدامات لازم را در دستور کار خود قرار دهند.
وی همچنین با تأکید بر لزوم اجرای برنامه GIS در شهر و روستاهای قم گفت: 
این برنامه آثار و خدمات قابل توجهی در افزایش درآمد و بهینه سازی خدمات در 

شهرها و روستاهای استان خواهد داشت.
لزوم حمایت شهرداری ها از سازمان همیاری شهرداری های استان قم

سپس حجت الاسلام سید محمد آتش زر رئیس شورای اسلامی استان قم 
نیز با تقدیر از بهبود عملکرد سازمان همیاری شهرداری های استان قم، اظهار 
داشت: با توجه به تک شهرستانی بودن قم در تقسیمات کشوری این سازمان 
در سطح کشور از پایین ترین سطح نیرو و اعتبار برخوردار است و ضروری است 

شهرداری ها از این سازمان حمایت کنند.
وی واگذاری پروژه های اجرایی و عمرانی خود به سازمان همیاری شهرداری ها 
را موردتوجه قرارداد و تصریح کرد: در آینده سازمان همیاری شهرداری های 
استان می تواند به عنوان یک رقیب پرقدرت در اجرای پیمانکاری پروژه های 

بزرگ در سطح استان مطرح شود.
رئیس شورای استان قم همچنین با اشاره به ظرفیت های اداره کل اوقاف امور 
خیریه و همکاری در راستای توسعه و عمران شهرها و روستاهای قم، افزود: 
توسعه عمومی استان، افزایش اشتغال و درآمدزایی عمومی شهرداری ها را در 

پی دارد.
فرصت بهره برداری اقتصادی از 6۰ بقعه استان قم

همچنین رحیمی معاون اقتصادی اداره کل اوقاف و امور خیریه استان قم 
نیز به رویکردهای سازمان اوقاف کشور در راستای اصلاح روش های درآمدزایی 
فرصت های  شناسایی  کرد:  خاطرنشان  و  اشاره  موقوفات  از  بهره وری  و 
سرمایه گذاری در ۶۰ بقعه استان در حوزه های عمرانی، گردشگری، کشاورزی، 
ایجاد  خدمات  این  افزایش  برای  متنوعی  برنامه های  خدماتی  و  دام پروری 

می کند.
وی ادامه داد: بقاع متبرکه در روستاها و شهرهای اقماری قم می توانند قطب 
فرهنگی هر منطقه بوده و با تعامل کافی می توان خدمت رسانی کاملی در این 

زمینه صورت داد.
در ادامه این نشست، جواد ایل سعادتمند رئیس شورای اسلامی شهرستان 
قم، شهرداران شهرهای کهک، سلفچگان، قنوات و جعفریه و روسای شوراهای 
اسلامی شهرها و روستاهای بخش های پنج گانه قم به ایراد نظرات و پیشنهادات 
و  و خدمات  پرداخته  قم  آبادانی  و  توسعه خدمات عمرانی  راستای  در  خود 
ظرفیت های سازمان همیاری شهرداری های استان برای تعامل بیشتر و اجرای 
پروژه های عمران و آبادانی در استان معرفی شد. وی  با بیان اینکه سازمان 
نتوانسته در جایگاه  و  نگرفته  قرار  همیاری در سال های گذشت موردتوجه 
حقیقی خود فعالیت کند اظهار داشت: با توجه به پروژه های انجام شده توسط 
این سازمان در شهرها که از کیفیت و سرعت بالایی برخوردار بوده بر آن شدیم 
که جلسه ای در باب همکاری و تعامل فی مابین شهرداری ها و شوراها جهت 
همبستگی برگزار کنیم. وی رویکرد مدیرعامل این سازمان را مثبت ارزیابی 
کرد و افزود: خوشبختانه در مدت زمان کوتاه این سازمان با عملکردی مناسب 
و پیگیری های بسیار و جلسات متعدد در جهت حرکت به سوی اهداف بلند 

سازمان و فرمایشات مقام معظم رهبری گام های مؤثری بردارد.

معاون سیاسی،امنیتی واجتماعی استاندار قم خبرداد:

تصویب سند راهبردی تحول
 اجتماعی فرهنگی قم 

سند  تدوین  به  اشاره  با  قم  استاندار  واجتماعی  سیاسی،امنیتی  معاون 
راهبردی تحول اجتماعی و فرهنگی استان قم  گفت: این سند با همکاری 

اساتید دانشگاهی تدوین و با اقبال روسای سه قوه مواجه شد. 
بیژن سلیمان پور عصر روزشنبه در جلسه شورای برنامه ریزی و توسعه استان در 
سالن جلسات کرامت استانداری، با اشاره به دیدار سالیانه مردم قم با رهبر معظم 
انقلاب در روز نوزدهم دی ماه اظهار داشت: ایشان در سال ۹۷، دغدغه های 
خود پیرامون آسیب های اجتماعی استان را مطرح کردند که بعدازآن قرارگاه 
فرهنگی نوزده دی  توسط آیت الله سعیدی تولیت آستان مقدس حرم حضرت 

معصومه)س( تشکیل شد.
معاون سیاسی،امنیتی واجتماعی استاندار قم با اشاره به تدوین سند راهبردی 
تحول اجتماعی و فرهنگی استان قم بیان کرد: این سند با همکاری اساتید 
دانشگاهی تدوین و با اقبال روسای سه قوه روبرو شد، در قوه مجریه وزارت کشور 

اعلام آمادگی کرد که در زمینه  تخصیص اعتبارات لازم ورود پیدا کند.
وی با اشاره به بخش های سه گانه سند گفت: بخش نخست شامل کلیات بوده 
که همراه با شناخت آسیب های اجتماعی استان است، در بخش دوم تکالیف 
دستگاه ها تسریع و عملیاتی تر شده است و نهایتاً بر اساس ارزیابی با ده شاخص 
اختصاصی باید این تکالیف انجام شود. سلیمان پور تعدد و تنوع نهادهای 
فرهنگی را مورداشاره قرار داد و افزود: پرداختن به تکالیف به صورت موازی و 

گاهاً فراموشی این تکالیف ازجمله نواقص و ایرادهای بخش فرهنگی است.
معاون سیاسی،امنیتی واجتماعی استاندار قم با بیان اینکه تأکید دولت بر 
اجرای این تکالیف و وظایف در استان است، ابراز کرد: قرار بود این طرح در 
نیمه دوم سال گذشته اجرایی شود، عفاف و حجاب و حقوق شهروندی در 
دستور کار قرار گرفت اما به دلیل مشغله انتخاباتی و شیوع بیماری کرونا این 
سند با کندی پیش رفت. وی اظهار داشت: این سند یک سند توصیفی صرف 
نبوده و امیدواریم با تغییر نرم ها و ارائه شاخص ها یک کار مطلوبی را ارائه دهیم، 
همچنین امیدواریم به سمت و سویی برویم که دغدغه های مقام معظم رهبری را 

با عملیاتی کردن و اجرای سند برطرف کنیم.
سلیمان پور در پایان با بیان اینکه این سند فاقد اشکال نیست، تصریح کرد: 
دلیل این مسئله هم سخت و دشوار بودن پرداختن به بخش فرهنگ و مسئله 
آسیب های اجتماعی است، در کارگروه اجتماعی فرهنگی حدود سه ساعت 
این سند به بحث و بررسی گذاشته شد اما خیلی این سند آسیب شناسی نشد.

خاطرنشان می شود این سند راهبردی در پایان جلسه به تصویب اکثریت 
اعضای شورای برنامه ریزی و توسعه استان رسید.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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طرح:مهدی عزیز

یک محتکر پراید دستگیر شد، ببینید!

استاندار قم با هشدار نسبت به مساله کرونا گفت: وضعیت این بیماری در استان 
عادی نشده و همچنان خطرات آن پابرجاست و باید پروتکل های بهداشتی جدی 

گرفته شود. 
بهرام سرمست عصر شنبه در دومین نشست شورای برنامه ریزی و توسعه در سالن 
کرامت استانداری، اضافه کرد: به موازات مبارزه با کرونا در قم مباحث جهش تولید و 

اشتغال باید طبق برنامه ریزی های انجام شده دنبال شود.
وی در ادامه با اشاره به الحاق ۶۳ هکتار از اراضی شهری قم برای تولید مسکن 
به محدوده شهر قم ابراز داشت: این طرح یک پروژه حاکمیتی است و هیچ یک از 

دستگاه های استانی مخالفتی با آن نمی توانند داشته باشند.
سرمست گفت: قم در حال حاضر در مرحله الحاق این اراضی است و باید اداره 
کل راه و شهرسازی قم استعلامات و تعاملات لازم را با دستگاه های اجرایی داشته 

باشد.
وی همچنین با اشاره به احداث آرامستان جدید قم ابراز کرد: بنده به عنوان 
استاندار قم نظر ممتنعی با احداث آرامستان جدید قم در نزدیکی مسجد مقدس 

جمکران دارم.
وی دغدغه دفن اموات در سطح شهر را موردتوجه قرارداد و بیان کرد: با قبر فروشی 

که در سطح شهر قم وجود دارد احداث آرامستان جدید یک ضرورت است.
رئیس شورای اسلامی شهر قم ؛

الحاق اراضی 6۳ هکتاری به حریم شهری قانونی نیست 
رئیس شورای اسلامی شهر قم  نیز دراین جلسه الحاق ۶۳ هکتار از اراضی انتهای 
شهرک قدس برای اجرای طرح اقدام ملی مسکن را مورداشاره قرار داد و گفت: این 

پروژه فرایند قانونی را طی نکرده است. 
عبدالله جلالی ، الحاق ۶۳ هکتار از اراضی انتهای شهرک قدس برای اجرای طرح 
اقدام ملی مسکن را مورداشاره قرار داد و گفت: هر اقدامی که در جهت نیاز های 
مردم صورت بگیرد قابل تقدیر بوده و شورای اسلامی شهر قم از آن استقبال خواهد 

کرد.
رئیس شورای اسلامی شهر قم با بیان اینکه فرایندی قانونی این پروژه بر اساس بند 
۳۴ ماده هشتاد وظایف شورا طی نشده است، افزود: بر اساس قانون این پروژه نیاز 
به فضای سبز، راه دسترسی و آب های سطحی دارد؛ همچنین سهم شهرداری به 

مصوبه شورای شهر نیاز دارد، اما این پروژه فرایند قانونی را طی نکرده است.
او عنوان کرد: راه و شهرسازی آماده سازی محدوده ای که تفکیک می کند را به 
عهده دارد، سؤال اساسی این است که آیا راه و شهرسازی ایجاد راه دسترسی و 

خدمات زیربنایی را قبول می کند؟
جلالی با بیان اینکه آماده سازی امکانات به عهده راه و شهرسازی است، افزود: ما 

قانون را تذکر می دهیم که باید این پروژه فرایند قانونی را طی کند.
معاون امور عمرانی استانداری قم  :

الحاق اراضی 6۳ هکتاری به حریم شهری قانونی است
معاون امور عمرانی استانداری قم  نیز دراین جلسه گفت: فرآیندهای قانونی 
الحاق اراضی ۶۳ هکتاری به حریم شهر قم در سال های قبل انجام شده و تمام 

ظرفیت های قانونی در آن دیده شده است. 
محسن بهشتی افزود: ۵۴۰ هکتار از اراضی دولتی قم در سال های قبل به حریم 

شهر قم الحاق شده و این ۶۳ هکتار نیز ادامه همین اراضی است.
وی ابراز کرد: در الحاق های حاکمیتی اراضی به محدوده شهری تمام دستگاه های 

اجرایی و مجموعه مدیریت شهری ملزم به همکاری هستند.
معاون عمرانی استانداری قم گفت: با توجه به ظرفیت ملی تولید مسکن الزام در 

الحاق این اراضی به حریم شهری قم ضرورت دارد.
مدیرکل راه و شهرسازی استان قم:

۵6۰۰ واحد مسکونی جدید  درقم احداث می شود
مدیرکل راه و شهرسازی استان قم نیز دراین جلسه  از الحاق ۶۳ هکتار از اراضی 
انتهای شهرک قدس برای اجرای طرح اقدام ملی مسکن  خبر داد و گفت: ۵ هزار و 

۶۰۰ واحد مسکونی جدید در این اراضی ساخته خواهد شد.
حسن صبوری ، با اشاره به طرح الحاق حدود ۱۳۳ هکتار از اراضی حریم شهر به 
محدوده شهری قم اظهار داشت: این طرح در سال گذشته مورد درخواست بود و 
به جهت این که این اقدام در راستای طرح اقدام ملی در استان انجام می شود این 

الحاق در دستور کار قرار گرفت.
مدیرکل راه و شهرسازی استان قم با بیان توضیحاتی درباره طرح اقدام ملی 
مسکن عنوان کرد: بر اساس این طرح، باید ۱۳ هزار و ۲۵۸ واحد مسکونی در 
استان قم ایجاد کنیم که از این مقدار بیش از ده هزار ۶۱۵ واحد در اراضی سازمان 

ملی و مابقی در اراضی شرکت بازآفرینی قرار دارد.
صبوری بیان کرد: در بسیاری از پروژه ها پیشرفت کافی و لازم را داشته ایم اما 

همچنان ظرفیت خالی داریم و باید بتوانیم از این ظرفیت استفاده کنیم.
مدیرکل راه و شهرسازی استان قم با بیان اینکه این اراضی به ۶۳ هکتار کاهش 
پیداکرده است، افزود: بخشی از این اراضی در حریم سبز بلوار آیت الله بروجردی 
قرار داشت که از طرح خارج کردیم، همچنین بخشی از اراضی در محدوده کوه 

نرداغی بود که از طرح خارج شدند.
صبوری عنوان کرد: این ۶۳ هکتار جمعاً ۲۸.۳ هکتار مسکونی دارد که شامل 
۹۴۵ قطعه مسکونی می شود، بر اساس برنامه ریزی های صورت گرفته قرار است 
۱۸ هزار و ۷۱۱ نفر در قالب ۵۶۰۰ واحد مسکونی در فازهای بعدی پروژه در آنجا 

اسکان داده شوند.
وی ابراز کرد: این طرح در انتهای بلوک شهرک قدس قرار دارد که هم جوار ناحیه 
هفت منطقه چهار شهرداری قرار دارد، این محدوده در ابتدا ۱۳۳ هکتار ذکرشده بود 
که به دلایلی به ۶۳ هکتار کاهش پیداکرده که از این اراضی ۵۴ هکتار مورداستفاده 
است.صبوری گفت: ۱۰درصد از این اراضی به شهرداری قم اختصاص پیدا خواهد 

کرد و این نهاد می تواند از محل صدور پروانه به درآمدهای مورد انتظار خود برسد.
صبوری با تأکید بر اینکه جمع آوری آب های سطحی در این پروژه باید با دقت مورد 
ارزیابی قرار بگیرد، افزود: آماده سازی این سایت حدود ۵۴ میلیارد تومان اعتبار نیاز 

دارد.
مدیرکل راه و شهرسازی استان قم خاطر نشان ساخت: نقشه هایی که از این 
سایت تهیه خواهد شد به تأیید شرکت های برق، آب و گاز خواهد رسید و در این 

رابطه مشکلی نخواهیم داشت. 

استاندارقم: 

الحاق ۶۳ هکتار از اراضی شهری قم حاکمیتی است
هیچ  دستگاهی  نمی تواند مخالفتی با آن داشته باشد

در  جدید  آرامستان  احداث  به  قم  شهردار 
و  کرد  اشاره  جمکران  مقدس  مسجد  محدوده 
گفت: با احداث فضای سبز در آرامستان جدید 
محدوده مسجد مقدس جمکران این مکان به "باغ 

مزار" تبدیل خواهد شد.
در  شنبه  شامگاه  سقائیان نژاد  مرتضی  سید 
جلسه شورای برنامه ریزی و توسعه استان در سالن 
جلسات کرامت استانداری، الحاق  ۶۳ هکتار از 
طرح  اجرای  برای  قدس  شهرک  انتهای  اراضی 
اقدام ملی مسکن را مورداشاره قرار داد و اظهار 
اجرای  اما  هستیم  طرح  اجرای  موافق  داشت: 
این طرح هزینه هایی برای مدیریت شهری ایجاد 

می کند که این هزینه ها باید برنامه ریزی شود.
شهردار قم تأکید کرد: تفکیک ها، دسترسی ها 
و خدمات باید مرتفع شود اما نباید بدعت گذاری 
شود که از این موارد غافل شویم، اگر این موارد در 

نطفه قرار بگیرد با مشکل روبرو خواهیم شد.
وی با تأکید بر اینکه باید این طرح فراینده های 
قانونی خود را طی کند، گفت: باید در این پروژه 
به درستی  و  به صورت مجزا  سهم هر دستگاهی 

تعریف و مشخص شود.
کمبود آرامستان در شهر قم نگران کننده است 
سقائیان نژاد سپس به احداث آرامستان جدید 
و  اشاره  جمکران  مقدس  مسجد  محدوده  در 
بهشت  آرامستان  حفره های  ظرفیت  کرد:  بیان 

آرامستان  بوده و کمبود  پایان  به  معصومه قم رو 
در این شهر نگران کننده شده است. وی افزود: 
امروز تنها ۹هزار حفره از آرامستان بهشت معصومه 
باقی مانده است و باید از ده سال پیش آرامستان 
دیگر ۹۰  طرف  می شد،از  احداث  قم  در  جدید 
هکتار از آرامستان  جدید به فضای سبز اختصاص 
داده شده که همین فضا محیط را تلطیف می کند.

شهردار قم با بیان اینکه هیچ شک و شبهه ای در 
ایجاد آرامستان وجود ندارد، خاطرنشان کرد: از ده 
سال گذشته باید در این شهر  آرامستان احداث 
می شده و با احداث فضای سبز در آرامستان جدید 
محدوده مسجد مقدس جمکران این مکان به "باغ 

مزار" تبدیل خواهد شد.
بوستان ظهور در امتداد خیابان 

ظهورساخته می شود 
معاون خدمات شهری شهردار قم  نیز در این 
جلسه در این رابطه اظهار داشت: برای آرامستان 
است  هکتار  از ۲۰۰  بیش  که  معصومه  بهشت 
۷۰ هکتار فضای سبز داریم و بخش کوچکی به 
قطعات و قبور اختصاص یافته است، همچنین این 
طرح برای آرامستان جدید نیز برای تلطیف هوا در 
نظر گرفته شده است. سید امیر سامع  با اشاره به 
اینکه در اطراف مسجد مقدس جمکران اقدامات 
خوبی در زمینه بوستان انجام شده است، گفت: 
برای این منظور بوستان ظهور در امتداد خیابان 

این  ظهور شکل گرفته و دوازده هکتار عرصه در 
کرد:  خاطرنشان  وی  است.  ساخته شده  مسیر 
احداث فضای سبز در آرامستان جدید به صورت 
یک کمربند سبز می تواند عمل کند که بخشی 
به صورت جنگلی و بخشی نیز به صورت بوستان 

شهری اجرا خواهد شد.
معاون  امور عمرانی استانداری قم :

تمام فرایند احداث آرامستان جدید قانونی 
است

این  در  نیز  قم  استانداری  امور عمرانی  معاون 
در  جدید  آرامستان  احداث  خصوص  در  جلسه 
محدوده مسجد مقدس جمکران گفت: از سال 
۸۲ این ضرورت در قم ایجاد شد که هم زمان با 
ممنوعیت دفن اموات در داخل شهر و دوری از 
ایجاد  ضرورت  معصومه)س(  بهشت  آرامستان 
ایجاد شود. محسن  در محدوده شهر  آرامستان 
احداث  فرایند  تمام  اینکه  بر  تأکید  با  بهشتی 
جمکران  مقدس  مسجد  محدوده  در  آرامستان 
قانونی است، گفت: باید احداث این آرامستان به 
رأی گذاشته شود و به یک جمع بندی برسیم که 
چه باید کرد و پرونده این پروژه بسته شود. پس از 
اظهار نظر موافقان و مخالفان، احداث آرامستان 
نزدیکی  در  و  قم  شرقی  جنوب  ضلع  در  جدید 
جمکران به مساحت ۱۴۷ هکتار با ۱۲ رای موافق 

و هفت رای مخالف به تصویب رسید.

شهردار قم :

آرامستان جدید قم  باغ مزارمی  شود 

مدیر کل میراث فرهنگی صنایع دستی و گردشگری استان قم:
آماده همکاری با بخش خصوصی برای ایجاد موزه هستیم

اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان قم آمادگی خود برای همکاری با بخش 
خصوصی در ایجاد موزه را اعلام کرد.

مدیر کل میراث فرهنگی صنایع دستی و گردشگری استان قم اظهارداشت : براساس دستورالعمل 
وزارت میراث فرهنگی افرادی که مایل به ایجاد موزه های خصوصی باشند می توانند با دریافت مجوز 
نسبت به این مهم اقدام کنند.  یزدانی گفت: مدیریت این موزه ها می تواند در زمینه های مختلف 
در اختیار سرمایه گذاران و مالکان آن باشد. وی از افتتاح مخزن امن میراث فرهنگی قم تا چهار ماه 
آینده خبر داد و گفت: این مخزن که به منظور اشیای تاریخی قم در حال احداث است حدود ۹۷ 
درصد پیشرفت فیزیکی دارد و پیش بینی می شود در هفته دولت به بهره برداری برسد. مدیر کل میراث 
فرهنگی صنایع دستی و گردشگری  افزود: این مخزن امن در یکهزار متر مربع مساحت در حال احداث 
است و تاکنون حدود پنج میلیارد تومان برای آن هزینه شده است. وی از رایگان بودن بازدید از موزه های 
قم به مناسبت هفته میراث فرهنگی سخن گفت و افزود: بازدید از برخی آثار تاریخی قم مانند موزه مردم 
شناسی، خانه تاریخی ملاصدرا و منزل حاج علی خان زند رایگان خواهد بود و البته رعایت دستور العمل 
های بهداشتی در هنگام بازدید الزامی است.  یزدانی همچنین خسارات وارده به بخش گردشگری قم 
در ماههای اسفند و فروردین را مورد توجه قرار داد و گفت: خسارات وارده به دفاتر خدمات مسافرتی و 
گردشگری، تاسیسات ، راهنمایان و موسسات آموزش گردشگری ۱۵۸ میلیارد تومان برآورد شده است.  
مدیر کل میراث فرهنگی صنایع دستی و گردشگری افزود: به منظور حمایت از این بخش ها بسته های 
حمایتی توسط دولت در نظرگرفته شده است که به طور جدی پیگیر دریافت آن برای استان هستیم.     

خاطر نشان می شود: ۲۸ اردیبهشت روزجهانی موزه و آغاز هفته میراث فرهنگی است.
 

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم:

۱۳7 بیمار مشکوک به کرونا در قم بستری هستند 
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم با اشاره به وضعیت شیوع بیماری کرونا در قم گفت: در حال حاضر 

۱۳۷ نفر مشکوک به کرونا در قم بستری بوده که ۳۰ نفر آنها بدحال هستند.
 محمدرضا قدیر دیروز در گفت وگو با خبرنگاران اظهار کرد: طی ۲۴ ساعت گذشته و منتهی به 
بیست و هشتم اردیبهشت ماه، ۴۸ نفر در مراکز درمانی قم با تشخیص احتمالی و مشکوک به کرونا و 
یا مشکلات حاد تنفسی پذیرش شدند. وی بیان کرد: ۱۸ نفر از این تعداد در بخش های بیمارستان ها 
بستری و مابقی پس از معاینه و بررسی در بخش اورژانس مراکز با دستورات دارویی و بهداشتی مرخص 
شده اند. رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم افزود: در شبانه روز گذشته، ۲۹ نفر از کل بیماران بستری 
در بخش ها پس از بهبودی توسط پزشکان معالج از بیمارستان ترخیص شدند. وی خاطرنشان کرد: در 

حال حاضر ۱۳۷ نفر مشکوک به کرونا در قم بستری بوده که ۳۰ نفر آنها بدحال هستند.

با حضور پلیس؛ 

نقشه سارقان طلا فروشی در قم نقش بر آب شد
 معاون اجتماعی فرماندهی انتظامی استان قم از ناکام ماندن سارقان یک طلافروشی با حضور 

نیروهای پلیس در قم خبر داد و گفت: سارقان پس از حضور پلیس به سرعت متواری شدند.
مهرداد حاجی زاده در گفت وگویی، اظهار کرد: مأموران گشت انتظامی در حین گشت زنی در یکی 

از خیابان های پرتردد قم متوجه وضعیت و رفتار غیرعادی چند نفر در یک مغازه طلافروشی شدند.
وی با تأکید بر اینکه مأموران انتظامی پس از مشاهده این وضعیت مشکوک برای بررسی بیشتر به 
سمت مغازه مورد نظر حرکت کردند، تصریح کرد: سارقان پس از حضور پلیس در محل، به سرعت 
متواری شدند. معاون اجتماعی فرماندهی انتظامی استان قم افزود: شناسایی و دستگیری این 
سارقان به سرعت در دستور کار ویژه پلیس های تخصصی و کارآگاهان قرار گرفت. وی خاطرنشان کرد: 

اطلاعات تکمیلی مربوط به این سرقت در آینده اطلاع رسانی خواهد شد.

 به منظور اطلاع مردم از خاموشی های برق  صورت گرفت:

رونمایی از نرم افزار اعلام خاموشی برق در قم 
نرم افزار سام به منظور اطلاع مردم از خاموشی های برق، دیروز در قم رونمایی شد.

مهدی آهنین پنجه مدیر عامل توزیع نیروی برق استان قم در مراسم رونمایی از این نرم افزار گفت: با 
استفاده از این نرم افزار مشترکان می توانند از خاموشی های آینده و خاموشی های فوری مطلع شوند 

ضمن آنکه اعلام و پیگیری خاموشی چراغ های معابر نیز امکان پذیر می شود.
وی افزود: مشترکان با نصب این نرم افزار روی تلفن های همراه اندروید می توانند حداکثر ۵ اشتراک را 

ثبت کنند تا اعلام خاموشی محل مشترک نیز به صورت هوشمند به وی اعلام شود.
آهنین پنجه تصریح کرد: با استفاده از این نرم افزار دیگر نیازی به تماس با ۱۲۱ نیست.


